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totiž v roce 2013 uzákonili, že muži i ženy mu-
sejí být ve vedení města zastoupeni minimálně 
ze 40 procent, v roce 2018 však bylo na radnici 
francouzské metropole 69 procent žen. 
Americká burza také neprožívá dobré časy, neb 
jeden jediný člověk dokáže ovlivnit cenu akcií 
v řádu stovek procent. Když Elon Musk vyzval 
své obdivovatele, aby používali Signal, prý tím 
měl na mysli jen jednu komunikační šifrovanou 
aplikaci. Akcie takřka bezvýznamné firmy 
Signal Advance ovšem vyletěly v horizontu ně-
kolika dní o více než 600 procent. A ještě výraz-
nější vzestup zažily akcie obchodní společnosti 
GameStop, kterým uživatelé sociální sítě Reddit 
zařídili lednový nárůst až 1 600 procent. 

Milý Samueli, nejprve jsem měl sklon 
s tebou bezvýhradně souhlasit, jenže 
pak se mi to celé nějak rozleželo. 

Možná za to může pěna dní… 
Severní Korea se tak bojí o výjimečnost svých 
zvyklostí, že zavedla přísné pokuty a tresty pro 
všechny, kteří pokukují za hranice, zvláště 
k sousedům na jihu. Dovézt do země jihokorej-
ské noviny znamená riskovat doživotí, jen číst 
je, či používat jihokorejské idiomy, přijde 
na patnáct let vězení. 
Paříži až po více než roce jednání soud odpustil 
pokutu takřka dva a půl milionu korun za to, 
že měla ve vedení města příliš mnoho žen. Vím, 
vypadá to jako hoax, ale je to fakt. Ve Francii si 

„Občas vážně nevím, jestli svět řídí chytří lidé, kteří si z nás utahují, 
nebo imbecilové, kteří to myslí vážně.“
americký novinář, spisovatel a humorista Samuel Langhorne Clemens, známý pod jménem Mark Twain (30. listopadu 1835 – 21. dubna 1910)

Aby toho nebylo málo, Mezinárodní měnový 
fond oznámil, že globální dluh již tvoří tak-
řka sto procent globálního HDP. A na sym-
bolických hodinách posledního soudu, což 
není žádná duchařina, ale projekt odborné-
ho časopisu Bulletin amerických jaderných 
vědců včetně více než desítky nositelů 
Nobelových cen, zbývá světu již pouhých 
100 vteřin.
Upřímně řečeno, nedivím se. Ale nedával bych 
vinu ani šprýmům chytrých, ani činům imbeci-
lů. To jen nám se hodí alibi, že za to špatné 
vždy mohou Oni. Bezprostředně možná mo-
hou. Ale my jsme jim to dovolili. Možná by-
chom s tím už měli něco dělat…  

editorial
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CO zdOBí lídry
Centrála společnosti Wienerberger sídlí v Rakousku, přesto má tato společnost, která dominuje výrobcům keramických stavebních 
materiálů, kořeny české, respektive moravské. Závody má dnes skupina po celé Evropě a neztrácí se mezi nimi ani česká dcera. A právě ona 
prokazuje, že lídry zdobí víc než jen poctivá výroba. Právě Wienerberger je nositelem řady inovací a designových i funkčních řešení. A vedle 
toho společnost otevírá řadu celospolečenských témat, mezi nimiž je prioritní bydlení zdravé pro rodinu i planetu. Proto jsme v tomto čísle 
předělové dvoustrany věnovali právě této společnosti a stavbám, které by bez jejich materiálů nikdy nebyly tím, čím jsou…

BE in 
Vstoupili jsme do druhého roku pandemie, svět je 

unaven. Psychiatr Martin Hollý poradí, jak si 
zachovat duševní zdraví v čase dramatických změn 

a nejistoty, manažer Radoslav Tesař zase, jak se 
mají chovat české firmy, aby přežily. A o reálnou 
zkušenost rodinné firmy se velmi osobně podělí 

i Jana Nováková…

BE lEAdErS
Česko může být hrdé na desítky firem a osobností. 
Jejich příběhy jsou velmi různé, obvykle jsou však 

jejich aktéry osobnosti, pro něž je označení 
vizionáři velmi přiléhavé. Vize je to, co táhne lídry 

vpřed. A nezáleží na tom, jestli stavíte unikátní haly 
jako Jan Jurík, města a mrakodrapy jako 

Eva Hendrychová Le Peutrec či luxusní 
protiatomové kryty jako Michal Terendy...06 22

BE yOUrSElF
Být jedinečný znamená vyniknout. Banální věta, 
za kterou se skrývá v každém příběhu něco jiného. 
Jedinečnost je však motiv, který zdobí profesionální 
cestu nejznámějšího a nejuznávanějšího českého 
designéra Petra Novagua, bytové architektky 
Beaty Haškovcové i Martina Pabišky, generálního 
manažera úspěšného českého Dakar týmu 
Big Shock Racing a závodníka Martina Macíka, 
letos čtvrtého v nejtěžší rallye světa…

BE SOlid
Také v ženském světě mají své místo síla a pevnost. 
Zatímco Martina Kövári s využitím 
nejmodernějších neurorehabilitačních metod vrací 
na pražské rehabilitační klinice sílu a pevnost 
lidem, horolezkyně Klára Kolouchová se poměřuje 
se silou velehor, jak dokázala před lety výstupem 
na Mount Everest i nedávno, když vlastní cestou 
zdolala K2. Pro obě je to návykové…44 60

BE ClEVEr
Uspět v životě bez myšlenky nelze. Jsou však 

myšlenky výjimečné. A stejně výjimečné bývají 
i cesty jejich nositelů. Přesto mnohé z nich většina 

lidí ani nezná. A přitom osudy a myšlenky 
propagátorky cirkulární ekonomiky Soni Jonášové, 

zimního plavce a podnikatele Filipa Jíchy či 
sportovce a filantropa Tomáše Slavaty by se měly 

stát povinnou součástí českých čítanek. Mohou 
být totiž inspirací pro každého…

80
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PliNest 

Care

Zabraňuje stárnutí pleti
Přispívá k obnově kůže
Obnovuje tonus, vyhlazuje vrásky
Hydratační i antioxidační účinky

reCePt Na krásu a Mládí
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08   Páté auto, třetí dům, druhá 

manželka… 
Martin Hollý | Psychiatrická 
nemocnice Bohnice

12   nahota řízení 
Radoslav Tesař | M.C.TRITON

14   není Pevný bod ve vesmíru… 
a to je sPrávné! 
Petra Štogrová Jedličková | Asociace 
rodinných firem

16   na cestu zvanou život 
Potřebujete Partnera 
Tomáš Marek | Generali Česká 
pojišťovna

20   smutek bytostné oPtimistky 
Jana Nováková | Trustav

Nadčasový i módNí
Architektura domu s fasádou Terca spolu 

s moderní, černou plochou taškou, to je 
design nadčasový i velmi módní – Tondach 

Figaro 11 černá engoba.

www.wienerberger.cz

  archiv Wienerberger



   Petr Karban      Jakub Hněvkovský

… a s tím ruku v ruce stres, který dynamika 
změn na prahu třetího tisíciletí učinila vlastně 
všudypřítomným, respektive chronickým. Jsme 
schopni se mu ubránit? Sonda do našich životů 
i myslí s ředitelem Psychiatrické nemocnice 
Bohnice Martinem Hollým.

Páté auto, 
třetí důM, 
druHá Manželka…
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Jste duchař nebo práškař, ve smyslu dělení 
profesora Höschla? Mně totiž přijde, že vy 
jste podobojí…
Já to rozdělování beru jako nadsázku, možná má či 
mělo nějaký historický význam, ale současný stav 
vědění to překonal. Minimálně si myslím, že mezi 
oběma kategoriemi je hranice velmi neostrá, po-
kud vůbec nějaká, protože nové neurozobrazovací 
výzkumy ukazují, že i psychoterapie dokáže měnit 
strukturu mozku, což dokazuje léčivou sílu slova…

Měnit na biologické úrovni?
ano, mění jeho chemii, změny na úrovni nervo-
vých buněk, jejich spojení. Jsou to podobné změ-
ny, jaké můžeme pozorovat pod vlivem 
psychofarmak.

Jste exaktní vědec, zabýváte se psychikou. 
Věříte na duši? Můžete s takovým pojmem 
pracovat?
Pro mě je základem bio-psycho-socio-spirituální 
model osobnosti. My jako lékaři rozumíme tomu 
bio a psycho. duši ale často vnímáme jako sou-
část duchovna, nikoliv tedy duševna. ale na du-
chovno jsou také odborníci, máme takové i tady 
v nemocnici, tým spirituální péče v čele s kapla-
nem. Vnímám to jako komplement k naší práci, 
protože my bychom se do toho neměli pouš-
tět,  až na výjimky, například našeho spolupra-
covníka Prokopa remeše, to jako psychiatři ne-
máme vystudováno.

Když se jako psychiatr podíváte na stav po-
pulace, jak ho vidíte? Mohlo by se zdát, že se 
zhoršuje, na druhé straně jistě slábne stig-
matizace, jít k psychiatrovi už není cejch…
Je velmi obtížné dávat jednoduché odpovědi 
na komplexní fenomény. Vy čekáte odpověď ano 
ne, ale správná odpověď je tak trochu. Je to 
soubor vícero vlivů. na jedné straně je tu za po-
sledních dvacet let asi stoprocentní nárůst lidí, 
kteří vyhledali odbornou pomoc psychiatra. 
a skutečně jsou duševní poruchy méně stigmati-
zované, není již ostudou být v terapeutické či 
léčebné péči. druhá věc je, že pravděpodobně 
na celou situaci má největší vliv jakýsi chronický 
stres, ve kterém žijeme. My jsme jako lidé při-
praveni na akutní stresy, které mají ale svou fázi 
odpočinku. kdežto nyní máme pořád kolem sebe 
drobnosti, které nás ubíjejí a které se kumulují. 
Zdá se, že je to jedna z příčin reálného nárůstu 
úzkostně depresivních poruch. a další faktor je 
patrně stárnutí populace, protože řada poruch 
spadá do kategorie demence a problémů spoje-
ných se stářím. to, že se za posledních dvacet let 
prodloužila střední doba života o šest až sedm 
let, také mimo jiné znamená, že se té demence 
dožijeme. a musíme přiznat i jisté administra-
tivní vlivy, zejména třeba sledování délky pra-
covní neschopnosti u praktických lékařů. to 

vedlo k tomu, že se delší pracovní neschopnosti 
přesouvaly ke specialistům a tak u nás skončila 
i část případů, které dříve řešili praktičtí lékaři. 
Psychiatrické diagnózy mají delší dobu léčení, 
nepochybně vybočují z průměru. Jinými slovy 
ano, k nárůstu došlo, ale bylo by povrchní vidět 
jen jedno číslo, které nějak vypadá. Pokud ho 
chceme nějak interpretovat, je potřeba podívat 
se hlouběji do souvislostí.

Zmínil jste chronický stres. Jak ale obstát 
v dnešní době, pro kterou je typická ohrom-
ná dynamika změn, což pro člověka, tvora 
z podstaty konzervativního, přestavuje stres 
už samo o sobě... Jak se vymanit ze stereoty-
pů stresové reakce, jimiž je nejčastěji zamrz-
nutí, útěk nebo boj?
Popisujete vlastně všeobecnou adaptační reakci. 
Jen si dovolím vsuvku, že i pozitivní změna vyvo-
lává stres. Je faktem, že několik posledních dese-
tiletí lze charakterizovat tím, že zmizela změna 
jako událost a máme změnu jako kontinuální 
proces. dynamika vývoje je tak rychlá, že se neu-
stále něčemu přizpůsobujeme a stabilita život-
ních podmínek je velmi nízká. to přináší spoustu 
drobného stresu. Pokud se máme bavit o tom, co 
s tím, pak z mého pohledu je dobré soustředit se 
na vyhledávání toho, co stabilní je…

Například?
Vztah, což je něco, co nepřichází samo, ale je tře-
ba o to pečovat. životní rytmus, který ve vleku 
událostí často nedokážeme udržet. žijeme v seku-
lární společnosti, kdy máme velmi málo rituálů, 
které by nás vedly ke stabilnímu rytmu. Připome-
nu třeba ranní a večerní modlitbu, společný oběd 
či večeři, zkrátka něco, co bylo součástí běžné 
společenské kultury a moderní doba to stírá na-
tolik, že to do svých životů musíme vracet vůlí. 

Rituál má léčivou sílu?
Pomáhají nám držet rytmus života, díky nim si 
uvědomujeme, že přecházíme z večera do rána, 
z neděle do nového týdne, z jara do léta. Jsou to 
jedny ze zeitgeberů, což jsou běžné body, které 
určují náš rytmus a možná je dokážeme ovlivnit 
lépe než rituály. Je to podobná nutnost, jako pe-
čovat o pravidelný, zdravý a kvalitní spánek. 
existuje totiž nedozírná kaskáda věcí, které spá-
nek ovlivňuje. Pokud jej udržíme pravidelný, má 
tendenci ke zdravější vnitřní architektuře, to je 
střídání reM a non reM fází, což je absolutně 
klíčové pro to, abych měl kapacitu zvládat změny, 
které mne ve dne čekají. kvalitní spánek má také 
zásadní vliv na to, jak bude nastavena moje hor-
monální aktivita. dnes se o spánku začíná mluvit, 
možná je to trochu móda, ale já jsem za to rád. 
Sám jsem byl ten, kdo před časem tvrdil, že mu 
stačí pět hodin spánku. nestačí. Myslet si, že o ví-
kendu něco dospíme, je mylná představa.
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Ale možná by to byl zajímavý podnikatelský 
záměr… Zmínil jste jako jeden z faktorů 
vztah, předpokládám nejen partnerský, ale 
vztah obecně. Současná pandemie ale právě 
sociální kontakty tvrdě limituje. Vidíte refle-
xi doby?
Možná nám chybí si přiznat, že žijeme těžkou 
dobu. Myslím, že současnou situaci většinově 
vnímáme tak, že se vlastně moc neděje, jen nás 
pořád někdo něčím omezuje. ale jsem přesvěd-
čen, že žijeme těžkou dobu a k té vyšší míra stre-
su patří. nevím, nakolik je to korektní, ale ne-
jsem politik – mnoho debat o stavu společnosti 
končí tím, že hodnotová relativizace, která je 
znakem doby, souvisí s tím, že dlouho nebyla 
válka. Věřím, že to, co žijeme, je taková soft válka 
a že to pro společnost bude nakopnutím k tomu, 
aby si uvědomila hodnoty. třeba to, jak jsou cen-
né obyčejné vztahy. to podobenství s válkou 
volím záměrně, ona vždy vedla k omezování kon-
taktů, vždy byli lidé válkou uzamčeni ve svých 
jádrových bublinách. a tam přicházeli na to, ja-
kou cenu mají dobré vztahy s těmi nejbližšími. 
Byla to totiž – a stejně je i dnes – vlastně jediná 
povolená a rozumná míra sociálních kontaktů. 
nechci být negativistický, ale je zásadně důležité 
nedevalvovat sociální kontakty, zejména ty nej-
bližší. V obecné rovině je asi důležité říct, že lidé 
jsou bytosti sociální a byť se učíme adaptovat 
na distanční kontakt, je to pro nás frustrující. 
Paradoxně i pro mladou generaci. Facebook je 
fajn, když je to doplněk, nadstavba, ale když je to 
to jediné, co vám zbylo, začnete si uvědomovat 
sílu toho klasického face to face. upřímně, nedo-
vedu si moc představit, co bychom dělali, kdyby 
pandemie přišla před lety, kdy tu nebyla ani  
e-neschopenka, ani e-recept, ani e-shopy… to 
vše nám, z formálního hlediska, pomohlo přežít.

Nakolik se do duševního zdraví člověka pro-
mítá to, že dříve došel člověk kariérního vr-
cholu obvykle na sklonku aktivního věku, 
zatímco dnes je to často již v jeho polovině? 
Splnil si kariérní i osobní sny a najednou se 
cítí prázdný…
odpověď mi na to dává celý směr, který založil 
rakouský lékař a psycholog Viktor Frankl a asi 
nejlépe jej vyjádřil v knize a přesto říci životu 
ano, v níž popisuje své zkušenosti s vyhlazovací-
mi koncentračními tábory za druhé světové vál-
ky. Popisuje to, jak i hrůzné prostředí a nepřed-
stavitelně složitá doba poskytuje vnitřní 
svobodu a jak ta je podmínkou přežití.

Věříte na to, že se takové postoje dají naučit? 
Dnes je móda nejrůznějších kurzů pozitivní-
ho myšlení, vy jste známý tím, že větu Zapo-
meňte na stres! nemáte rád…
Protože tak to nefunguje. něco se odpracovat dá, 
ale není možné to vnímat jako jednoduché. není 

Rytmus našich životů ale často určují přede-
vším všední pracovní či rodinné povinnosti…
Je dobré nebo spíš nutné nezapomínat na ty 
společenské aktivity, spojovat je třeba právě 
s tím, co dělat musím, to jsou typicky společné 
obědy či večeře, které už jsem zmínil.

Není pak dodržování rytmu jen dalším ka-
mínkem do mozaiky stresů?
nesmíte si z toho stres udělat. i když mám ryt-
mus, můžu ukročit stranou, ale vím, k čemu se 
vracím. rytmus není to, že pravidelně mezi 
21.55 a 22.00 uléhám. Být otrokem rytmu je 
stejně škodlivé, jako rytmus nemít. Co je důleži-
té a na co se často zapomíná, je přirozené střídá-
ní vyšší tepové zátěže a úlevy.

To pomáhá zvládat stres?
určitě. tělo potřebuje střídání fází zátěže a kli-
du. Pravidelný sportovní nebo pohybový výkon 
dává tělu signál, že teď přichází zátěž a pak při-
jde úleva. Současná až kampaňovitá móda otu-
žování je toho důkazem, podobně jako inklinace 
k adrenalinovým aktivitám. ledová voda vyvolá 
v tělu stres a po něm následuje úleva a je to ta-
ková amplituda, že zmenší moje soustředění 
na tu běžnou stresovou zátěž. Jinými slovy, když 
dám tělu jakoukoliv akutní stresovou zátěž, ať 
už je to chladnou vodou nebo výstupem na vr-
chol a podobně, eliminuje to vlivy chronického 
stresu. dopřejme tedy tělu přiměřený a řízený 
stres. Vystavovat se únosům není nutné…

P 
sychiatr a sexuolog, ředitel Psy

chiatrické nemocnice Bohnice. Absol
voval psychoterapeutický výcvik v in
dividuální i skupinové psychoterapii 
a řadu akreditovaných psychotera
peu tických workshopů. Publikoval 
v monografiích a odborných časopi
sech, přednáší na domácích i zahra
ničních konferencích. Působil také 
jako externí lektor poradenských 
a vzdělávacích firem, se specializací 
na trénink komunikace a týmové spo
lupráce.

Svoji profesní dráhu začal na psychiat
rickém oddělení nemocnice v Trenčí
ně. Od roku 1996 pracuje v PN Bohni
ce, zpočátku na sexuologickém oddě
lení, poté jako vedoucí lékař Centra 
krizové intervence. V roce 2008 byl 
jmenován ředitelem PN Bohnice.

Vedle řízení nemocnice s více než 
tisíci lůžky a dvanácti stovkami za
městnanců se věnuje také ambulantní 
psychiatrické a sexuologické praxi. 
Od roku 2012 je jednou z klíčových 
postav probíhající reformy psychiat
rické péče v České republice, která je 
jednou z nejkomplexnějších změno
vých agend v českém zdravotnictví.

MUDr. Martin 
Hollý, MBA
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to tak, že si řeknete, že budete pozitivní a máte 
to v kapse. Vrátím se ještě k tomu Franklovi. 
V poválečném období růstu pracoval s lidmi, 
kteří přestali vidět smysl v tom kupovat si páté 
auto, stavět třetí dům a mít druhou manželku. 
Byli vyprázdnění. a je to velmi podobné tomu, 
co jste popsal a co se nám v porevoluční euforii 
možná přihodilo. Podstata toho problému tkví 
asi v tom, že zaměňujeme cíle za hodnoty. ka-
riérní cíl je cílem, ne hodnotou, která mě napl-
ňuje a která mě udrží při smysluplném žití. Pro-
tože to spočívá v naplňování vnitřních hodnot, 
které máme každý nějaké jiné, ale každý je 
máme. dobré je, když takové hodnoty jsou sebe-

přesahující, když jsou tak trochu pro ostatní. to 
hovořím Franklovým jazykem. nemusí to tedy 
být hodnoty altruistické, jenom pro ostatní, ale 
něco, co je také pro ty druhé, pro společnost. 
ukazuje se totiž, že poté, co si naplním všechny 
cíle, už mi zůstávají pouze hodnoty. a ještě je 
dobré, aby cíle byly s hodnotami v souladu.

Na příkladu závislostí je ale dobře vidět, že 
člověk rozumově ví, co  má udělat, ale není 
toho schopen. S tím vy asi umíte pomoct…
Bylo by hloupé říkat, že ne, ale nejsme jediní. 
Často se jako problematické ukazuje to, že člo-
věk se rozhodne, že si uklidí ve svém životě a ne-
uvědomuje si, že to není stovka, ale maraton. 
rychlá konzumní kultura svádí k tomu, že jede-
me projekty, ne procesy. napřeme někam spous-
tu energie a čekáme brzký cíl, ale v případě věcí, 
o kterých se bavíme, je cílová čára opravdu dale-
ko. Já jsem před deseti lety začal běhat. Vzhle-
dem k mému věku to nejsou žádné výkony, ale 
když vím, že mě čeká ještě deset nebo patnáct 
kilometrů, tak si to dávkuji. a vím, že když to 
přepálím, tak mi síla dojde.

Jak se s tím ale, zvláště u mužů, potkává im-
perativ Žijme přítomností, protože zítřek 
možná nebude? Ženy přece jen, v zájmu za-
chování rodu, jsou asi nastaveny více pro 
budoucnost…
nechtěl bych to nechat ve schématu genderu, 
ačkoliv rozdíly tam jistě jsou. ale je to možná 

kontradikcí, říkáme, že žít přítomností je zna-
kem doby a současně říkáme, že jednou z hlav-
ních hodnot je svoboda. Já bych se ptal, jestli ten 
imperativ urvi z života co nejvíc! není spíš dů-
sledkem znesvobodnění marketingem.

Máte jako psychiatr vysvětlení pro to, 
že míra komfortu roste, míra spokojenosti 
či štěstí nikoliv?
na dobré se snadno zvyká. Pokud pandemie vrh-
ne ekonomiku zpět do devadesátek, bude to chví-
li trvat, ale přestaneme řešit karibik a budeme 
rádi za to, že budeme jezdit na Šumavu nebo 
na Mácháč. náš referenční rámec možností se 

zmenší, ale my se adaptujeme. Problémem je 
změna, i ta pozitivní. My často říkáme, že mladí 
řeší nesmysly, které my jsme neřešili, ale jejich 
referenční rámec je mnohem širší, zkušenost je 
vede jinam a vnímají realitu svým zaostřením. 
Z toho vznikají mezigenerační spory. Pro mě pro-
to otázka míry spokojenosti není na místě. Jsme 
spokojeni přesně tak, jakou máme zkušenost.

V jistém smyslu se vašeho oboru dotýká i re-
lativizace hodnot. Hovoří se o krizi identity. 
Je jedním z projevů fenomén pohlavní identi-
ty, respektive některé otázky s volbou 
pohlaví?
obecnou odpověď nemám. Víc se o tom píše, 
protože se to dobře čte a když se to dobře čte, je 
to dobré pro reklamu. upřímně ale musím říct, 
že některé mediální story nepopisují realitu, ob-
vykle vypíchnou její okrajové části. Přehlížet lidi 
s poruchou pohlavní identity nemůžeme, ta po-
rucha je reálná. že se o ní více povrchně píše, než 
že by se fakticky řešila, to mě spíše mrzí. Z praxe 
vím, že pro lidi s touto poruchou je často největ-
ším traumatem to, že jejich reálný problém je 
považován za výstřelek a extravaganci. Je to při-
tom jedna z největších výzev uzrávání osobnosti.

Narazil jste na zajímavý fenomén, jak svět 
médií ovlivňuje reálný život… Deformuje 
nás to?
nepochybně nás to formuje a ovlivňuje. Já bych 
se chtěl vyhnout termínu deformace, který už 

má nějakou konotaci. a nese to s sebou několik 
témat. Začněme tím, co je třeba vytknout před 
závorku: média nás ovlivňují, protože je to 
jejich podstata a jsou na tuto roli velmi sofisti-
kovaně připravována. Jsou nositelem reklamy, 
která přináší zisk. to není výtka, jen je dobré si 
uvědomit, že se píše to, co se čte, čímž se do-
stáváme do začarovaného kruhu. nemám ne-
gativní vztah k žurnalistické práci, novináři 
z velké části dělají poctivou práci a přinášejí 
obvykle to nejvíc, co dokáží vytěžit. Jiná věc 
ovšem je, že ekonomický tlak nepřeje speciali-
zaci. Výsledkem je to, co hezky pojmenovala 
novinářka ludmila Hamplová, že ideální míry 
novináře jsou 20-20-20. Je mu dvacet a za dva-
cet tisíc bude dělat dvacet hodin denně. ideální 
zaměstnanec, zcela jistě ne ideální situace. Jiná 
věc ovšem je, co dělá internet, jehož nános 
začíná být velmi silný a orientaci v informační 
džungli dělá obtížnou, už třeba jen tím, že tří-
dění není založeno na relevanci, ale na čtenos-
ti, protože ty nejčtenější články jsou vždy první 
na ráně. a vůbec už nemluvím o sociálních 
sítích, které sofistikovanými algoritmy klastru-
jí lidi do bublin. a jsme znovu u toho, jestli 
imperativ svobody a okamžité radosti není 
v kontradikci.

Nedostali jsme se jako lidstvo do fáze, kdy je 
vývoj rychlejší, než co naše adaptační schop-
nosti mohou zvládnout? Je mozek schopen 
dlouhodobě zvládat adaptaci a stres bez 
úhony?
Jsem přesvědčen, že ano. kapacitní možnosti 
mozku jsou nedozírné. Zároveň ale běží v zá-
kladních algoritmech, které musíme podporo-
vat. rytmizace, emoční inteligence, rituály, so-
ciální vztahy… pak se dokážeme adaptovat 
na neuvěřitelné věci. Před lety jsem se přestěho-
val do Prahy a v té ulici, v roce 1997, nebyla za-
vedena telefonní linka. 

Bylo vám lépe?
nevím. dnes nosím v kapse počítač, o kterém se 
tehdy nikomu ani nesnilo. a žijeme s tím. nemy-
slím tedy, že bychom naráželi na nějaké limity 
vinou technologického vývoje. když se ovšem 
podíváme na deep fakes, vidím hrozbu. Možná 
už za pár let budeme mít každý appku a budeme 
si dělat srandu ze sousedů. Co dnes vypadá jako 
hra, může mít ovšem tragické důsledky, protože 
to už opravdu nebude nikdo vědět, co je pravda 
a co ne… 

Nezní to apokalypticky?
ne, tahle krize důvěry může naopak vést k tomu, 
že zase začnou platit takové věci jako prosté 
podání ruky. Myslím, že vlastně se umíme adap-
tovat na cokoliv a že pokus o obrodu lidství by 
nemusel být nepřekonatelný problém.  

My často říkáme, že mladí řeší nesmysly, které my jsme 
neřešili, ale jejich referenční rámec je mnohem širší, 
zkušenost je vede jinam a vnímají realitu svým zaostřením. 
Z toho vznikají mezigenerační spory. Pro mě proto otázka 
míry spokojenosti není na místě. Jsme spokojeni přesně 
tak, jakou máme zkušenost.
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   Petr Karban    
   archiv M.C.TRITON / Jan Rasch

Pandemie dusí byznys. Ale je to skutečně tak? V některých případech, kdy restrikce zavřely 
letiště, restaurace a hotely, je to nesporné. V mnoha dalších případech je pandemie jen 
částečným viníkem problémů, pouze dnes odhaluje včerejší chyby či nepřipravenost 
managementu. Potvrzuje to i Radoslav Tesař, spolumajitel konzultantské společnosti 
M.C.TRITON, která se mimo poradenství specializuje na dlouhodobé řízení firem.

NAhOTA řízeNí

Co je, z vašeho pohledu seniorního manaže-
ra, charakteristické pro současnou situaci 
ve světě podnikání?
za poslední půlrok mám reálnou osobní zkuše-
nost ze čtyř různých segmentů. Byly to velké kor-
porace, investiční společnosti, SMe podniky 
i malé firmy, to jsou firmy s obratem milion mě-
síčně. První dojem je ten, že je úplně jedno, 
ve kterém segmentu jsem se pohyboval, mělo to 
společného jmenovatele. Jedna potíž vedle druhé 
a propojkou je ve všech případech řízeNí. Málo-
kdo si uvědomuje, že řízení zahrnuje spoustu 
disciplín a jak velký vliv má leader. A já ve chví-
lích, kdy s firmami řeším jejich problémy, vidím, 
kde to drhne. Když bych to měl nějak pojmenovat, 
první slovo bude kompetence a druhé postoj…

V jakém smyslu?
Kompetence znamená,  jakou mám dovednost 
řídit ve všech souvislostech,  postoj je pak defino-
ván odvahou a morálkou, tím, jak se k problémům 
stavím. Všichni známe S křivku. Dnes je většina 
společností, podle mého názoru 80 %, na sestup-
né dráze. Ono to ještě nemusí  být vždy vidět, ale 
jedeme dolů. A většina společností nyní potřebuje 
velmi rychle a velmi cíleně nějakou skokovou 
změnu, která zastaví pád a nastartuje další trajek-
torii směrem vzhůru, další S křivku. Tak fungují 
dynamické firmy. Těch je ale menšina, ta většina 
jsou tradiční firmy a k současným problémům 
přistupují v drtivé většině s cílem někde ušetřit. 
Jenže ono už není kde brát. Takže  to nestačí. Pád 
se zpomalí, když máte třeba ještě co prodat, ale to 
není změna, která vás vrátí na tu stoupající dráhu. 
Až nebude co prodat, budete stát drsné pravdě 
tváří v tvář. Ale to už bude pozdě.

Bavíme se o problémech s cash flow?
Přesně tak. Chybí financování. I banky jsou opa-
trné. Nevědí, jak to s jejich klienty dopadne, mají 
poměrně málo nástrojů, jak to řešit (myslím vý-
konnost klientů). A já vidím, že chybí odvaha to 
pojmenovat. Ještě víc mě ale překvapuje, že ma-

nažerům chybějí data. Jeden projekt mne přivedl 
ke klientovi, jímž je obrovská  společnost, která 
má širokou řadu produktů. Jenže oni vůbec nevě-
dí, který produkt jim vydělává a který prodělává. 
Nemají orientaci. Vidí tržby a výsledovku, ale to 
je málo. Nemají rychlá data a smysluplná data, 
která by jim pojmenovala stav. Střední firmy jsou 
na tom s finančním řízením ještě hůře.

Neznají příčinu pádu?
Tu znají. Ale to samo o sobě mnoho nepomůže. 
Protože je velký rozdíl, jestli je u vás zákazník půl 
roku nebo pět let. Děláte různé akce (slevy) a ba-
líčky, ale když nemáte správná data, vlastně vůbec 
nevíte, co, jak a proč funguje, protože ono je to 
poměrně složité.  Je potřeba znát výtěžnost jed-
notlivých zákaznických skupin, mít k ruce reporty 
se skutečnou vypovídací hodnotou. Na jedné stra-
ně kalkulace produktů (většinou jsou jich desítky, 
dokonce stovky), na druhé straně „životnost“ zá-
kaznických segmentů. A ta pomalost… Velké firmy 
jsou přeprojektované, jede tam padesát projektů, 
ale nikdo neví, co který projekt přinese.

Velké korporace nemají reporty?
Mají, ale až moc a nikdo se v tom nevyzná. 
A všichni jsou otrávení z toho, co všechno mu-
sejí vyplňovat, ale ono je to k ničemu. Pak na-
stoupí nový generální ředitel, má spoustu otá-
zek, protože je zvenčí a nikdo mu neumí 
odpovědět. To je tristní. A to tu ještě máme 
fenomén digitalizace. Která ovšem sama o sobě 
je k ničemu, musíte mít funkční systém, který 
dokáže sbírat a vyhodnocovat velká data 
a rychle je nabízet manažerům. Potřebujete 
rychlá data, abyste mohli reagovat. Nabídka IT 
řešení je na trhu obrovská, převyšuje poptávku 
a je problém si správně vybrat. To je další 
úskalí. Navíc není čas na tříletou realizaci 
za miliardu. zkusme se vrátit a věřit zase sel-
skému rozumu. A digitalizovat především smě-
rem k zákazníkovi. Je tu v tomto smyslu i zají-
mavý fenomén, Marketplace – trendy jasně 
ukazují, jak bere tržní prostor e shopům. V tom 
bychom i my jako firma chtěli hrát nějakou 
významnější roli, pracujeme na tom, klientům 
toto řešení nabízíme.

TRADIčNí x DyNAMICKé fIRMy
„S-S“ křivka – dynamické firmy snižují pád, zkracují dobu stagnace. 
Tradiční firmy – reagují pozdě, dlouho stagnují, než opět naberou dech.
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kurzu, mezinárodní situace. Naproti tomu je tu 
spousta investorů a velkých hráčů, kteří mají 
investiční apetit. Takže, jedeme na sáňkách dolů, 
nemáme kompetence a odvahu řešit problémy 
a jsou tu lovci, kteří se chtějí pustit do akvizic. 
znám spoustu firem, které si najmou jednoho 
člověka, který to má zachránit, i my takové po-
ptávky máme. Já na to nevěřím.

Na co věříte?
Na energii pěti až deseti lidí. Protože na skokovou 
změnu potřebujete megajouly. A potřebujete kom-
petence v různých specializacích. Mám klienta, 
velký hráč, chová se jako Real Madrid, vždycky si 
koupí toho nejlepšího hráče na ten který post. Jsou 
to nesmírně chytří kluci, velmi dobře spolupracují, 
ale nemají lidskou zkušenost s řízením lidí. Neměli 
se to kde naučit. Naštěstí si to uvědomují.

Řekli jsme si, že firmy jedou dolů. Kudy vede 
cesta vzhůru?
Buďme střízliví, ale odvážní. A vzpomeňme si, 
že existuje něco jako benchmark, best praktice, 
konkurenceschopnost, prostor na trhu, poten ciál 
lidí. Na to já věřím. A buďme připraveni na to, 
že ještě nějaký čas pofrčíme dolů a přijde velký 
majetkový pohyb. Nákup, prodej a fúze bude 
fenoménem příštího roku. Ale protože jsme ta-
koví manažerští doktoři, nabídnu několik kon-
krétních prášků na současnou nemoc. Mějme 
odvahu vidět čísla a rozhodovat se podle nich. 
Digitalizujme, ale s rozmyslem a hlavně směrem 
k zákazníkům. Snažme se skutečně řídit, s nad-
hledem, s lidskou moudrostí. Naučme se motivo-
vat lidi a dát jim prostor. Pozor, to není totéž co 
benevolence. Motivujte a vytvořte prostor a lidé 
vám musí dodat přidanou hodnotu. Aby tohle 
všechno fungovalo, musíte se umět takovými 
lidmi obklopit. A to jde pouze tehdy, když budete 
důvěryhodní. Jako firma i jako její představitelé. 
Vlastně bych se nebál ani slova morálka.

Všechno, o čem jsme se bavili, je moře pro-
blémů, ale také moře příležitostí…
Cítíme to stejně, proto se chceme nyní jako fir-
ma nyní zaměřit na dlouhodobější řízení firem. 
Jak jsem už říkal, nevěřím na jednomužný inte-
rim management. To není o full time nasazení, 
ale o kompetencích, energii a vzájemné důvěře. 
Nabízíme sehraný tým různých specializací, kte-
rý do firem vstoupí. Jeden člověk mnoho nezmů-
že. Můžete mít skvělého manažera, kterého si 
koupíte, ale kultura uvnitř ho obvykle semele. 
Už jsme vstoupili i do hry nákup, prodej firem 
a poslední novinka u nás je, že zakládáme inves-
tiční fond, v němž se chceme koncentrovat 
na výrobní firmy a firmy ve službách, přičemž 
nabízíme dlouhodobé řízení majetku. fondů je 
hodně, ale věřím, že investici, spojenou s vlast-
ním řízením, zatím nikdo nenabízí.  

Malé firmy jsou na tom stejně? Tam se větši-
nou s daty pracuje jinak než ve vertikálních 
manažerských strukturách, které Ivan Baťka 
označuje za tichou poštu…
Tam je to ještě horší, nemají byznys plány, ne-
mají porady, nemají manažery, kteří by měli cíle. 
Někdy mi dělá dost problém jim to vysvětlit – co 
je vlastně řízení. Jsou odborníci v core busines-
su, ale potom je to čirá intuice. existují třicet let, 
teď frčí z kopce a ještě k tomu nemají vyřešeno 
nástupnictví.

V krizi na takové procesy asi není ta správná 
chvíle…
Potíž je v tom, že v krizi potřebujete řešit hodně 
věcí najednou – ale všechno jde.  Ovšem když 
k tomu nemáte vyřešeno nástupnictví, nemáte 
ani legitimního lídra, který by mohl mít odvahu 
k té skokové změně. Mám klienta, střední firma 
s půlmiliardovým obratem. Majitel zemřel. Jsou 
tam dva synové, jeden je výrobní šéf, jeden je 
mimo byznys. A nikdo nemá odvahu ani kompe-
tenci vymyslet nový obchodní model, který by je 

mohl zachránit. či alespoň k situaci zaujmout 
nějaký konstruktivní postoj. S tím se potkávám 
velmi často.

Ono by to už stačilo, ale ještě vidíte nějaká 
negativa?
Střední management nedodává.

Uniká mi smysl těch slov…
Nemá schopnost nadhledu a má rezistenci 
ke změně, hlavně ve výrobních firmách. A s tím 
se top management trápí a bude trápit. Protože 
právě teď je nejvyšší čas ke změně. Ještě jeden 
pohled přidám, a to je obecně morálka v týmech. 
Spousta lidé zůstala doma, i když třeba nemuse-
li. Prostě zaujali postoj – podnikateli, vyřeš si to, 
jak chceš. A obávám se, že s těmi se budou firmy 
chtít poměrně rychle rozloučit.

Jinými slovy, problémů spousta, na všech 
úrovních…
To ještě není všechno. řada firem žije ve velkých 
obavách, co jim nadělí zahraniční centrály, vývoj 
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   Petra Štogrová Jedličková      archiv ARF

Začátek roku vybízí k vyhodnocení předchozího období a plánování toho 
budoucího, ať již se jedná o příští týdny, měsíce nebo roky. Řada firem také bude 
uzavírat účetní rok, a to je vhodný moment k rekapitulaci zisků a ztrát – v širším 
smyslu slova. Tématem tohoto článku je plánování budoucího (účetního) období 
tak, aby vaše podnikání bylo skutečně připraveno na různé scénáře vývoje a bylo 
odolné ke změnám ve vnitřním i vnějším prostředí vašeho podnikání. 

Není pevný bod ve vesmíru… 

a To Je sPrávné!

než začnete sestavovat plány na tento 
rok, udělejte si porovnání mezi tím, jak 
se finančně vyvíjel váš byznys v roce 

2020 ve srovnání s tím, co se odehrávalo v eko-
nomice regionu, kde podnikáte, tedy v Čechách, 
v evropě nebo globálně. Plánování ve starých 
dobách totiž sledovalo různé hospodářské uka-
zatele výkonu, růstu a profitability jednotlivých 
nákladových středisek ve srovnání s tím, co pro 
ně bylo naplánováno minimálně rok předtím, 
vždyť u velkých firem se plány sestavují nejpoz-
ději v posledním kvartále předchozího roku. 
Když si ale představíte svá očekávání a plány 
z konce roku 2019 s těmi, jaká máte nyní, je to 
stejný obraz? Určitě ne! 

Dvě rizika
Porovnávání plánů se skutečností ve dvou exce-
lových tabulkách označených příslušnými fiskál-
ními roky v sobě tedy skrývá dvě rizika. Zaprvé 
se plán téměř bez výjimky tvoří jako ideální, mír-
ně nadsazený a teoreticky uskutečnitelný za ak-
tuálních podmínek, a tedy nikdy nekalkuluje se 
změnami v externím prostředí, pokud již aktuál-
ně neprobíhají; maximálně kalkuluje s tím, co 
jste schopni předvídat, tedy řízené změny ve va-
šem interním prostředí firmy, například akvizice, 
změny byznys modelu apod. Zadruhé se výsled-
ky firmy, tedy realita, porovnává s plánem, nikoli 
zase s realitou, tedy se skutečným ekonomicko-
-sociálním prostředím, ve kterém se k výsledkům 
docházelo. Porovnání vašich hospodářských 

a obchodních výsledků za rok 2020 by se tedy 
mělo odehrát v kontextu adekvátních čísel eko-
nomické reality 2020, tedy například vývoje HDP, 
inflace, indexu importu/exportu, zaměstnanosti, 
průmyslové produkce a reálných podmínek trhu 
(tedy například omezení pohybu zaměstnanců, 
karantény, uzavírání některých byznysů, omezení 
transportu apod.) a pokud je to možné, tak také 
ve srovnání s vývojem u vašich konkurentů. 

Psychoterapie firem
smyslem není si jenom zvednout náladu – pro-
tože zcela určitě dopadne toto porovnání lépe 
než v případě porovnání excelových tabulek – 
ale toto srovnání vás lépe navede k realističtější-
mu uvažování o tom, čeho byste měli a mohli 
dosáhnout v roce 2021. Pokud si opravdu chcete 
zvednout náladu, doporučuji udělat si ještě jed-
nu rekapitulaci, a to odpovědět si na terapeutic-
kou otázku Co jsme se nového dozvěděli o svém 
podnikání…  stejně jako v psychoterapii, kdy vás 
tato otázka povede k osobnímu rozvoji, ukotvení 
dobrých postupů a prospěšných jednání, ve va-
šem podnikání můžete tyto poznatky použít pro 
řízení firmy. Možná vás překvapí, kolik potenciá-
lu pro budoucnost z toho vytěžíte; například jste 
zjistili, že první „v“ ekonomické krize zvládla 
vaše firma bez ztráty kytičky, ekonomická reak-
ce na druhé „v“ měla u vás časové zpoždění, vaši 
lidé zvládli rychlý přechod na digitální komuni-
kaci, zjistili jste, jak rychle dokážete změnit pro-
dukt, zarazit nerentabilní projekt nebo vytěžit 

nevyužívaná aktiva, překvapili vás vaši zaměst-
nanci, objevili jste nové dodavatele, odstranili 
jste neperspektivní projekty, prověřili si ob-
chodní partnery. všechna taková poučení budou 
velice cenná, protože je budete umět využít 
v příštích obdobích nebo na nich rovnou stavět 
nový či transformovaný byznys.

výhoda rychlé akce
nyní se posuňme k plánování příštího období. 
Prakticky jde o to spočítat, kolik mě bude stát 
vyprodukovat moje služby nebo produkty, tedy 
zkalkulovat všechny náklady a očekávané výnosy 
a nezapomenout na dlouhodobé investice, nutné 
opravy apod. smyslem plánování není mít pouze 
exaktní nástroj ke kontrole a řízení, ale ujasnit si, 
jaké máme možnosti, ale také to, kde jsou naše 
limity. vysvětlím to. Pro plánování roku 2021, 
respektive všech budoucích období, je potřeba 
mít střízlivé vyhodnocení období předchozího, 
strategii, čeho chceme dosáhnout a predikci 
toho, jak se bude vyvíjet externí prostředí, 
ve kterém podnikáme. Doporučuji pracovat 
s více predikcemi z rozdílných zdrojů dat a dále 
si připravit vlastní plány na základě různých 
scénářů vývoje situace, typicky například podle 
míry a časování nástupu konjunktury pro rok 
2021 a pro další období podle časování fází eko-
nomické krize, tedy ochlazení, propad a podob-
ně. neznamená to, že jsme list ve větru a že se 
vydáváme na pospas živlům, cíl stále máme, je-
nom hledáme cesty, jak a kdy se k němu dostane-
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Zkuste si představit, že svůj potenciál budete 
alespoň trochu řídit, a tedy hledejte způsoby, jak 
živit podhoubí ve firmě k tomu, aby tam taková 
akceschopnost zůstala navždy. Pěstujte inovativ-
ní myšlení u sebe i ve své firmě, naučte se aktiv-
ně pracovat se změnami, které přicházejí. Dělat 
malé pokroky má totiž větší sílu i pevnost než 
velká čísla v excelu. Zkuste každý den změnit 
něco o 1 % k lepšímu. na konci roku to totiž 
bude představovat skoro 38krát lepší výsledek! 
rok 2021 bude ve znamení kovového buvola, 
jehož tvrdošíjnost jít za svým cílem nám pomůže 
nesejít z cesty v turbulentní době, stejně jako 
jeho pracovitost a vytrvalost, s jakou překonáme 
všechny překážky, které na cestě jistě potkáme. 
Máme velkou jistotu – není pevný bod ve vesmí-
ru, a to je jedině dobře, protože jinak bychom se 
nic nového o sobě nedozvěděli...  

me. Pracovat se scénáři a různými variantami 
rozpočtu, považuji za naprosto nutné pro rok 
2021 a doporučené pro všechna ostatní období. 
Jednak vám takové scénáře připraví cestu, pokud 
se klíčové podmínky opravdu změní, ale přede-
vším vám také pomohou odhalit, kde jsou limity, 
tedy s jakou kombinací a časováním podmínek 
nebude váš byznys udržitelný. Tato znalost, ač-
koliv možná iritující, je totiž zásadní pro rychlé 
rozhodování v případě krize, kdy budete potře-
bovat rychle analyzovat stav, vyhodnotit, přeplá-
novat a s tím i něco zastavit, nebo naopak rozjet 
něco nového. Mám exaktně ověřeno, že váhání 
před „zaříznutím“ nějakého projektu nebo jeho 
udržování za každou cenu, je vždy dražší a má 
horší následky než rychlá akce. vědět, které pod-
mínky jsou pro váš projekt nepřijatelné, je tedy 
důležité proto, abyste neztráceli čas a jiná aktiva. 

síla malých čísel
Máte tedy plány na příští rok, připravené scéná-
ře, variantní řešení. naprosto zásadní ale bude 
váš styl řízení, jakým způsobem budete reagovat 
na změny. všichni velmi dobře znají rčení „změ-
na je život“, ale méně lidí si takový život dooprav-
dy užívá, a ještě méně jich umí tento fakt obrátit 
ve svou výhodu. Moderní management musí být 
otevřený ke změnám, umět je nejen rozpoznat, 
ale zareagovat včas a tak, aby z toho byla výhoda, 
nikoli jen přežití. To se velmi snadno řekne, resp. 
napíše. Zkusme se vrátit k naší terapeutické 
otázce a podívat se na vaši rekapitulaci, co jste se 
dozvěděli nového v roce 2020. Určitě v ní nalez-
nete řešení a reakce, která byste nikdy nepláno-
vali, nečekali a dost možná byste i zcela objektiv-
ně tvrdili, že něco takového nikdy nedokážete. 
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   Petr Karban      archiv Generali Česká pojišťovna

Generali Česká pojišťovna vznikla spojením aktivit dvou tradičních a silných pojišťoven. O tom, 
co spojení přineslo, o proměnách trhu i nových konceptech, s nimiž Generali Česká pojišťovna 
přichází, hovoří Tomáš Marek, který řídí celou interní distribuci této největší české pojišťovny.

zvanOu ŽivOT pOTřebujeTe

Před několika dny jste se jako Generali Čes-
ká pojišťovna stali absolutním vítězem anke-
ty Pojišťovna roku…
To byl samozřejmě velmi příjemný okamžik, je 
to další skutečně výrazné ocenění a ukazuje, že 
cesta, kterou Česká pojišťovna nastoupila spoje-
ním s Generali, byla správná a že to tak vnímají 
i klienti. Což nás nesmírně těší. To spojení totiž 
má sílu v součtu skoro čtyř set let tradice a eru-
dice. a to je velmi slušný základ.

Co vlastně to spojení klientům přineslo? 
Máte zpětnou vazbu?
na začátku byly relativně silné emoce, dnes si 
na ně už nikdo ale nevzpomene. Klientům to 
přineslo řadu výhod – máme třeba více možnos-
tí rozvíjet další digitalizaci, a tím zrychlovat 
servis, který klientům poskytujeme – dnes tak 
již nikdo neřeší, jestli červená nebo modrá. jsme 
mnohem více vidět, máme ambiciózní plány. 
Ohlasy jsou veskrze pozitivní.

Bankám s pandemií klesají zisky, jak se drží 
pojišťovna? Váš byznys je vztahový stejně 

jako bankovní, možná ještě o řád více. Vzta-
hům ovšem současná doba příliš nepřeje. 
Byli jste připraveni?
Úplně upřímně? nebyli, nikdo totiž nebyl. ale 
velmi rychle jsme reagovali a ani ne měsíc po za-
čátku první vlny jsme byli schopni sjednávat 
celé naše portfolio distančně. ale je pravda, že 
náš byznys je vztahový, bez vztahů a kontaktů to 
dělat nejde. naštěstí pro nás pojišťovnictví 
i bankovnictví mohlo být po celou dobu první 
i druhé i třetí vlny otevřené, takže prodejní mís-
ta i pobočky jedou a klienti, kdykoliv potřebují, 
nás najdou.

Vnesl poslední rok nějaké změny na trh jako 
celek? Nebo je dostatečně konsolidovaný? 
Vy jste se fúzí stali co do velikosti jedničkou 
na trhu…
Český pojistný trh je velmi dynamický, řekl bych 
až turbulentní. ale jinak než akvizicemi se sko-
kově měnit nebude. v našem prostředí už k řadě 
z nich došlo, tedy už toho moc koupit nejde 
a cesta k růstu bude v malých, postupných 
krůčcích.

To je asi pro zákazníka dobře, protože to vy-
padá, že půjde o kvalitu.
přesně tak, to je jediné, na co je potřeba klást 
do budoucna důraz. 

Mění se něco, pokud jde o plnění? Je to možná, 
pokud jde o kvalitu, nejcitelnější parametr…
přišli jsme vloni v březnu s videoprohlídkami. 
Když vám někdo vytopí byt, pustíte si aplikaci, 
nasnímáte to mobilem a je hotovo. nečekáte 
žádnou návštěvu a pokud je vše v pořádku, máte 
do dvou dnů peníze na účtu. Reálně máme pěta-
devadesát procent pojistných událostí vyřízeno 
ke spokojenosti klientů do osmačtyřiceti hodin.

To už jsou zapojeny i schopnosti umělé 
inteligence?
začali jsme chatbotem, možná jste si ani nevšim-
li, že za nás už běžně komunikuje Leo.

Vidíte na základě čísel nějaké trendy, které 
by pandemie přinesla nebo zdůraznila? 
Obecně platí, že v Česku je poměrně slušná 
afinita k pojištění movitého majetku, u života 
a zdraví už to tak dobré není. Změnilo se 
něco v tomto smyslu?
Reálně je vyšší zájem, respektive poptávka, o ži-
votní pojištění. není to ale zatím vidět na čís-
lech, je to spíš obrázek, který nám dává mapa 
interakcí mezi obchodníky a klienty.

Tomu nerozumím, zájem se zvedá, ale na čís-
lech to vidět není?
není, protože interakce v současné době ubývají. 
Tržní čísla ukazují, že celý trh roste přibližně o pět 

26,7 % 
podíl na trhu

6 000 
poradců

7 500 000 
aktivních smluv

GeneRaLi ČesKá pOjišťOvna v ČísLeCh

na CesTu

paRTneRa
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chodníků je velmi vysoký a ne každý je a bude 
schopen nabízet kompletní portfolio produktů 
a služeb, ale v rámci prodejního místa to bude-
me schopni obsloužit. někde to budou dva po-
radci, někde třeba jen jeden. pokud tedy přijde-
te na naše obchodní místo, nemusíte do banky 
ani nikam jinam, vyřídíte vše, co souvisí 
s financemi.

Nejsou na tento způsob klienti zatím příliš 
konzervativní? Nechtějí stále spíše pro účet 
do banky, za investicí ke specializovanému 
investičnímu poradci?
nejcennější hodnotou dneška, když odmyslím 
zdraví, je čas. a to je komodita, kterou tím 
přístupem, který jsem zmínil, klientům šetří-
me. Co si vyberete, když místo tří schůzek 
na třech různých místech budete moci absol-
vovat jen jednu? samozřejmou podmínkou je 
profesionalita a vysoká odbornost poradců. 
a když zmiňujete investiční specializaci, 
máme ve skupině investiční společnost Gene-
rali investments, jednu z největších investič-
ních společností u nás. jen to možná mnoho 
klientů neví.

Co tyto dva koncepty znamenají pro tým? 
Nese to asi vyšší nároky…
aktuálně velký důraz na zmíněný poradenský 
způsob prodeje, zakládáme také síť finančních 
poradců. projevuje se to i v náboru nových 
posil, opravdu nebereme každého, cílíme 
na lidi edukované v oboru a snažíme se co nej-
lépe nastavit jejich adaptační proces. To je asi 
největší změna, kterou by klient měl vnímat. 
To souvisí i s legislativou, trh se velmi rychle 
pročistí, nejzazší termín pro povinné certifika-
ce Česká národní banka posunula na konec 
května, ale to je termín skutečně poslední. 
Oddělí se zrno od plev, řada obchodních sub-
jektů z pojistného trhu zmizí. My klientům 
garantujeme, že skutečně všichni naši obchod-
níci budou certifikovaní a na vysoké profesio-
nální úrovni.

Lze srovnat kvalitu trhu finančních služeb 
v Česku a v zahraničí?
ve všech směrech trh směřuje ke komplexitě, 
u nás i v zahraničí, u všech velkých společností. 
Co je u nás jiné, je výrazná podpojištěnost vzhle-
dem k hDp nebo vzhledem k průměrným pří-
jmům. jsme na tom relativně srovnatelně v po-
jištění movitých věcí a majetku, hůře na tom 
jsme v oblasti životního pojištění. jak jsme zmí-
nili už na začátku, žádná výraznější nebo skoko-
vá změna se v tomto smyslu na našem trhu ale 
zřejmě nechystá. 

Co by tomu mohlo pomoct?
Rozhodně edukace klientů a čas.   

procent. My jsme o něco níž, což je dáno historic-
ky, skladbou portfolia a podobně, ne pouze sa-
motnými výkony. Že by byla viditelně větší po-
ptávka po pojištění, to trend neukazuje. ale lidé se 
na životní pojištění začínají více ptát a zajímá je. 
uvidíme, co ukáží nejbližší budoucí čísla, protože 
není zřejmé, kolika lidí se pandemie dotkne, ani 
ekonomové nejsou schopni v tuto chvíli vyčíslit 
nějaké přesnější odhady budoucnosti. nevíme, 
jaká bude nezaměstnanost, nevíme, jak celá situa-
ce poznamená ekonomiku. Takže předpokládat 
cokoliv je nesmírně těžké, ne-li nemožné. 

Měla pandemie nějaký vliv na nabídku pro-
duktů? Mění se třeba poptávka tak, aby se to 
na straně pojišťoven projevilo nějakou 
reakcí?
My jsme již na jaře zareagovali na nastalou situa-
ci a vyšli klientům vstříc. Rozšířili jsme rozsah 
krytí u životního pojištění a za pracovní neschop-
nost začali uznávat také karanténu, která byla 
nařízena ošetřujícím lékařem, případně hygie-
nickou stanicí, v souvislosti s onemocněním co-
vid-19. Dále jsme připravili speciální produkt 
pro zdravotnický personál, který jsme nabízeli 
jako benefit pro naše klienty-zdravotníky. Co se 
týká poptávky, tak osobně jsem přesvědčen, že se 
to – alespoň v nějakém krátkém horizontu – ne-
projeví nijak, trh pojištění je stále stejný, principy 
se nemění. na podstatu našeho byznysu pande-
mie příliš velký vliv nemá, nemyslím, že by se to 
mělo výrazně projevit na produktech.

k tomu potřebujete, je plán, který zajistí potřeb-
ný tok příjmů pro všechny vaše pravidelné výda-
je, ať už jde o vzdělání, dovolenou, rodinu či dů-
stojnou existenci po skončení aktivní kariéry. 
K tomu slouží a na to je zaměřen plán životního 
pojištění, který vyplácí doživotní příjem, čímž 
může pomoci zajistit finance pro vaši rodinu 
i v případě nepříjemného incidentu. Koncept, 
s nímž přicházíme, takový plán představuje – ce-
loživotní plán pojištění, který poskytuje ochranu 
i pravidelný příjem po celý život až do věku sta 
let, a to i s možností růstu příjmů a hotovostními 
bonusy. je to ale jednoznačně pojistný produkt. 

V čem přesně spočívá vaše strategie Lifetime 
Partner? 
naše strategie stojí na čtyřech základních pilí-
řích: vlastní odpovědnost, inovace, zjednodušo-
vání a lidský přístup. všichni v Generali České 
musí cítit odpovědnost za společný úspěch. Mu-
síme být schopni držet krok v oblasti moderních 
technologií a inovovat služby pro  zákazníky. 
a to má přinést zjednodušení jejich přístupu 
k nám a našim produktům. a konečně, právě 
proto, že jde o vztahový byznys, musíme posílit 
to, čemu angličtina říká human touch. jednáme 
s lidmi, témata jsou často velmi citlivá a lidský 
přístup musí být podstatou a základní složkou 
naší práce. a tomu se musí přizpůsobit způsob 
prodeje. Koncept celoživotního partnerství po-
třebuje poradenský způsob prodeje, nikoliv tra-
diční způsob na základě produktů a parametrů.

Přicházíme s konceptem celoživotního partnerství. Jeho 
základem je odpovědné plánování finančních kroků v životě, 
aby vaši cestu lemovaly pevné milníky. Vše, co k tomu 
potřebujete, je plán, který zajistí potřebný tok příjmů pro 
všechny vaše pravidelné výdaje, ať už jde o vzdělání, dovolenou, 
rodinu či důstojnou existenci po skončení aktivní kariéry. 

A ty zmíněné komplexní finanční služby?
umíme pojistit vše, od špendlíku po loď či tanker. 
ale nabízíme, v rámci spolupráce s bankou Mone-
ta, i bankovní účty, a také investice či stavební 
spoření. Takže naše škála produktů je komplexní, 
dokážeme obsloužit klienta ve všech oblastech 
a všech jeho životních etapách.

Že bych nemusel do banky, do hypoteční 
nebo investiční společnosti, ale vše zvládl 
s vaším poradcem? Nebo jak je ten model 
postaven?
nebudu tvrdit, že s jedním poradcem, ale určitě 
na jednom prodejním místě. počet našich ob-

Nesouvisí s tím posilování pozice komplex-
ních finančních služeb? Používáte termín 
Lifetime Partner…
To jsou ale v principu dvě různé věci. naše stra-
tegie Lifetime partner vychází z toho, že chceme 
být pro klienty celoživotním partnerem, na kte-
rého se mohou kdykoliv spolehnout. základní 
myšlenka našeho přístupu ke klientům je založe-
ná na tom, že svět je proměnlivý a dynamický 
a že na cestu zvanou Život potřebujete dlouho-
dobého a spolehlivého partnera. Objevuje se 
termín finanční wellness, jehož základem je od-
povědné plánování finančních kroků v životě, 
aby vaši cestu lemovaly pevné milníky. vše, co 
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Již více než rok žije svět s pandemií. V Česku je situace složitá v tom, že již rok 
de facto především podnikatelé, stiženi restrikcemi, slýchají z nejvyšších míst 
velmi podobná slova: Ještě to musíte vydržet. Jak to vnímá majitelka  
společnosti Trustav Jana Nováková?

SmuTek byToSTNé 
opTimiSTky

S jakým pocitem jste vstoupila do druhého 
pandemického roku?
Já jsem bytostná optimistka, přesto začínám být 
smutná. Což je stav, který moc neznám a je div-
ný. Dokážu být naštvaná, umím se vztekat, ale to 
obvykle rychle přejde a jde se dál. Teď mě pře-
padají myšlenky typu panebože, ať to takhle 
nejde dál… Nejcitelnější je, že lidé přestávají 
věřit, že mají opatření smysl. Nerozumí jim a re-
zignovali. Já si myslím, že jsme v jádru velmi 
ukázněný národ. před rokem jsme byli všichni 
zalezlí a měli strach. Strach opadl a dnes je zá-
kladní pocit nedůvěra. protože vidíme, že ať 
děláme, co děláme, stejně to k ničemu není. 
A ještě jeden pocit vnímám – opatření rozdělují 
segmenty. To je pro budoucnost zničující. 

K dočasnému uzavření průmyslu nedošlo, 
přesto jej mnozí vnímali a vnímají jako cestu 
z krize…  
mluví se o tom, že by to poškodilo exportní firmy, 
ale uzavření průmyslu by se týkalo všech. osobně 
si to neumím představit, už jednu malou zkuše-
nost máme, vloni na podzim nám na jedné stavbě 
řekli, že s ohledem na pandemii zastavují všechny 
externí dodavatele, že jim to doporučila hygiena 
a že máme přijít v březnu. A my měli vyrobená 
okna, nasmlouvané lešenáře, klempíře… Ti měli 
na březen už další nasmlouvané zakázky, protože 
to mají třeba na půl roku, rok dopředu. 

Z ministerských kanceláří nemusí být vidět, 
že je problém postavit lešení…
A ono je. Chápeme, že je potřeba mít opatření, 
která omezí šíření viru, ale mnohdy to vypadá 
tak, že vláda si vůbec neuvědomuje, co dělá, 
nedomýšlí důsledky svých rozhodnutí. Drobný 

detail… Naši řemeslníci na stavbách nemají žád-
né kantýny, stravují se normálně v restauracích. 
Ty jsou teď zavřené, na stavbu si dovážkovou 
službu jen tak snadno nezavoláte, není tam ani 
prostor, kde se najíst. když to přeženu, ti kluci 
už rok jedí z papíru. A mlčí, snaží se to zvlád-
nout. když továrnám zrušili závodní stravování, 
jak hlasitě se všichni ozvali. Radši se mě na tu 
náladu neptejte. Trvá to příliš dlouho. A to ne-
mluvím o tom, jak rostou náklady…

To je ale téma posledních let a s pandemií asi 
příliš nesouvisí…
pokud bychom se bavili o běžných nákladech, 
tak máte pravdu. Ale my máme řadu nákladů, 
které s pandemií přímo souvisejí. Respirátory 
i té nejvyšší třídy, rukavice, testy… my jsme 
vlastně malá firma a jsme v tom minimálně 
za půl milionu. kolik to musí stát velké firmy? 

Stát nabízí kompenzace…
myslíte šedesát korun za test? my to po státu ani 
nechceme. To není gesto, nevyplatí se to, já už 
další papíry dělat nechci. upřímně, za tu admini-
strativu to ani nestojí, protože test nás stojí 
mnohem víc. Nejen proto, že by byl dražší, což 
je. Ale spočítejte si doprovodné náklady. my tes-
tujeme poctivě, máme ověřovatele, všechno evi-
dujeme, archivujeme. otestování třinácti za-
městnanců a nutná administrativa zabere při 
jednom testování minimálně dvě hodiny práce 
jednoho člověka a minimálně půlhodinu každé-
ho testovaného. Jen na platech jsou to tisíce, 
přičtěte ztrátu za neproduktivní čas, protože 
v tom čase oni mohli něco vyrobit. Nemluvě 
o tom, že my, jako řada jiných firem, už od loň-
ského roku nakupujeme a rozdáváme vitaminy 

i doplňky stravy na posílení imunity. myslím, 
že jedna z mála věcí, která opravdu funguje, 
je osobní odpovědnost a nutná míra opatrnosti. 
Zatím se ve firmě nákaze vyhýbáme. A přitom 
nejsme za plexisklem.

Jak se díváte do budoucnosti? 
přes ten smutek jsem stále optimista. protože 
jedna věc je i v nejistotě jistá, ceny jdou nahoru. 
A řada majitelů či investorů začíná již dnes uva-
žovat o tom, jak snížit své zítřejší náklady. u sta-
veb se mnohem více než kdy jindy začíná uvažo-
vat o nákladech na životní cyklus.  

   petr karban      Jakub Hněvkovský
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NAŠE OKNA VÁM SLUŠÍ!

Více než 22 let se specializujeme na výrobu dřevěných oken i dveří pro bytové domy, ve-
řejné budovy i kulturní památky. Jsme česká  rma, všechny zakázky připravujeme na míru 
vašim potřebám, ručně a s maximální péčí v naší továrně v Děčíně. Kanceláře a vzorkovnu 
máme v Praze, instalaci provádíme po celé ČR.
Za tu dobu jsme instalovali na 12 tisíc špaletových oken, 20 tisíc eurooken a 1 500 dveří.
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Životje extrémní

sport
Podniká jedenáct let a jak 
sám říká, je to pro něj 
droga, v hlavě má čísla 
všech aktuálních projektů. 
jeho srdeční záležitostí 
jsou hangáry pro letadla, 
protože jsou to mimořádné 
stavby, u nichž je třeba 
zohlednit řadu specifických 
nároků. ostatně, 
na pražském letišti ho 
dobře znají. první 
zkušenosti sbíral před lety 
v Holandsku a dnes ho tam 
exportní ambice znovu 
vracejí. s janem juríkem, 
majitelem královéhradecké 
společnosti steel & Hall, 
jsme si povídali hodinu 
před půlnocí, dva dny 
předtím, než odletěl 
na zahraniční cestu 
do Kataru.

Pořád žijete extrém?
pořád, před půlhodinou jsem se vrátil z prahy, 
dopoledne jsem měl jednání v plzni, zítra odlé-
tám do Kataru… já opravdu neumím jet jen 
na půl plynu, mě to takhle baví.

Prodělal jste před dvěma týdny covid, s prů-
během ne zrovna příjemným. Není to také 
svým způsobem daň?
já nevím, spíš myslím, že jsem si trochu naběhl, 
protože jsem se krátce předtím byl projet na ho-
rách na sněžném skútru a nebyl jsem zrovna 
ideálně oblečený. takže to bylo spíš nachlazení 
nebo chřipka a k tomu covid. A jestli to tak bylo, 
tak opravdu nic příjemného, přes dva týdny mi 
bylo fakt hodně zle.

A teď už jedete nanovo…
Za ty dva týdny práce stála a teď to musím 
dohnat.

Jak dopadlo výběrové řízení na hradecký 
stadion? Uspěli jste?
podle posledních zpráv, které mám, nedopadl 
nijak, bylo pozastaveno, má být i zrušeno a snad 
bude vyhlášeno znovu.  

To je asi osud mnoha jiných tendrů, investoři 
jsou opatrní, města nevyjímaje…
já to tak úplně nevidím. my máme nejvíc zaká-
zek za celou existenci firmy. přibylo i několik 
nových projektů, jeden na mém oblíbeném 
letišti…

Další hangár?
nebude to tentokrát hangár, na pozemcích 
kolem letiště máme v plánu realizovat objekt 
pro unikátní mezinárodní projekt, který 
bude mít celospolečenský význam. podobná 
stavba v evropě není, na světě jsou, tuším, 
pouze tři, jedna je v UsA, jedna v Kanadě 
a poslední v Asii. nemůžu být zatím úplně 
konkrétní, ale brzo budete o tomto projektu 
slyšet a steel & Hall bude generálním 
dodavatelem.

Unikátní bude vaší technologií?
tak daleko ještě nejsme. ta unikátnost spočí-
vá v tom, že celý záměr je postaven na tech-
nologii, kterou zatím opravdu nemůžu odtaj-
nit, můžu jen naznačit, že byla vyvinuta 
americkou armádou.

Mluvíte o nových projektech a rekordních 
zakázkách, přitom všude se mluví o zpo-
malení investic…
s tím bych asi nesouhlasil, protože spíše vní-
mám, že lidé i firmy, bez ohledu na velikost, 
se obávají inflace. to není obava česká, to je 
obava globální. neberu konspirační teorie, 
které tvrdí, že k moci se dostává nová elita 
a blíží se konec světa. Ale nikdy v historii 
nebylo tolik předlužených států, jako je i vi-
nou pandemie nyní. Globální dluh je zcela 
astronomický a hodnota peněz se snižuje, 
tisknou se stále nové. to je jeden aspekt, oba-
va. Druhý aspekt je, že klesla spotřeba.  

  petr Karban       jadran Šetlík
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Zamrzl turistický ruch, nefungují restaurace, 
sportoviště, divadla, nejsou koncerty… Lidé 
nemají za co utrácet. Když to sečtu, vychází 
mi to, co vidím v byznysu, v posledním půlro-
ce masivně rostou investice do nemovitostí, 
dluhopisů, různých finančních fondů a po-
dobných nástrojů. Za celou dobu, co podni-
kám, jsem nic takového nezažil. nestíháme 
ani zpracovávat cenové nabídky, všichni 
chtějí stavět co nejdříve.

Jde to napříč ekonomikou, nebo se různé 
segmenty chovají různě?
Žádné dramatické rozdíly mezi segmenty 
nevidím. možná jeden, ačkoliv vy jste tu 
otázku myslel jinak. vedle nemovitostí se 
velmi dobře prodávají auta. stavěli jsme 
showroom pro amerického distributora 
a majitel té společnosti, nedávno jsme spolu 
mluvili, říkal, že vůbec nechápe, ale třeba 
za den prodá i padesát aut. možnosti utrácet 
jsou omezené. možná je důsledkem té sou-
časné situace i stoupající obliba investičních 
fondů, napříč společenskými vrstvami. obje-
vují se dokonce studie, které tvrdí, že lidé 
dnes důvěřují investičním fondům více než 
bankám. A já se tomu ani nijak nedivím, 
všechny banky hlásí výrazný pokles zisků 
a nemyslím, že by to nechaly jen tak, budou 
to muset někde dohnat. nebo také ne a po-
tom nemají vůbec jistou budoucnost. jenže 
vklady jsou kryté pojištěním jen do výše sto 
tisíc eur, což zase vede k tomu, že kdo může, 
nechává v bance jen prostředky na krytí 
běžných výdajů a zbývající prostředky pře-
sunuje jinam. pokud by to bylo v masivnější 
podobě, ztráta bank se tím ještě prohloubí. 
Už dnes jdou z některých bank, i u nás, zprá-
vy o zeštíhlení pobočkové sítě. A nebylo by 
tedy zase až tak velkým překvapením, při 
záporné ceně peněz, že budeme nakonec 
bankám muset platit za to, že u nich smíme 
mít své peníze vůbec uložené. investiční 
fondy změnu nálady také cítí a zvyšují svou 
aktivitu, i mně jich za poslední měsíc oslovi-
lo asi pět.

Tak pokud by lidé své peníze investovali, 
místo aby je nechávali ležet na účtech, 
bylo by to pro ekonomiku jedině dobře. 
Míra úspor je podle bankovních statistik 
rekordní…
to určitě ano.

Do čeho jste investoval?
Do podnikání. Budu investovat do výstavby 
řadových domků, koupil jsem výrobní firmu 
a chystám rozvoj v našem základním byzny-
su, tedy v konstrukčních ocelových systé-
mech a ocelových halách. plánujeme totální 

modernizaci výrobního areálu, teď probíhá stu-
die proveditelnosti, chceme postavit i zbrusu 
novou lakovnu. Cílem je mít co nejméně koope-
rací, zvýšit soběstačnost a mít absolutní kontro-
lu nad kvalitou produktů i zákaznických služeb. 
Až to bude tam, kde to chci mít, pak to bude 
okamžik pro zahraniční aktivity. naplánováno 
to mám v nejbližších letech, to chci začít ocelové 
konstrukce exportovat do Holandska a němec-
ka. pro začátek… A když to půjde, tak každý rok 
přidávat další destinace. A protože vnímám 
dobře odvedený byznys jako příležitost pro dal-
ší zakázku, věřím, že tak se můžeme dostat 
i k mnohem zajímavějším projektům, k vývozu 
celých řešení.

Cestování je už skoro rok ztížené i pro byz-
nys, vy v té době rozjíždíte export?
já se toho nebojím, ta situace musí jednou skon-
čit a vyhrají ti připravení. Čekám, že už v příštím 

M 
ladá královéhradecká firma vznik-

la oficiálně v říjnu roku 2015, nicméně 
základy společnosti byly položeny 
o více než desetiletí dříve a zhodnocují 
jak zahraniční praxi majitele Jana Jurí-
ka, tak kredit nadnárodní holandské 
společnosti. I díky nim se společnost 
za krátkou dobu své existence může 
pochlubit takovými realizacemi, jako je 
showroom pro americká auta Auto 
Outlet či hangáry na ruzyňském letišti 
nebo škola na pražském Chodově, 
kterou firma překračuje své původní 
zaměření na ocelové haly.

Podnikatelské aktivity Jana Juríka jsou 
však mnohem širší, zahrnují mezi jiný-
mi i developerskou činnost či techno-
logickou společnost.

Steel & Hall
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roce to bude výrazně lepší, proto to také plánuji 
v nejbližších letech, protože jinak bych se 
do toho pustil hned. Ale ono to není tak jedno-
duché. v evropě, v Americe i v Asii se utlumila 
výroba, docházejí materiály. vyprodávají se skla-
dy, stoupají ceny. investoři i stavební firmy jsou 
dnes tak trochu rukojmími dodavatelů. ocel šla 
nahoru o čtyři koruny na kile, to nepamatuji 
za celou svou kariéru, cena polystyrenu stoupla 
o třicet procent a ještě dalších minimálně deset 
procent se čeká, řeší se globální problém s vy-
čerpatelností nerostných surovin, dochází ká-
men, písek… jakmile ekonomika ožije, bude 
boom. teď je všechno v útlumu a příprava je pro 
mě jednodušší. Kdo bude první schopen uspoko-
jit poptávku, ten vydělá. A ta poptávka bude 
obrovská.

Když nebude materiál, stejně nevyrobíte…
musím mít materiál. Což znamená investovat 
nemalé prostředky do materiálu na skladě.

Není to vražda pro cash flow?
není to ideální. Ale věřím tomu, že je to investi-
ce, která se vrátí. 

V Evropě, v Americe i v Asii se utlumila výroba, docházejí materiály, vyprodávají se 
sklady, stoupají ceny. Ocel šla nahoru o dvě až čtyři koruny na kile, to nepamatuji 
za celou svou kariéru, cena polystyrenu stoupla o třicet procent a ještě dalších 
minimálně deset procent se čeká, řeší se globální problém s vyčerpatelností 
nerostných surovin, dochází kámen… Jakmile ekonomika ožije, bude boom. Kdo 
bude první schopen uspokojit poptávku, ten vydělá. A ta poptávka bude obrovská.

mavém společném projektu, jsem od našeho 
velvyslance v Kuvajtu, který to má v gesci, po-
volení k audienci dostal…

To povoluje náš velvyslanec?
K oficiálnímu jednání s královskou rodinou se 
bez dobrozdání velvyslanectví nedostanete, 
taková jsou tam zvyková pravidla.

Prozradíte, co je to za projekt?
neprozradím, je to můj sen a o snech se mluvit 
nemá. Ale Katar mě uhranul a rozhodně chci 
podporovat kontakty mezi českým a katarským 
byznysem. vždyť v praze není ani katarská 
ambasáda.

Čím vás Katar tak zaujal?
Řada lidí odmítá korán, ale většina z nich ho 
ani nečetla. Katar má zvláštní mentalitu, tamní 
lidé dělají všechno pro budoucnost svých dětí. 
oni se nezajímají o zisk nebo návratnost, re-
spektive ne v krátkém horizontu. jejich menta-
lita je mi hodně blízká. A ještě jedna věc je 
úžasná. oni mají zakázáno říkat ne. takže když 
vás chtějí odmítnout, řeknou: „Když Alláh dá…“

bylo žádné omezení. Byl jsem tam v posledních 
letech několikrát a necítím žádná omezení. Ano, 
to kdysi přeplněné letiště je dnes terminálem 
duchů, takže je vidět, že turistický ruch výrazně 
poklesl. Ale tamní život se nezměnil.

Když už jste ten Katar zmínil, co vás tam 
přivedlo?
jeden můj kolega mne seznámil s Katarčanem, 
jehož otec měl rád Česko, protože sem létal 
do teplic do lázní. A shodou okolností dělal porad-
ce šejkovi z královské rodiny, který vlastní v zemi 
všechny betonárky a měl v úmyslu najít partnera 
pro výstavbu paláců. tedy, oni říkají paláce, v na-
šem prostředí bychom řekli luxusní vily. jestli 
znáte dubajskou miliardářskou čtvrť palma, tak 
v Kataru mělo vyrůst něco podobného. viděl jsem 
vizualizaci rozvoje Kataru do roku 2030 a bylo to 
něco úžasného. Dostal jsem nabídku založit a řídit 
stavební firmu, která tu čtvrť bude stavět.  

Takže budete stavět v Kataru?
nebudu. to byla záležitost před dvěma lety. 
Když jsem tu nabídku dostal, dlouze jsem ji 
zvažoval a ještě cestou do prahy v letadle jsem 

Jene, když vás tak poslouchám, váš život 
je fakt extrémní sport…
to je jen byznys. A byznys je jen prostřed-
kem k něčemu, co by mohlo mít smysl. jsem 
dost unavený ze současné politiky, vadí mi, 
co se tu děje, kdo chce kandidovat. A mám 
sto chutí nechat tu pas a odstěhovat se 
do toho Kataru, horko nehorko. Ale nemůžu. 
A nejsem a nechci být politik. jak ovlivnit 
dění, když nejste politik? musíte být ekono-
micky silný a mít silné partnery. to je myslím 
cesta, která by mohla mít smysl. A kterou 
vidím pro sebe jako reálnou. vybudovat si 
určitý vliv a ten použít ke kultivaci zdejšího 
prostředí. politického i ekonomického. není 
to skromné přání, ale chtěl bych pomoct to 
tady narovnat, abychom mohli dýchat o něco 
lépe. mám určitou vizi a zatím je příliš brzy, 
abych se jí vzdával. takže se snažím k ní po-
stupovat.  

Končí éra just-in-time?
i to je možné, protože covid odhalil slabinu tohoto 
systému. Když máte zboží na skladě nebo máte 
krátký a spolehlivý řetězec, jedete. Když jste odká-
záni s každým výrobkem na dodávky, jejichž spoleh-
livost není stoprocentní, může být poptávka agre-
sivní, jak chcete, když dodávky nedorazí, nevyrábíte.

Máte z Hradce Králové přehled o tom, jak 
vypadá byznys venku? Jak vypadá srovnání 
jiných zemí s Českem? Máte blízko 
do Holandska…
v posledních dvou letech mám nejblíž ke Kataru. 
A ať už je to Katar nebo ostatní země Zálivu, 
srovnání s nimi, pokud jde o pandemii, není pro 
Česko ani pro evropu lichotivé. respektive, ono 
se to srovnat nedá, protože oni fungují normál-
ně. mají podobná opatření, ale fungují kina, re-
staurace. Z prahy jste se v prosinci do UsA nebo 
na nový Zéland nedostal, z Kataru ano. tam ne-

byl připraven na ni kývnout. Ale nevzal jsem 
to, protože je tam nesnesitelné horko. ne, váž-
ně, horko tam je, ale hlavní důvod byl ten, že 
tým kolem mne řekl tehdy rezolutní ne. Bez 
nich jsem do toho jít nemohl. jednak bych ne-
přežil představu, že opustím něco tady, co jsem 
spolu s nimi budoval. A pak jsem si neuměl ani 
představit, že bych v Kataru začínal na exklu-
zivních projektech s týmem tamních inženýrů. 
prostě to nešlo.

Odmítl jste člena katarské královské rodiny? 
To máte do konce světa v Kataru stopku 
a s vámi všichni Češi…
nemám. Ale pravda, mnoho českých firem tam, 
až na výjimky, nefunguje. tady si dovolím tvr-
dit, že není úplně dobrá naše diplomacie. re-
spektive, byznysová diplomacie je výběrová 
záležitost. Ačkoliv, teď, kdy jedu jednat právě 
s členem královské rodiny o jednom velmi zají-
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   Petr Karban      archiv Wienerberger

Správný poměr jílu, vody a tepla. Tak se rodí cihla. Pár kvalitních ingrediencí 
bohatě postačí k vytvoření něčeho výjimečného. Pokud se vám zdá, že na cihle nic 
výjimečného není, vězte, že opak je pravdou. Spojením tří zmíněných prvků totiž 
ve skutečnosti vzniká materiál, jehož vlastnosti jsou až udivující. 

Proč je cihlový dům ta správná volba pro zdravý domov

Co všeChno umí Pálená Cihla

odpradávna se ví, že cihla skvěle zvlá-
dá vyvažovat proměnlivé vlastnosti 
okolního prostředí. Stejně tak se cení 

její dlouhá životnost při minimálních náro-
cích na údržbu. V posledních letech se přidá-
vá ještě to, že nezatěžuje okolní prostředí 
žádnými negativními vlivy. Což se – po ne-
dobrých zkušenostech s radonem či azbes-

tem – zdá dnes být benefitem číslo jedna. Jen 
zdravý člověk může být spokojený. A stavět 
domy, které pomalu zabíjejí, určitě 
nechceme.
Co všechno tedy pálená cihla dokáže? Možná 
budete překvapeni, jak vysoce funkční moderní 
jednovrstvé zdivo bez jakéhokoliv dodatečného 
zateplení ve skutečnosti je.

Čerstvý vzduch bez chemikálií
Jednou ze základních podmínek života je dý-
chání. Člověk k dýchání potřebuje čerstvý 
a kvalitní vzduch, který bohužel není v sou-
časných stavbách samozřejmostí, což potvrzu-
je i takzvaný syndrom nemocných budov, je-
muž jsou připisovány poruchy spánku či 
soustředění. V tomto ohledu jsou keramické 
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Možná JSTe neVěděli, 
že…

   při lehké aktivitě vyprodukuje člověk až 
60 gramů vlhkosti za hodinu, při náročném 
cvičení je to ale i pětkrát více; koupel 
ve vaně dá až 700 gramů a vaření klidně 
i 1 500 gramů vzdušné vlhkosti za hodinu 

   provozem průměrné domácnosti se každý 
den do vzduchu uvolní až 10 litrů vody

   také v našich podmínkách jsou v průběhu 
pouhých 24 hodin běžné teplotní výkyvy 
až 40 °C 

A kvalitní cihelné zdivo se správnou omítkou 
si s tím bez problémů poradí.

materiály, mezi které cihla, ale i střešní tašky 
a keramické obklady patří, naprosto jedineč-
né. Suroviny pro jejich výrobu jsou výhradně 
přírodní a mají takové vlastnosti, že není po-
třeba je nijak chemicky ošetřovat, aby odolá-
valy ohni nebo vodě. neobsahují tedy žádné 
znečišťující těkavé látky, jako jsou například 
formaldehyd či terpeny apod., a vytvářejí ta-
kové vnitřní klima, které nezpůsobuje alergie, 
únavu ani bolesti hlavy. naopak existují stu-
die, že cihlové zdivo ve skutečnosti uvolňuje 
do ovzduší zdraví prospěšné záporné ionty, 
které působí proti únavě. Zmíněná moderní 
metoda jednovrstvého zdění také nedává pří-
ležitost ptákům, hlodavcům, hmyzu, ale ani 
řasám či plísním, aby se zabydleli ve vrstvách 
izolace, což jinak oni přímo vyhledávají. že 
takoví nájemníci kvalitě vzduchu nepřidají, 
je nasnadě. 

Skvělá práce s teplem
další jedinečnou vlastností cihly je excelentní 
schopnost tepelné izolace i akumulace. „Mo-
derní cihlové bloky, jaké představuje například 
řada Porotherm T Profi, odolávají tepelným 
změnám i bez dodatečné izolace nebo klimati-
začních a ventilačních systémů. Je to proto, že 
pálený keramický materiál funguje vlastně 
sám jako přirozená klimatizace. Naše špičkové 

produkty mají takové tepelně izolační parame-
try, že jsou určeny jak pro budovy s téměř nu-
lovou spotřebou energie, tak i pro nízkoener-
getické nebo pasivní domy. Dlužno 
poznamenat, že na celkovém tepelném charak-
teru budovy se významně podílí i typ střechy – 
ty šikmé díky samovolné ventilaci pod vrchní 
střešní vrstvou tepelnou účinnost budovy vý-
znamně zvyšují. To je dobré nejen pro pocit 
pohody a tepelného komfortu, ale i pro peně-
ženku,“ říká Jiří dobiáš, hlavní produktový 
manažer společnosti Wienerberger, která je 
lídrem mezi výrobci keramických stavebních 
materiálů.

optimální regulace vlhkosti
Jestliže jsme zmínili vzduch a teplo, nelze 
zapomenout na vlhkost. Je to další z paramet-
rů, které mají vliv jak na zdravotní klima, tak 
na naše vnímání pohody. Příliš vlhký vzduch 
podporuje bujení plísní a hub, které jsou 
zdraví škodlivé, naopak příliš suchý vzduch 
zase může vést ke vzniku dýchacích obtíží. 
„Všechny keramické materiály vynikají tím, že 
jsou schopné vlhkost regulovat, dokážou ji to-
tiž přirozeným způsobem pohlcovat a v přípa-
dě potřeby ji naopak mohou do okolního pro-
středí i vracet. Cihlové domy s jednovrstvou 
keramickou obálkou proto – při dodržení kon-

strukčních principů, doporučených technolo-
gických postupů a správné volbě omítek – ne-
potřebují žádné nákladné mechanické 
ventilační systémy pro řízení vlhkosti vzduchu 
a redukování vzniku plísní, hniloby a jiných 
mikroorganismů. Vlhkost se z cihlového zdiva 
ztratí díky difuzi přes konstrukci stavby 
a snadno se odpaří otevřenými póry materiá-
lu,“ říká david Jurásek, technický poradce 
společnosti Wienerberger.

domov bez hluku a vibrací
Všichni máme rádi svůj klid, málokdo chce 
být rušen cizími zvuky, ať již přicházejí z uli-
ce, či z vedlejšího pokoje. Cihelný dům je 
v řeči odborníků dům s takzvanou těžkou 
konstrukcí. A právě ta, díky použitým mate
riálům, zajišťuje potřebnou zvukovou izolaci, 
a tedy i optimální zvukovou odolnost proti 
hluku z vnějšího i vnitřního prostředí. Moder-
ní cihly jsou konstruovány tak, aby přirozené 
zvukově izolační vlastnosti cihel byly ještě 
posíleny. Při správném návrhu skladby podla-
hy a stropní konstrukce tak lze poměrně 
snadno zamezit šíření venkovního hluku 
do domu i šíření hluku vnitřními stěnami 
nebo stropem. Vypadá to jako banalita, ale 
ve skutečnosti je nepatřičný hluk vnímán vel-
mi negativně.
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odolnost a bezpečí
Poslední vlastnost cihlových domů bereme tak 
trochu jako samozřejmost, ale neměli bychom 
na ni zapomínat. Všechny tyto domy totiž zdo-
bí stabilní a bezpečná konstrukce, která garan-
tuje dlouhodobou životnost a stabilitu domu. 
Jeho obyvatelům pak zajišťuje ochranu nejen 
před ohněm, ale také před extrémními vlivy 
povětrnostních podmínek, jako jsou laviny, 
povodně, krupobití či sesuvy půdy a také před 
neoprávněným vniknutím. Cihlová stěna je 
totiž i při vysokém zatížení jen těžko deformo-
vatelná. nesvraští se při vysušení ani se nevz-
duje při zvlhnutí a v dobrém stavu zůstane 
i při dlouhodobé zátěži. Cihlový dům je zkrátka 
odolný za všech okolností a přitom ani při své 
dlouhověkosti nevyžaduje žádnou zvláštní 
údržbu a péči. 

Zdravotní průkaz budovy
Všechny zmíněné schopnosti cihly jsou ještě 
umocněny tím, že cihelné zdivo zvládá svoje 
úkoly, aniž by tím jakkoliv trpěla stavba sa-
motná. Kvalitní cihlové budovy, postavené 
s respektem k možnostem i potřebám a při 
dodržení běžných odborných zásad, by v kli-
du mohly vlastnit zdravotní průkaz budovy. 
A že to není žádná nadsázka, dokazuje pro-
jekt, kterého se zhostila laboratoř ovzduší 

Centra zdraví a životního prostředí Státního 
zdravotního ústavu. Její odborníci prováděli 
v několika etapách řadu měření, jimiž zkou-
mali nezávadnost cihelného domu, vystavě-
ného metodou jednovrstvého zdění z produk-
tů společnosti Wienerberger. „Měřili jsme 
ve čtyřech různých místnostech, ve třech eta-
pách od dokončení novostavby přes etapu na-
stěhování až po dobu běžného užívání. Sledo-
vali jsme koncentrace organických látek, 
základní mikroklimatické faktory, indikátor 
výměny vzduchu a prašnost. Naše studie po-
tvrdila, že keramické cihly nejsou zdrojem 
organických látek v interiéru a mohou být 
hodnoceny jako materiál s nulovými emisemi. 
Měřené hodnoty teploty, relativní vlhkosti 
a oxidu uhličitého nepřekračovaly hodnoty, 
které vnímáme jako oblast osobní pohody uži-
vatelů. V rámci sledovaného spektra pak neby-
ly nalezeny žádné škodlivé látky, které se týkají 
hrubé stavby. A pod limitem, který stanoví 
platná legislativa, byly v období běžného uží-
vání i hodnoty všech sledovaných emisí a indi-
kátorů,“ potvrzují autoři studie dr. Bohumil 
Kotlík a ing. Miroslava Mikešová. 

Cesta jménem Wienerberger
Současná cihla, v níž se spojuje přirozená kva-
lita původních materiálů s nejnovějšími tech-
nologiemi a vědeckými poznatky, je zkrátka 

S Cihlou PoSTAVíTe 
PeVné Pilíře ZdrAVého 
Domova

Možná si myslíte, že vybudovat zdravý 
domov, který všem členům rodiny poskytuje 
pohodu a komfort, nelze bez drahých 
a složitých technologií. Wienerberger má pro 
vás ale jednoduché a dostupné řešení. Jeho 
základem je obyčejná cihla. Právě cihla totiž 
dokáže skvěle naplnit všechny nároky 
zdravého domova v pěti základních 
oblastech. Jsou jimi:

   kvalita vnitřního vzduchu

   vnitřní tepelná pohoda

   optimální práce s vlhkostí

   odolnost proti hluku

   dlouhodobý pocit bezpečí

materiál s téměř zázračnými schopnostmi. 
A nezapomínejme ještě na jeden důležitý de-
tail, který v dnešní době nabývá na významu – 
cihly a střešní tašky jsou stavební materiály 
vyrobené z citlivě těžených a zpracovávaných 
přírodních surovin, převážně z hlíny a vody. 
Vykazují velmi dlouhou životnost a jsou plně 
recyklovatelné. Jejich dopad na životní prostře-
dí po celý jejich životní cyklus je tedy 
minimální. 
Cihlový dům, postavený z kvalitních materiálů 
a při dodržení všech doporučených technologic-
kých postupů, je tedy nejen základem skutečně 
zdravého domova, ale i příspěvkem ke zdraví 
celé planety. Přesně v duchu hesla společnosti 
Wienerberger: Pro mou rodinu, pro mou 
planetu.
Wienerberger, lídr mezi výrobci keramických 
stavebních materiálů, si je skvělých vlastností 
cihly, osvědčených po tisíciletí, velmi dobře vě-
dom. Stejně tak si je ale vědom, že jen tradice 
současným nárokům stačit nemůže. inovativní 
materiály – jako například cihla Porotherm T 
Profi, která je plněná minerální vatou – ale do-
konale vyhovují právě modernímu principu 
jednovrstvého zdění bez nutnosti dodatečné 
izolace. Takové stavění nejenže vyhoví i těm 
nejpřísnějším nárokům na vlastnosti budoucí 
stavby, ale je i snadné, rychlé a cenově dostup-
né. A hlavně – je cestou ke skutečně zdravému 
domovu.  
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RECYKLOVANÉ VLOŽKY 
DO ODPADKOVÝCH KOŠŮ

Recyklované 
a recyklovatelné
Vyrábíme je v České 
republice, ručně a beze 
zbytků. Odřezky se přetaví 
do nových desek, které 
použijeme k výrobě dalších 
košů. 

•  Vyrobeny ze 100% 
recyklovaných materiálů

•  Bez zbytečné chemie, 
materiál na černé a šedé 
koše se barví sazemi

• Zcela recyklovatelné

Koše pro firmy 
nebo obce, šetrné 
k přírodě 
i rozpočtu
•  Ručně vyrobeny v České 

republice

• Dodání do 14 dnů

Stojí málo, vydrží 
hodně
Na penězích záleží. Díky 
tomu, že naše koše jsou 
téměř nezničitelné, šetří 
náklady na obnovu 
městského mobiliáře.

•  Životnost vložek do košů 
je více než 10 let, to je 
10 až 20krát více než 
u klasických kovových 
vložek

•  Díky tvarové paměti se 
koše vrátí do původního 
stavu

Jednoduchá 
údržba
Lehké, ale odolné. Díky 
speciálnímu materiálu 
s vysokou molekulární 
hustotou uvnitř koše 
neulpívá špína.

• Snadné čištění

• Omyvatelné

• Lehké



   Valerie Saara      archiv Tebrix

Na okraji Liberce vyrůstá unikátní obytná čtvrť. Nevelká, ale v českých 
podmínkách skutečně zcela jedinečná. Tamních 70 domů bude vybaveno tak, aby 
odolaly snad všemu známému nebezpečí. Do standardu tak patří kamerové jištění, 
speciální bezpečnostní zámky oken i dveří, úpravny vody i vzduchu, mlžný 
systém... A když si připlatíte, můžete mít i panic room nebo podzemní 
protiatomový kryt. Pod projektem je podepsána společnost Tebrix Michala 
Terendyho, která se na nadstandardní bezpečnostní zajištění objektů specializuje.

MAesTro BuNkr

Michal Terendy se ke speciálnímu zamě-
ření své firmy dostal před deseti lety 
na základě odborného článku o bez-

pečnostních krytech. Nápad to byl možná bláz-
nivý – vždyť kdo by si v malé zemičce v srdci 
staré dobré evropy chtěl pořizovat kryt? Michal 
na posměšky nedal. Vyrazil rovnou do Ameriky 
na specializované školení a současně začal myš-
lenku rozvíjet s tuzemskými úřady. Zajímaly ho 
veškeré zdejší předpisy a normy. Ne proto, aby 
je plnil, ale proto, aby je překonal. „Nechci být 
neskromný, ale daří se nám to. Dokážeme posta-
vit kryty, které tuzemské standardy a normy pře-
vyšují o několik úrovní. Mám za sebou nejrůznější 
školení a semináře Federálního úřadu pro zvládá-
ní krizových situací, kde přednášeli největší ame-

ričtí experti na tuto problematiku. Většinou vo-
jenští. Pro civilní sektor vlastně nic podobného 
neexistuje,“ říká Michal, pro nějž se kryty a za-
bezpečení staveb stalo srdeční záležitostí.
V Česku se tomuto směru vlastně  nikdo nevěnu-
je. Vlastní kryt, bez ohledu na jeho kvalitu, má 
pouze minimum staveb, pokud se budeme bavit 
o bytových domech, tak řádově méně než promi-
le. Za vyspělým zahraničím jednoznačně zaostá-
váme. Lídrem v tomto smyslu je určitě Švýcar-
sko, kde již před třemi lety přijali normu, že 
i domy postavené do roku 1957 si musí nechat 
vybudovat kryty. Jakkoliv nový bytový dům musí 
mít kryt o stejné kapacitě, jakou tvoří byty a vět-
šina již stojících poválečných bytových domů 
pak takové kryty musí dobudovat. Může se to 

zdát jako paranoia, ale pravda je, že ani válka, 
ani živelní či jaderná katastrofa nepředstavuje 
pro Švýcarsko dnes nezvládnutelné riziko. Švý-
carsko je jediná země na světě, která má úkryty 
pro sto procent svých obyvatel. Česká vláda udá-
vá, že disponujeme úkryty pro pět procent oby-
vatelstva před účinky světelného a tepelného 
záření, pronikavé radiace, kontaminace radioak-
tivním prachem, chemickými nebo biologickými 
látkami a proti tlakovým účinkům zbraní hro-
madného ničení. Bohužel skutečnost je ještě 
mnohem nižší, maximálně dvě procenta. Nicmé-
ně i v Česku se časy mění – kryty si sice obvykle 
klienti pořizují pro vlastní bezpečí, ale s vědo-
mím, že je to i investice, která významně zhod-
notí cenu nemovitosti.

Tajný nouzový vstup 
do krytu z WC

Napojení 
krytu na 
stávající 

dům

Zabetonováno – 
kryt v hloubce 

7 metrů
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gie. Zdánlivé drobnosti patří k těm nejdražším, 
ale je to logické, právě ty – typicky zabezpečení 
vody, vzduchu, elektrické energie či pancéřové 
dveře – určují kvalitu ochrany,“ vysvětluje Michal 
Terendy. Na ceně se podepisuje samozřejmě i to, 
že všechny systémy musejí být několikanásobně 
jištěny. Jen pro představu, energie se odebírá ze 
sítě, ale k dispozici je jak generátor, tak velkoka-
pacitní baterie včetně solárního systému. Cirku-
laci vzduchu řeší vojenské NBC filtroventilační 
systémy, každý z nich má několik samostatných 
výstupů a je možno je libovolně kombinovat. Vše 
je jištěno i proti vytopení… a tak by se dalo po-
kračovat, na každou hrozbu je myšleno.
Zbývá se tedy pouze zeptat: „Je libo kryt?“ Mož-
nostem se meze nekladou.  

Běžný nadstandard bezpečí
Zabezpečení bytu nebo domu může mít různou 
úroveň. „My se zabýváme tím, co je funkční 
a efektivní. V běžných obchodech taková zařízení 
nekoupíte. Speciální zámky dveří i oken, bezpeč-
nostní rolety, kamerové systémy… Nejde jen o to 
ty věci dodat, ale vytvořit na základě specific-
kých podmínek funkční bezpečnostní systém. 
U nás se třeba poměrně málo využívají generá-
tory mlhy. Nenápadný přístroj, který ovšem 
v mžiku dokáže vytvořit v případě narušení bez-
pečnostní zóny mlhu, v níž se nelze orientovat. 
Nic to nezničí, snadno ji vyvětráte, ale pachatele 
zaměstná a zdrží. Velmi účinná věcička, ve spoje-
ní s ostatními,“ popisuje Michal Terendy nejběž-
nější formy zabezpečení.
Třešinkou na dortu jsou samozřejmě podzemní 
kryty, těch se ale v Česku buduje relativně 
málo. Přece jen o trochu lépe jsou na tom tak-
zvané panic room. Že nevíte, co to je? Představ-
te si speciálně upravenou místnost uprostřed 
jinak běžného objektu. odolá vloupáním, požá-
rům, výbušninám, střelným zbraním. slouží 
nejčastěji jako velký sejf, primárně má ale chrá-
nit osoby. ostatně, má k tomu všechny předpo-
klady – vlastní a nezávislé zdroje energií, ko-
munikační systém, zásoby na přežití, je obvykle 
napojen  na okolí tajným východem. Nicméně, 
úkolem těchto speciálně vybavených místností 
je krátkodobá ochrana. V delším časovém hori-
zontu poskytne plnohodnotnou ochranu pouze 
kryt. u novostaveb se obvykle kryt umisťuje 
pod základovou desku, u staveb již existujících 
se buduje pod zemí někde poblíž, zpravidla 
s podzemním propojením chodbou do domu.
Pravidlem je umístění krytu minimálně 
120 cen timetrů pod povrchem země, aby odo-
lal tlakové vlně. Tomu je stavba uzpůsobena 
i konstrukčně, betonový skelet má ocelové vý-
ztuže a nutné dilatační spáry, aby mohl bez 
újmy reagovat na změny fyzikálních podmínek. 
speciální je zpravidla i podlaha, která není se 
skeletem pevně spojena. I takové detaily jsou 
pro bezpečnost nutné.  

Není kryt jako kryt
společnost Tebrix má na tuzemském kontě asi 
čtyři desítky zbudovaných krytů. stavěli by 
i v zahraničí, ale překážkou je legislativa – pou-
žívají se z velké části vojenské technologie, je-
jichž vývoz je přísně střežen a když už by pro-
šel všemi povolovacími procesy, značně se 
prodraží. Jak kryt vzniká? „Na začátku je dů-
kladná analýza potřeb. Pokud má sloužit 
k ochraně jedné rodiny v řádu dní, maximálně 
několika málo týdnů, postačí jednoduchý a vcel-
ku malý kryt. Pokud má ochránit celou rodinu 
třeba rok, představuje to zcela jiné nároky. Nej-

větší zakázku právě realizujeme a je to impozant-
ní stavba o dvou samostatných částech, spojených 
tunelem, s celkovou plochou více než osm set met-
rů čtverečních. První část je privátní obytná, dru-
há relaxační a zábavná, součástí je i bazén či dri-
ving range. Je to vlastně druhý dům pod zemí, 
velmi luxusní, schopný eliminovat asi veškeré 
známé hrozby, vždyť vstup do něj je dekontami-
načním prostorem. Vyšší stupeň ochrany asi nee-
xistuje,“ poodhaluje možnou část jednoho pro-
jektu Michal Terendy.
Cena takového krytu může vyšplhat až ke stovce 
milionů korun. standardní kryt vyjde zhruba 
na tři miliony, jen vybavení na přežití delší než 
měsíc z nich ukrojí minimálně třetinu. „Sama 
stavba tak náročná není, nejdražší jsou technolo-

Sama stavba tak náročná není, nejdražší jsou 
technologie. Zdánlivé drobnosti patří k těm 
nejdražším, ale je to logické, právě ty – typicky 
zabezpečení vody, vzduchu, elektrické energie 
či pancéřové dveře – určují kvalitu ochrany.
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   Petr Karban

Jeho obliba není dána módou či trendy. Používá se – v mnoha podobách, na mnoha 
místech, v interiéru i exteriéru, bez ohledu na velikost – od nepaměti a bude se jistě 
používat i v daleké budoucnosti. Práce s ním je krásná, jako je krásné ono samo. 
Dřevo je zkrátka tradiční i moderní. I ono však má svá ale…

Když je úspora ztrátou

Předpokládejme, že volba byla správná. Pak už 
přichází na řadu onen trojný důraz na kvalitu, 
potvrzuje Vladimír Linhart, obchodní ředitel 
divize průmyslových nátěrů pro ochranu dřeva 
české pobočky společnosti Remmers, které je 
v oboru světovou špičkou: „Bohužel platí, pokud 
jde o konstrukční dřevo, že v Čechách, na Moravě 
i ve Slezsku, abych byl korektní, lidé nevhodně 
šetří, nepožadují konstrukčně odpovídající, tedy 
v prvé řadě stabilizovaný materiál a pak se diví. 
Dřevo kvality S10 není pro stavby vhodné, potře-
bujete jiné materiály, na nepohledové využití ale-

Pro všechny tyto příklady použití potřebuje dře-
vo, velmi laicky řečeno, trojí kvalitu. Kvalitní ma-
teriál, odpovídající zamýšlenému použití. Kvalitní 
technologii zpracování, předúpravu a povrcho-
vou úpravu. A konečně i kvalitní montáž.
Na začátku každého projektu musí být ale správ-
ná volba. Současnost je typická tím, že řešení je 
na trhu mnoho. Kupříkladu okna – můžete mít 
dřevěná, hliníková, dřevohliníková. Pokud staví-
te v záplavové zóně, může si architekt vymyslet 
cokoliv, můžete chtít cokoliv, ale hliníková okna 
budou jednoznačně špatnou volbou. Jejich spoje 
nejsou svařované, ale sesazené. A takový spoj 
nikdy nebude dokonale těsný.

Jistě znáte celou řadu příkladů použití dřeva, 
které vás oslovují. A bezpochyby znáte i ta-
kové, které by se daly nazvat nepovedenými.

       Dřevo totiž, jakkoliv je krásné, má své náro-
ky a nevyplatí se na ně zapomínat nebo je do-
konce opomíjet. Zvlášť patrné je to v případech 
průmyslového využití, kdy dřevo není jen ma-
teriálem k výrobě drobných předmětů, ale tvo-
ří základ větších celků. Typickým příkladem 
jsou domy, u nichž právě dřevo hraje nezastu-
pitelnou roli. A nejsou to jen dřevostavby, jak 
by se na první pohled mohlo zdát, vždyť bez 
dřeva se neobejde zpravidla žádná střecha, 
altán či pergola. 

DřeVo Se
muSí oTeVříT

  AdobeStock
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spoň délkově napojovaný KVH, v lepším případě 
BSH, který je i šířkově napojovaný, ideál je CLT 
panel či DUO/TRIO. To jsou všechno materiály, 
kde jsou vykráceny vady, jsou hoblované, mají 
sražené hrany, jsou prostě skvěle předpřipraveny. 
V západní Evropě se z ničeho jiného nestaví. U nás 
vám klidně kryté stání na auto udělá firma z ků-
rovcového dřeva, které leželo bůhví kde nebo ještě 
před týdnem stálo v lese. Předúprava žádná. 
A pak se divíte, když se ve velmi krátkém čase 
objevují takové vady, jako výsušné trhliny, tvaro-
vá nestabilita, zamodrání. Ano, ušetříte pár tisíc 
na kubíku, ale ve výsledku proděláte.“

V hlavní roli není strom
Současný průmysl využívá smrk. Není to chyba, 
ale skutečnou kvalitu má spíše modřín či dub. 
Smrky jsou u nás záležitostí druhé poloviny mi-
nulého století, protože jsou – spolu s kůrovcem 
– dědictvím masivního zalesňování. Dříve tu 
v podstatě nebyly. Například okna se před dru-
hou světovou válkou v českých zemích vyráběla 
výhradně z borovice či modřínu. „Já bych smrk 
úplně nezatracoval, když se dobře upraví, není 
v něm problém. Samozřejmě jsou ale materiály 
výrazně odolnější, nejvíce se používá modřín, 
z toho jsou nádherné fasádní obklady,“ brání nej-
rozšířenější tuzemskou dřevinu Vladimír Lin-
hart. Potvrzuje ale, že základem úspěchu a dlou-
hodobé kvality je vhodně zvolené dřevo. „Špatně 
zvolený materiál je problém hned na začátku 
a těžko jej lze nějak napravit. Když chci obklado-
vé dřevo, nemělo by třeba být fládrové. Každé 
dřevo reaguje v povětrnostních podmínkách jinak 
a podle toho, jak ho chcete použít, musí být di-
menzované,“ říká Vladimír, hned ale zdůrazňuje 
ty fáze výroby, které přicházejí po kácení. Tedy 
zpracování, předúpravu a úpravu. „Alfou i ome-
gou je v případě dřeva předúprava. Paradoxně, 
široce rozšířená je představa, že dřevo potřebuje 
hlavně povrchovou úpravu. Což je velký omyl. 
Předúprava je důležitá právě proto, aby následná 
povrchová úprava dobře fungovala.“
A není to jen marketingový trik, jak prodat. Pří-
kladem extrémním budiž zmíněný modřín – je to 
háklivá primadona, po prvotním opracování by 
se měl do hodiny povrchově upravit. Pokud se 
tak nestane, otevřou se jeho pryskyřičné kanálky 
a začne ronit, takže na jeho povrchu vzniká mik-
roskopický škraloupek. „Na takový povrch nemů-
žete aplikovat povrchovou úpravu, před úprava 

2  Pohledové 
dřevo v interiéru 
je základním 
benefitem CLT 
panelů – rodinná 
usedlost na Šumavě 
Architekt: 
třiarchitekti 

  Tomáš Rasl

1  Dřevěné prvky 
stavbám svědčí – 
příkladem je 
i Ockenburgh 

  archiv Remmers

1

2
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je nutností. Stačí třeba jen lehce přebrousit, ale 
když to neuděláte, nedosáhnete u povrchové úpra-
vy potřebné adheze a je to vlastně celé k ničemu. 
Za pár let to poznáte,“ vysvětluje Vladimír Lin-
hart. A že se takové případy stávají častěji, než 
by se zdálo, o tom svědčí stav mnoha domů 
s dřevěnými fasádními prvky, jejichž krása je 
po dvou třech letech smytá deštěm. Na vině není 
špatný ochranný prostředek, ale zcela špatný 
technologický postup. Jestli příčinou byla nezna-
lost nebo snaha ušetřit, je v takovém případě 
skoro jedno.

Hezčí neznamená vždycky lepší
Dřevo má zkrátka svá tajemství a pro dobrý vý-
sledek se vyplatí je znát. Respektive, pracovat 
s těmi, kdo je znají. Že je problémem dřeva vlh-
kost, lze pochopit snadno. Ale rozdíly jsou i v ta-
kových detailech, které laik znát ani nemůže. 
Tušíte třeba, jaký je rozdíl mezi hranolem hoblo-
vaným klasicky a hranolem hydrohoblovaným? 

Patrně ani netušíte, že hydrohoblování existuje. 
Proč také? Jenže každý ten způsob zpracování je 
úplně jiný. Každý postup má jinou rychlost, jiné 
řezné úhly a jinak působí na jednotlivé složky 
dřeva. „Představte si to tak, že hydrohoblováním 
jako by se zamačkávala dřevitá vlákna, tím pá-
dem je povrch takto opracovaného dřeva viditel-
ně hladší, ale také mnohem méně nasákavý oproti 
dřevu hoblovanému klasickou metodou. Když to 
řeknu laicky, dřevo potřebuje otevřít, aby se 
do něj mohly dostat ve správném množství všech-

mysl, proto ty špičkové materiály vyžadují pro 
dodržení technologické kvality robotické lakov-
ny, vacumat a podobné technologie,“ říká Vladi-
mír Linhart. A vysvětlí, že pozornost věnovaná 
správným technologickým postupům a kvalitní 
ochraně se vyplatí, produkty certifikované vý-
roby se totiž mohou chlubit garancí až deset let. 
A to je jasná zpráva pro konečného zákazníka.
Jen by bylo naivní si myslet, že povrchovou 
ochranou vše končí. Je tu ještě jedna fáze, kterou 
neradno podceňovat. Pro výslednou kvalitu je 
totiž zásadní ještě precizní montáž. „Profesní 
úroveň je důležitá, řemeslník musí vědět, co dělá 
a musí to umět. Řešil jsem i reklamaci, kdy zákaz-
ník použil kvalitní dřevo, stabilizovaný materiál, 
odpovídající předúpravu i vhodnou povrchovou 
úpravu, ale špatná byla montáž. Nebyly použity 
správné vruty. Maličkost, chtělo by se říct, ale 
když máte špatný vrut a utáhnete ho, jak se říká, 
na hulváta, hlavička dřevo roztáhne a vzniká 
vlastně trhlina, která je vstupní branou pro vodu 
a sníh. To je první krok k degradaci. A je to zase 

ny potřebné účinné látky, které ho potom chrání,“ 
říká Vladimír Linhart. mimochodem, jeho vztah 
ke dřevu není čistě obchodní, je to láska natolik 
velká, že studiu technologie dřeva zasvětil celý 
svůj profesní život a v současné době se připra-
vuje na obhajobu disertační práce na brněnské 
mendelově univerzitě.

Jdeme do finále
máme kvalitní dřevo, stabilizované, správně 
dimenzované, vhodně předupravené. Co zbývá? 
Dokonalá povrchová úprava, která splní jak 
estetickou, tak ochrannou funkci. A to je právě 
doménou Remmers. Pro průmyslové využití je 
vhodná například lazura LW 760 nebo krycí 
barva DW 660, obsahující v jednom přípravku 
izolační základ, mezivrstvu i vrchní vrstvu. oba 
přípravky jsou určeny pro technologii Vacumat 
a zdobí je dobrý rozliv, velmi rychlé schnutí, 
brzká nelepivost a také vynikající funkční vlast-
nosti – jsou prostupné pro vodní páry, odolný 

vůči povětrnostním vlivům i proti mikrobiální-
mu poškození, mají schopnost regulovat vlh-
kost. Absolutní špička, pokud jde o finální povr-
chovou ochranu dřevěných, především tvarově 
nestálých dílů. „To jsou jen dva příklady z desítek 
druhů laků, lazur, spodních i svrchních nátěrů 
a penetrací, které vyrábíme. Řada podobných 
přípravků je v síti partnerských distributorů 
k dispozici i pro segment handwerk, jak u nás 
říkáme skupině drobných řemeslníků, tesařů 
a truhlářů. Ale základ pro nás je skutečně prů-

N 
ěmecká společnost, založená v roce 

1949, se specializuje na výrobu staveb-
ně chemických produktů, barev a laků 
na dřevo i průmyslových laků. Firma 
zaměstnává více než 1 500 vysoce kvali-
fikovaných pracovníků, vyrábí přes 
400 produktových systémů a má dlou-
hodobé zkušenosti v nejdůležitějších 
oblastech stavebně chemického oboru. 
Nabízí mimo jiné široký sortiment špič-
kových produktů pro všechny oblasti 
povrchové úpravy dřeva a stavebnictví. 
Všechny výrobky se vyvíjejí a vyrábějí 
výhradně v Německu a jsou důkladně 
testovány jak jakostně, tak ekologicky.

Remmers

KVH HRANoL 
(KoNSTRuKTIoNSVoLLHoLZ)
KVH hranol je v průřezu z jednoho kusu materiá-
lu, který je délkově napojovaný takzvaným cin-
kovým spojem. Je cenově dostupnější, má však 
menší tvarovou stálost než hranoly lepené, do-
dává se převážně v nepohledové kvalitě.
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otázka nevhodného šetření – ten správný vrut 
stojí o pár korun víc,“ potvrzuje Vladimír Linhart.

Pro všechny to nejlepší
Pokud byste u Remmers chtěli hledat nějaké 
prostředky z kategorie extreme, narazíte. Tako-
vá tu neexistuje. Všechny zvládají maximální 
dosažitelné hodnoty vlhkosti, mrazu i horka, 
které v našich podmínkách přicházejí v úvahu. 
„Správně ošetřený stabilizovaný materiál vydrží 
v podstatě vše. Konstrukční dřevo se suší na 12 až 
18 procent. Když bude vlhčí, nepřijímá správně 
ochranné nátěry, když bude podsušené, vznikají 
zase jiné problémy, protože dochází k nežádoucí-
mu pnutí. To správné vysušení znamená, že 
ve dřevě je pouze vázaná voda, žádná volná. Tvr-
dím, že správně ošetřené stabilizované dřevo pře-
čká bez úhony i více než dva týdny pod vodou. 
Těch čtrnáct dnů vodu udrží naše povrchová 
ochrana. Pak sice dřevo už vodu nasákne, ale 
jakmile voda opadne, má tendenci vracet se 

ke svým původním procentům vysušení a vody se 
zbaví,“ hodnotí Vladimír Linhart reálnou kvalitu 
správně vyrobených konstrukčních dřevěných 
prvků s ochranou Remmers.
Fakt, že se Remmers orientuje především 
na průmyslové partnery, dokládá ještě jedna 
skutečnost – firma má v Německu dvě význam-
ná výzkumná centra, v Hiddenhausenu a Lönin-
genu, přičemž to druhé ještě voní novotou, 
vždyť bylo otevřeno před pouhými třemi lety. 
Přístup do těchto Kompetentzzenter mají právě 
odběratelé produktů Remmers či noví potenciál-
ní zákazníci, protože právě tam mohou v plné 
šíři vidět možnosti spolupráce a vyzkoušet 
na vlastních prvcích nejmodernější technologie 
předúpravy a následné povrchové úpravy dřevě-
ných dílů. Nad produktovými systémovými řeše-
ními jsou ještě zcela nové technologické mož-
nosti, které nabízí automatizace a robotizace. 
Remmers je na vlastních robotických linkách 
a na konkrétních produktech zákazníků rádi 
předvedou. Až pandemie dovolí, samozřejmě.

Značka provoněná dřevem
Takřka celý rok v Hiddenhausenu testovala mate-
riály i společnost Agrop Nova, která je u nás prů-
kopníkem jedné z nejprogresivnějších stavebních 
technologií, CLT panelů. Ty dodává pod značkou 
Novatop nejen na český, ale i na evropský trh. 
Kvalita tu ovlivňuje celý proces výroby. Ta je tu 
výjimečná velkým podílem ruční práce, kterou 
žádný stroj nedokáže nahradit. oproti klasickému 
CLT spotřebovává Novatop méně dřeva, zejména 
v dutých žebrových elementech. Pro všechny pro-
dukty používá devítimilimetrovou povrchovou 
lamelu vyřezanou ze středové části kulatiny, za-
tímco konkurence standardně sahá po bočním 
řezivu a silnější lamele. Dřevo suší na vlhkost 
kolem osmi procent, což je o čtyři procenta méně 
než ostatní výrobci. Dosahuje tak vysoké stability 
a předchází tvorbě výsušných trhlin. „Nejsme 
a ani nechceme být masovým výrobcem, chceme si 
držet současnou kapacitu a zabývat se spíše kvali-
tou než kvantitou. I proto jsme se rozhodli zakoupit 
novou lakovací linku a jako dodavatele pro exterié-
rové úpravy povrchů jsme si vybrali silnou němec-
kou firmu Remmers, která splňuje nejvyšší standar-
dy z hlediska ekologie i ochrany spotřebitele. 
Nejčastější poptávka bývá po bezbarvých nebo 
jemně pigmentovaných nátěrech, ale i nadčasově 
bílých či trendově šedých odstínech. Lazura Rem-
mers v exteriéru neplní jen funkci estetickou. Spo-
lehlivě a dlouhodobě chrání exteriérové stavební 
dílce a to jak proti povětrnostním vlivům, tak i bio-
tickým škůdcům – řasám, houbám apod. Zároveň 
jsou takto ošetřené povrchy velmi odolné vůči ne-
čistotám a zaručující dlouhý interval mezi renova-
cemi. Navzdory dobré krycí schopnosti umožňují 
nátěry Remmers dřevu dýchat. To znamená, že 
případná vlhkost může skrz tento nátěr dřevo 
opustit. Především západní trhy preferují dodávky 
exteriérových desek s povrchovou úpravou ve vyso-
kém standardu. Důvodem je maximální prefabrika-
ce, vedoucí k úsporám stavebních prací, ale pri-
márně kvalita, která je z výrobní linky mnohem 
profesionálnější a stabilnější, než umožňuje ruční 
práce na stavbě,“ potvrzuje kvality Remmers Vla-
dimír Crhonek, ředitel společnosti Agrop Nova.  

3   La Seine Musicale – 
dřevo v interiéru 

  archiv Remmers 

4  Vladimír Linhart, 
Remmers 

  Jiří Hlušička

BSH HRANoL 
(BReTTSCHICHTHoLZ)
BSH hranol je vrstvený hranol, lepený z lamel 
o tloušťce 40 mm melaminovou pryskyřicí. Je 
dražší, ale tvarově stálejší, má větší pevnost 
než KVH a dostupný je v pohledové i nepohle-
dové kvalitě. 

Duo/TRIo HRANoL 
Vzniká slepením dvou, respektive tří lamel. 
Díky svislému lepení bezbarvou melaminovou 
pryskyřicí zůstává zachován typický charakter 
trámů z masivního dřeva. Je tvarově velmi 
stabilní, s klasickým trámovým charakterem, 
díky němuž je určen pro pohledové účely. 

CLT PANeLy
Křížem lepené dřevo, špičkové konstruk ční 
dřevo pro 21. století. Tento extrémně odolný 
materiál je lepen z více vrstev řezaného dřeva, 
přičemž každá vrstva je orientována kolmo k té 
předchozí. Výsledkem je vynikající rozměrová 
stabilita. 
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které je potřeba řešit i v průběhu stavby, 
nebo ne?
V Číně je to trochu jinak, stát si chce ohlídat 
kvalitu. Architekti mohou dělat pouze menší 
prováděcí dokumentaci, tu velkou a finální 
pak připravují státní instituce, kontrolované 
vládou. A každý developer má k tomu ke vše-
mu ještě vlastní architekty, kteří na konkrétní 
stavbu dohlížejí, žijí na stavbě několik let. Je 
to takový americký systém s čínskými 
specifiky.

A co když uhnou od vašich představ? Zkazí 
vám projekt…
Upřímně, byla jsem velmi překvapená, že 
mrakodrapy, které jsem navrhla v malém, 
vypadaly pak ve skutečnosti úplně stejně. 
Na druhou stranu je to systém, který mne jako 
architekta nutí vyřešit i ty nejmenší detaily, 
aby nevznikal prostor pro improvizaci.

Není trochu paradox, že Čína, země padělků 
a reversního inženýringu, dbá na kvalitu?
To je stereotyp zažitý z let devadesátých. Čína 
byla země kopií, ale ona se už dávno posunula 
mnohem dál, vyvíjí, inovuje… Jinými slovy, 
v Číně najdete obojí, špatné výrobky i špičkové, 
které mohou soupeřit s těmi nejlepšími na světě. 
Záleží na tom, co hledáte. V Šanghaji například 
jsou mrakodrapy s lepšími detaily než v New 
Yorku. Možná to z Evropy není tak vidět, ale Čína 
masivně investuje i do zelené energie. Je to 
země, která skočila do budoucnosti.

A Západ s tím začíná mít problémy…
A bude mít čím dál větší, protože co se v Ameri-
ce nebo Evropě stane za deset let, v Číně se sta-
ne za rok. Nejprve nás mílovými kroky doháněli, 
teď nás stejně rychle předhánějí.

To tvrdí i profesor Zelený… Pojďme ale zpět 
k vaší profesi. Mimochodem, prý jste se pro 
ni rozhodla díky filmu Skleněné peklo. To 
není úplně učebnicová pozitivní motivace…
Já ho viděla jako mladá holka a úplně mě uchvátil 
Paul Newman, který jediný znal jako architekt plá-

Také vás v závětří Austrálie trápí ta virová 
potvora?
Do včerejška jsme byli možná jediné místo 
na světě, které zůstalo ušetřeno. Jsme na ostro-
vě, zavřeli jsme letiště, a tím jsme se na dvanáct 
měsíců uchránili. Na druhé straně, jsme zavření 
už skoro rok a nemůžeme cestovat… Včera, 
po extrémním týdnu, kdy jsme zažili smrtelný 
útok žraloka, blízké zemětřesení, evakuaci kvůli 
nebezpečí tsunami, cyklon 5. kategorie s poryvy 
větru přes tři sta kilometrů v hodině, jsme vtip-
kovali, že už může přiletět jen meteorit. Stalo se, 
má podobu tvrdého lockdownu. 

Jak zvládáte byznys v tomto čase?
Ten mám nyní víceméně lokální. Vloni jsem ještě 
na dálku z Nové Kaledonie navrhla jeden mrako-
drap pro Čínu, ale jinak pracuji pouze na projek-
tech tady na ostrově.

Jak se dá navrhnout mrakodrap na dálku?
Musíte být inovativní. A je to samozřejmě mno-
hem víc práce, protože nemáte šanci se s inves-
torem ani s kolegy sejít, takže jedinou cestou je 
každodenní podrobná prezentace, postavená 
tak, aby všichni pochopili a rozuměli. Teď 
na dálku navrhuji knihovnu, což je projekt, 
na kterém spolupracuji s Paříží a to je opět to-
též. Je to složitější, než když je možnost sejít se 
a všechno řešit osobně.

Kdy končí práce architekta, když jde o návrh 
mrakodrapu? To musí být spousta detailů, 

Narodila se v Hořicích, architekturu studovala v Liberci, angličtinu v Londýně, 
stáž absolvovala v San Franciscu, práci si našla v Šanghaji, bydlí na Nové 
Kaledonii. Je autorkou více než 140 projektů, mezi nimiž čelné místo zaujímá 
25 asijských mrakodrapů i město pro milion obyvatel. Na konci listopadu 
obdržela česká architektka Eva Hendrychová Le Peutrec ocenění Lady Pro.

JDE Mi o To, 
DoTKNoUT SE DUŠE

   Petr Karban       archiv Evy Hendrychové Le Peutrec
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proto, že ještě v té době, přece jen je to vlastně 
šestnáct let, neměli stránky v angličtině. Přitom 
to byla čtvrtá největší čínská soukromá firma 
svého druhu, když jsem nastoupila, bylo nás tam 
sto dvacet. Po dvou letech, když jsem odcházela, 
jich bylo přes dvě stě, dnes je jich na dva tisíce. 
Prostě rušná, expanzivní doba.

A to jste hned dostala na starost samostatný 
projekt?
Byla jsem mladá začínající, ale měla jsem v jejich 
očích tu americkou zkušenost, takže jsem velmi 
brzy dostávala projekty a začala jsem vyhrávat 
soutěže, zprvu menší, pak větší a složitější. Zlom 
nastal, kdy jsem vyhrála soutěž na mrakodrap 
do centra Šanghaje. To bylo velmi prestižní, asi 
jako kdybych v Česku vyhrála soutěž na mrako-
drap na Václaváku. Krátce poté jsem byla druhá 
v soutěži na stanici vysokorychlostního vlaku, 
také velká a prestižní zakázka. i když jsem nevy-
hrála, přineslo to firmě řadu dalších projektů 
a mně to pomohlo se posunout, protože šéfové 
si uvědomili, že mám reálný potenciál.

Takže jste za odměnu odešla…
Do malé firmy, kterou založil můj tehdejší šéf 
a chtěl mne v týmu. Tam jsem měla možnost se 
podílet na projektech od začátku do konce, nauči-
la jsem se pracovat s detaily. A vyhrála jsem tam 
možná svou největší zakázku, mrakodrap vysoký 

348 metrů, s plochou čtvrt milionu metrů čtve-
rečních. Bohužel, bylo to v roce 2008 a nakonec 
se ten projekt nerealizoval, protože by to byla 
politická sebevražda, ale pro mě to zase zname-
nalo posun dál, k desítkám dalších projektů.

Dnes už máte svoje studio…
Já se tomu vlastně bráním. Zajímá mě design, ne 
řízení týmu lidí. Takže jsem z toho trochu vybrusli-
la tím, že na velkých projektech pracuji jako kon-

A 
bsolvovala Fakultu architektury 

na Technické univerzitě v Liberci, 
v roce 2002 odjela na dvouletou stáž 
do San Francisca, kde pracovala v ar-
chitektonické kanceláři Cee Archi-
tects. V posledním semestru se roz-
hodla odjet do Asie, kde si našla práci 
v Šanghaji. V roce 2009 v Číně vypro-
jektovala první mrakodrap a poté 
dalších 24, mimo jiné také Tiandu 
Tower, Hangzhou Agricultural Trading 
Center, Shenzhen Nanshan či Shishan 
Plaza. V současnosti spolupracuje 
mimo jiné s kanadskou architektonic-
kou kanceláří Allied Architects Inter-
national se sídlem v čínské Šanghaji. 
Se svými dvěma dětmi žije v nejvyšší 
budově na ostrově Nová Kaledonie.

Eva Hendrychová 
Le Peutrec

ny toho mrakodrapu a byl za hrdinu. To byl wow 
efekt, okamžitě jsem věděla, že To je moje poslání! 
okouzlil mě on i profese i mrakodrapy… Když hol-
ka z malého komunistického městečka vidí mrako-
drap v San Franciscu a Paula Newmana, to je silný 
impulz. Pro mě na celý život, zdá se. Rozhodla jsem 
se a odešla do San Francisca ještě během studií. 

A odtamtud jste odešla do Šanghaje, kde jste 
nikoho neznala. Přiznám se, to je pro mě tro-
chu nepochopitelný krok.
Mě to lákalo, čínská ekonomika byla v roce 2005 
nejrychleji rostoucí ekonomikou světa. V Číně se 
opravdu stavělo, chtěla jsem být u toho. Měla 
jsem zkrátka pocit, že pro architekta lepší místo 
na světě není. A nelituji.

Stejně mi to přijde docela hardcore, najít si 
v pětadvaceti práci prostřednictvím Google 
inzerátu a odjet na druhý konec světa…
Smlouvu jsem podepsala na dálku během dvou 
dnů. Pak teprve mi došlo, jak málo toho vím 
o firmě, které jsem upsala duši. Ale couvnout 
jsem nechtěla.

To byla investiční skupina nebo architekto-
nické studio?
Uváděli o sobě, že jsou čínská architektonická 
firma. Pravda je, že jsem znervózněla, když jsem 
je hledala na Googlu a nenašla nic, ale to bylo 

Krása je pro mne 
absolutní, až 

matematickou záležitostí. 
Když se vám podaří 

dotknout se něčeho, co by 
se dalo nazvat absolutní 
nebo univerzální krásou, 

pohne to s vámi. A pak 
myslím, že je úplně jedno, 

jestli je investor z Itálie, 
Česka nebo Číny.

Hangzhou Agricultural Trading Center 
(Unitown Design INC)
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zultant převážně na kreativní části projektu pro 
architektonická studia. Takže když mě někdo oslo-
ví, dostanu k ruce už hotový tým lidí, který vedu 
ideově, ale neřídím ho procesně. To mi vyhovuje.

Nebylo by lepší mít svůj tým, se kterým jste 
na jedné vlně?
ono to k tomuhle modelu směřuje tak nějak 
samo. Na každém kontinentu mám obchodního 
partnera se svým týmem lidí. V Číně obvykle spo-
lupracuji se stejnými lidmi, na Nové Kaledonii 
také, v Praze se to rýsuje podobně… outsourcing 
zaměstnanců bude podle mě velké téma. Součas-
ná krize ukázala, jak je nebezpečné mít hodně 
zaměstnanců. Navíc mrakodrapy ve světě navrhu-
jí firmy se sto a více lidmi. Studio s třiceti zaměst-
nanci by nemělo smysl. Takže současné nastavení 
mi poskytuje pro mne tak důležitou flexibilitu.

Zmínila jste Prahu, je něco konkrétního? Bude-
me mít vedle Zahy Hadid také Evu Le Peutrec?
Bylo to už poměrně dost konkrétní a v momentě, 
kdy jsem měla, obrazně řečeno, dosednout v Ru-
zyni, zavřeli Česko. Takže jsem neodletěla a pro-
jekt byl zrušen. Nebyl jediný, vlastně byly v loň-
ském roce zrušeny nebo alespoň pozastaveny 
všechny projekty, na kterých jsem v Čechách 

pracovala. Zase jsem měla čas napsat knihu, kte-
rá vyjde česky a francouzsky… ačkoliv s tím fran-
couzským překladem nejsem úplně spokojená, 
takže možná zůstane zatím jen u české verze.

O čem to bude?
o kreativitě. To je fenomén, který mě jednak 
zajímá a jednak si myslím, že je to v jedenadva-
cátém století jedna ze stěžejních schopností. 
Vidět věci z nových úhlů…

Jedním z vašich projektů je i město pro mili-
on obyvatel. Pro architekta asi velmi ojedině-
lá příležitost… 
Mám vystudovanou architekturu i urbanismus, 
obě polohy jsou mi blízké a i u jiných projektů 
přecházím z jedné disciplíny do druhé, takže to 
pro mě nebylo až tak ojedinělé. Ale je pravda, 
že mnoho podobných projektů se nenabízí.

Jak vypadá vaše město?
Navrhla jsem ho v roce 2008. Všechna města se 
navrhovala do té doby zónově, byla zóna nákupní, 
průmyslová, obytná… Já jsem šla cestou Mixed 
Use. Z bytu sjedete výtahem či projdete parkem 
a jste v kanceláři, po ruce máte obchody i ostatní 
potřebnou vybavenost, stejně jako volnočasové 
vyžití. Což s sebou nese třeba mnohem menší 
dopravní zatížení, protože nemusíte přejíždět 
mezi jednotlivými zónami. Nyní, v době covidu, se 
ta koncepce ukazuje jako nejlepší model, protože 
všichni řeší snížení mobility. Takže jsem tím před-
běhla dobu, model adoptoval Londýn i Paříž.

Už začínám chápat váš odchod do Číny. V Čes-
ku a i v Americe byste asi na takový projekt 
nenarazila. Přesto, líbí se vám Praha?
Prahu miluji…

Škoda, že váš koncept je využitelný jen na zele-
né louce, Praha by se zbavila řady problémů… 
A jak se vám líbí V Tower na Pankráci? Pro vás 
asi nic velkého, ale pro nás Čechy mrakodrap.
Možná by to chtělo ještě celý prostor dotvořit, 
zaplnit, aby se tam vytvořila pro Prahu nějaká 
charakteristická skyline, aby to nebyly jen ty dvě 
věže. Když se před patnácti lety začínala stavět 
nová Šanghaj, připadaly mi tamní mrakodrapy 
jako vylámané zuby. o pět let později už jsem při 

pohledu na ta místa pochopila celý koncept. 
Byla to velmi promyšlená záležitost, tamní sky-
line je jedinečná a vždy podle ní poznáte, že je to 
právě Šanghaj. Praha by ve své moderní části 
potřebovala něco podobného, co jsou v historic-
ké části Hradčany. ostatně, katedrály jsou mra-
kodrapy středověku. To je, myslím, problém 
Prahy, aby dokázala vytvořit svou současnou 
identitu a neměla pouze tu historickou.

To z Číny, respektive z Nové Kaledonie, vidíte 
zdejší problémy poměrně ostře… Moderní 
architektura tu není vítaná, protože převládá 
názor, že by ublížila historii. A ta moderní 
architektura, která tu je, moc neláká.
Moderní architektura se dá výborně skloubit 
s historickou v centru evropských měst díky 
citlivým rekonstrukcím starých industriálních 
objektů. Zrovna Praha jich má spoustu. Stejnou 
možností je využití brownfieldů. V tom má Pra-
ha skutečně světový potenciál. 

Pozná se nějak stavba, kterou stavěla Eva Le 
Peutrec?
Já myslím, že jo. Můj šéf v Číně to zhodnotil 
slovy, že dělám architekturu, která je víc sharp, 
než když to navrhne chlap. Je fakt, že mám ráda 

sexy architekturu, která je nejen funkční, ale 
má i dynamiku a je estetická. Až s odstupem 
času si uvědomuji, jak moc mě ovlivnil český 
brutalismus osmdesátých let a zároveň kubis-
mus. Můj styl na ně přirozeně navazuje nejen 
v autentičnosti použitých materiálů, ale 
i v geometrii.

Je těžké najít ten kompromis mezi architek-
tem a investorem, když se setkáváte s inves-

Yuhan Planning 
(Unitown Design INC)
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jen dekorací, to jsou vyhozené peníze. Architek-
tura je disciplína propojující pravou i levou he-
misféru, přístup umělce a technika, ideálně 
v poměru padesát na padesát. Když začínám 
navrhovat, netuším, jak to bude vypadat. Seže-
nu si všechny dostupné informace, z toho gene-
ruji projekt a on se začne tvořit vlastně sám, 
krystalizují konstrukce, fasády, prostory. A čím 
víc tam je omezení, tím je to vlastně zajímavější, 
tím se stavba navrhuje lehčeji.

Máte architektonický sen?
Spoustu snů… muzea, galerie, koncertní haly… 
Zrovna ta knihovna, kterou jsem zmínila, je sen. 
Každé kulturní centrum je pro mne taková tře-
šinka na dortu. Ale popravdě, nejšťastnější jsem, 
když můžu navrhovat, ať už je to cokoliv.

Původně jsem se chtěl zeptat, jestli jste si 
uvědomila moment, kdy se z architektky, 

která chodí žádat o projekty, stane architekt-
ka, k níž se chodí žádat. Jenže vy neustále 
zmiňujete, že pracujete na soutěžích, tak 
vlastně nevím…
V Česku a tady na Nové Kaledonii to funguje tak, 
že přijde klient a chce navrhnout třeba luxusní 
bytový dům, kancelářskou budovu či přestavbu 
starých doků na nákupní centrum, jako zrovna 
teď… Ale v Číně se musí nejprestižnější projekty 
vysoutěžit proti nejlepším světovým architek-
tům. Pokud se jedná o veřejnou zakázku, je to 
ve světě bez soutěže nemyslitelné. Jsou to ale 
vyzvané soutěže. Z dvaceti slavných světových 
architektů si investor vybere tři, ty osloví, ty 
také zaplatí a na konci soutěže má tři kvalitní 
návrhy. V Česku jsou obvykle soutěže otevřené 
a zároveň neplacené. Výsledkem je, že na konci 
má zadavatel přehršel návrhů mnohdy neade-
kvátní úrovně. otevřených soutěží se neúčast-
ním, zastávám názor, že architekt má být place-
ná služba, i pokud se jedná o soutěž. Kvalitní 
věci se zadarmo pořídit nedají.

Jste mladá, úspěšná... Jak jste reagovala, když 
jste se na podzim dozvěděla o tom, že jste 
nominována na ocenění Lady Pro?
Každé ocenění potěší a pohladí ego. V tomto 
případě to bylo ještě navíc trochu symbolické, 
protože jsem se to dozvěděla zrovna v den, 
na který jsem už byla pozvána do Španělského 
sálu. Bylo by určitě inspirující moci se setkat se 
spoustou úspěšných osobností. Bohužel, čas 
nám zatím nepřál.

Ale možná se na jaře setkáme, myslím, že 
stále se počítá, že předávání ocenění by 
na jaře mohlo proběhnout…
obávám se, že ne. Podle toho, co vím, nás zdejší 
vláda bude držet na ostrově nejméně do červen-
ce a pak budeme moci vycestovat jen na základě 
očkování.

Když už jsme u pandemie, většinou se baví-
me o tom, v čem nás omezuje. Zkusme to op-
timisticky – naučila vás něco?
Přestala jsem plánovat na minuty, protože tak to 
bylo. obvykle jsem odlétala do Číny, když se 
manžel z Číny vracel. Předat si děti, to byla logis-
tická akce fakt spočítaná na minuty. To už nepla-
tí, jednak nelétám do Číny, jednak manžel je už 
bývalý manžel. Zrušila jsem řadu konferencí 
po celém světě, velká část mých zakázek byla 
zrušená. Naštěstí naskočila spousta nových, ale 
abych řekla pravdu, nepamatuji si, že bych 
na rok dopředu neměla naplánovanou žádnou 
zahraniční cestu. Byl to náročný rok, především 
na psychiku, ale jak říkal Stephen Hawking: „In-
teligence je schopnost přizpůsobit se změně.“ Prá-
vě změna, ačkoliv bolestivá, je často začátkem 
něčeho mnohem lepšího.  

tory na nejvyšší úrovni, jako třeba v případě 
hotelu pro rodinu Lamborghini…
Krása je pro mne absolutní, až matematickou 
záležitostí. Když se vám podaří dotknout se ně-
čeho, co by se dalo nazvat absolutní nebo uni-
verzální krásou, pohne to s vámi. A pak myslím, 
že je úplně jedno, jestli je investor z itálie, Česka 
nebo Číny… o to mi jde, dotknout se duše.

A jak často musíte své pokusy o doteky duše 
korigovat tak banálními faktory, jako jsou 
statika, plocha, peníze…
Když ono je to všechno propojené. A myslím 
dokonce, že čím více je to propojené, tím je ar-
chitektura lepší, tím spíše se dotknu podstaty. 
Teď pracuji na soutěži, předělávám knihovnu, 
kterou navrhoval Alexandre Gustave Eiffel, k níž 
bude supermoderní přístavba. A tam se mi zno-
vu potvrzuje to, co mi ukazovaly už asijské mra-
kodrapy. Nesnáším totiž architekturu, která je 

Tiandu Tower 
(Allied Architects 
International)
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S Martinou Kövári o propojení dvou specializací, neurologie 
a rehabilitace, v jednom životě. O neurorehabilitaci, která může 
pomoci funkčně zlepšit i toho, kdo třeba ochrnul. Ale také o tom, 
proč je hyperprotekčnost škodlivá, že botulotoxin nepatří jen 
ke kosmetické medicíně, proč nás bolí hlava či o tom, co mají 
společného stres a intelektuální potěšení.

dospělých. Vlastně se jí věnuji dodnes, ale už 
více po té rehabilitační stránce. Vybudovala jsem 
před mnoha lety RS centrum ve Fakultní Thoma-
yerově nemocnici a po jeho zaběhnutí jsem si 
chtěla rozšířit specializaci i o rehabilitaci. Počí-
tala jsem ale, že se k neurologii vrátím. Nakonec 
jsem u rehabilitace zůstala, protože jsem dostala 
před deseti lety nabídku na spolupráci od pana 
profesora Koláře a v životě jsou nabídky, které se 
neodmítají… Nicméně v rámci rehabilitace mám 
i zde neurologickou ambulanci, takže se neuro-
logickým pacientům věnuji stále.

Většinou rehabilitaci vnímáme jako léčbu 
pohybového aparátu…
Ano, to je pravda, a je to velká chyba. Rehabilita-
ce neurologických onemocnění, tedy neuroreha-
bilitace, je novým trendem, který se velmi rozví-
jí. Spousta neurologických chorob se nedá 
farmakologicky léčit a jedinou možností je reha-
bilitací zvýšit hybnost pacientů, podpořit jejich 
mobilitu, a doufám, že i trochu snížit progresi 
těchto onemocnění. Nebo alespoň dokázat udr-
žet pacienty v rámci onemocnění v co nejlepší 
možné kondici. Často se totiž stává, že ti se s vě-
domím závažné neurologické diagnózy dostanou 
do velké deprese, přestanou vyvíjet jakoukoliv 
aktivitu, a tím jejich kondice klesá ještě více, než 

pravidelná konzumace ale skutečně významně 
a nevratně naše tělo poškozuje. 

Je v rámci nervové soustavy něco, co je 
klíčové?
Určitě jednou z klíčových částí je mozkový 
kmen, kde jsou uložené základní životní funkce. 
Naše vědomí potřebuje zase šedou kůru mozko-
vou, bez té bychom si ani neuvědomovali, že 
na světě jsme. Také je důležitý limbický systém, 
z kterého k nám přicházejí naše emoce. 

A z pohledu toho, kde vznikají nejčastější 
neurologické problémy?
Jednou z nejčastějších neurologických obtíží 
jsou onemocnění pohybového aparátu. Tito paci-
enti, podle mého, ani tak nepatří na neurologii, 
jako právě na rehabilitaci. Rehabilitační lékař je 
dokáže posoudit většinou komplexněji. Pak jsou 
ale skupiny pacientů s velmi závažnými neurolo-
gickými problémy, kterým se věnují právě neu-
rologové – to jsou cévní mozkové příhody, roz-
troušená skleróza, epilepsie a podobné diagnózy, 
které jednoznačně spadají do odbornosti neuro-
logické. Já jsem se zhruba deset let svého profes-
ního života specializovala právě na roztroušenou 
sklerózu, což je autoimunitní choroba a mimo-
chodem nejčastější příčina invalidity u mladých 

Původní profesí jste neuroložka – máte lepší 
„nervy“, když o nich víte všechno?
Doufám, že ano, spoustu věcí, které se mi emoč-
ně dějí, si dokáži zdůvodnit neurofyziologicky. 
Tedy alespoň někdy. Ale je to složitější, nezamě-
ňujme neurologii a psychiatrii. Kdysi byly tyto 
obory spojené, dnes jsou oddělené, jelikož každý 
se rozvíjel jiným směrem. Trénink psychické 
odolnosti je právě spíše předmětem psychiatrie 
a také psychologie. Samozřejmě vím, že je dobré 
trénovat odolnost vůči stresu, a to jak psychic-
kou, tak fyzickou. A z toxikologického hlediska 
pak je dobré například nepít moc alkoholu. Ten 
je totiž velmi toxický jak pro periferní, tak pro 
centrální nervový systém. 

Ale je to příjemný relaxant…
Souhlasím, ale relaxace je to bohužel jen krátko-
dobá. Nejsem v žádném případě zarytý absti-
nent, ale vím, že pravidelné pití alkoholu velmi 
škodí jak na těle, tak na duši. 

Čemu říkáte pravidelné?
Pan doktor Nešpor je radikální a razí takový ten 
ortodoxní zdravý životní styl, ale souhlasím 
s ním v tom, že pití alkoholu na denní bázi zdra-
ví škodí. Udělat si jednou za týden příjemný ve-
čer s trochou alkoholu jistě nevadí. Dlouhodobá 

   Petr Karban       Jakub Hněvkovský
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halit takzvané centrální koordinační poruchy, 
které v tom nejlehčím stadiu dokážeme cviče-
ním většinou odstranit. Tím pak předejdeme 
vadným držením těla u dětí relativně zdravých, 
které mají jen drobné koordinační potíže. Děti, 
které touto terapií neprojdou, mohou zůstat 
zbytečně nemotorné, odradí je to pak od sportu, 
častěji sedí doma u počítače, a tím samozřejmě 
jdou problémům s vadným držením těla vstříc. 
Přirozený pohyb u dětí je naprostá nutnost, aby 
se celý lokomoční aparát vyvíjel správně. Pokud 
se ale budeme bavit o poruchách, které léčíme 
na naší klinice, tak vadné držení těla samo 
o sobě, pokud se neprojevuje nějakou fixovanou 
deformací nebo nezpůsobuje bolesti, ještě není 

důvodem, abychom se mu věnovali terapeuticky 
v nemocnici. Tam je nejlepší léčbou běžný přiro-
zený pohyb a sport. U malých dětí například 
doporučujeme prolézačky na hřištích, u větších 
například horolezeckou stěnu. Obecně je vhodný 
jakýkoliv rekreační symetrický pohyb. 

Pohybový aparát je poměrně zajímavý tím, 
že na jeho funkci se často odrážejí problémy, 
které vlastně tkví jinde a naopak, problémy 
v něm spočívající se velmi často projevují 
někde úplně jinde. Všechno souvisí se vším…
To je právě věc, která mě na rehabilitaci zaujala. 
Líbí se mi, že se věnujeme pacientovi komplexně. 
Má to jeden předpoklad, musí na to být čas. Pro-

by musela vinou onemocnění. To se snažíme 
napravit, aktivizovat je a zlepšit je i v aktivitách 
denního života, tedy v jejich soběstačnosti.  

Před chvílí jsem listoval vaším odborným 
časopisem a narazil jsem na studii, která 
konstatuje zhoršující se stav držení těla 
a z toho vyplývající zdravotní problémy 
u dětí vlivem sedavého způsobu života…
Ano, máte pravdu. Sledujeme ve vývoji organis-
mu řadu faktorů a snažíme se od raného věku 
podchytit a napravovat určité pohybové dysko-
ordinace, tedy stav, kdy se miminko, kojenci či 
batolata nevyvíjejí v kvalitě zrání svých pohybo-
vých dovedností úplně správně. Dokážeme od-

V 
ystudovala 1. LF UK a postgra

duálně získala specializovanou způ
sobilost jak v oboru neurologie, tak 
v oboru rehabilitace a fyzikální medi
cína. Je již 10 let primářkou Kliniky 
rehabilitace a tělovýchovného lékař
ství 2. LF UK a FN Motol. Ve své praxi 
se věnuje pacientům napříč rehabili
tačním spektrem, převážně však těm 
s neurologickými diagnózami. Vede 
také Centrum spasticity při Klinice 
rehabilitace, kde aplikuje botulotoxin 
pod ultrazvukovou navigací do spas
tických svalů. Zabývá se i diagnostic
kým ultrazvukem pohybového ústro
jí. Je národní delegátkou České re
publiky při  evropských rehabilitač
ních strukturách, a členkou výboru 
Společnosti pro rehabilitační medicí
nu ČLS JEP.  

MUDr. Martina 
Kövári, MHA  
primářka Kliniky 
rehabilitace 
a tělovýchovného 
lékařství 2. LF UK  
a FN Motol
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tože u nás vyšetření netrvá deset minut, ale spíš 
hodinu, můžeme zkoumat a posuzovat pacienta 
doslova od hlavy až k patě, zjišťujeme jeho  
emoční naladění, psychické nastavení, dlouhodo-
bý stres, náchylnost k depresím, sociální zázemí 
a podobně. 

Na rehabilitaci?
Ano, protože například stres zvyšuje svalové 
napětí a může svalové dysbalance zhoršovat. 
Rehabilitace je totiž i diagnostickým oborem, 
který nejlépe dokáže udělat funkční diagnózu. 
Dám vám příklad: Bolestmi hlavy můžete trpět 
proto, že máte náhle vzniklé asymetrické plo-
chonoží. Z toho pak vzniká asymetrie pánve, 
asymetrické tahy a zatížení se pak přenesou 
přes hrudní páteř na úsek krční a výsledkem je 
blokáda hlavových kloubů způsobující bolesti 
hlavy. Někdy je to detektivka, zjistit, kde je ten 
základní mechanismus, který naše tělo „rozho-
dil“. Proto se nesoustředíme jen na místo, které 
bolí, ale díváme se na celý organismus jako 
na celek, hledáme klíč… A příčina je často úplně 
jinde než v místě, na které nám pacient 
ukazuje.

Jak často se to stává, že je to jinde?
Můj pohled je zkreslený, protože na naši kliniku 
často přicházejí lidé, kteří už nějakým rehabili-
tačním pracovištěm prošli a jsou posláni k su-
perkonziliárnímu vyšetření. Pacienti, kterým 
bylo pomoženo u spádových lékařů, a těch vě-
řím, že je většina, k nám samozřejmě nemají 
důvod chodit. Ale i tak mám pocit, že těch přípa-
dů je relativně mnoho. A často také lékaři a fy-
zioterapeuti spádových zařízení nemají takové 
časové možnosti a často ani odborné přístrojové 
zázemí jako my.

Je pravda, že na stres se mě na rehabilitaci 
nikdy nikdo neptal…
Ale to neberte jako jejich chybu, většina spádo-
vých ambulantních pracovišť „jede“ v jiném 
režimu, asi jsou i pod mnohem větším tlakem 
pojišťovny. U nás máme zcela jistě na pacienty 
více času, jelikož předpokládáme, že případy 
jsou složitější. Takže se to nedá úplně 
srovnávat.

Není to ale na jednu stranu chyba, že ten tlak 
omezuje čas, který často může lékař pacien-
tovi věnovat?
Máte pravdu, chyba to částečně je. Od začátku 
své pracovní kariéry, to bylo ve druhé polovině 
devadesátých let, nesouhlasím s tím, že volná 
ruka trhu vše vyřeší. To se říkalo kdysi, ale my 
ve zdravotnictví víme, že tomu tak není. To by 
pak směřovalo k tomu, že jednotliví zdravotní 
poskytovatelé budou preferovat nekompliko-
vané případy, které zaberou méně času, a tím 

Když se budeme bavit o primární prevenci, je 
tu i téma osobní odpovědnosti. Z vašeho po-
hledu – jsme odpovědní?
Zde funguje takzvaný třetinový model. Třetina lidí 
je skutečně odpovědná, sportuje, snaží se žít zdra-
vě. Třetina lidí o tom mluví, možná by chtěla, ale 
činy chybějí. A třetina lidí na to vysloveně kašle 
a rovnou vám řeknou, že cvičit nebudou. Pro mě 
osobně je sport a pohyb celkově relaxací. Neumím 
si představit, že by to bylo jinak, je to pro mne způ-
sob, jak se odstřihnout od práce a odpočinout si. 
A mimochodem, sportovní anamnézu vítám i jako 
lékařka u svých pacientů Ono to zní banálně, ale 
když je pacient sportovec, obvykle je zvyklý překo-
návat určitou zátěž, fyzicky i psychicky je odolněj-
ší. A to při jakékoliv léčbě ohromně pomáhá.

Nejste na rehabilitaci přece jen poměrně 
křehká?
Teď v čase pandemie jsou posilovny zavřené, tak-
že to možná trochu klame. Subtilně možná vypa-
dám, ale sílu a výdrž mám docela dobrou. Přesto 
se příliš nevěnuji mobilizacím páteře, tomu, že 
bych „rozhýbávala“ těžké chlapy, ačkoliv i na to 
existují určité grify. Věnuji se spíše diagnostice 
poruch a právě výše zmíněné neurorehabilitaci, 
funkčnímu vyšetření, diagnostickému ultrazvuku, 
aplikaci botulotoxinu a podobným metodám.

Botulotoxin používá kosmetická medicína. 
Jak vy?
Je to úžasný nový trend jak v neurologii, tak 
v rehabilitaci. Botulotoxin je lék, který zabraňu-
je přenosu acetylcholinu na nervosvalové plo-
ténce. Abyste mohl pohnout svalem, tak musí 
dojít ke svalové kontrakci. Aby proběhla kon-
trakce, tak musí dojít k přenosu impulsu z ner-
vového zakončení do svalového vlákna, a to 
právě zajišťuje acetylcholin. Když toto zabloku-
jete, tak sval částečně ochrne, a sníží se tím 
jeho patologické napětí. Tohoto efektu využívá 
právě i kosmetická medicína, kdy se sníží napě-
tí v mimických svalech, a tím se redukují vrás-
ky. Ale zpět k naší medicíně. Neurologické pro-
blémy se často projevují zvýšeným svalovým 
napětím, určitou ztuhlostí svalů jak v klidu, tak 
při pohybu. Takto postižení pacienti drží třeba 
ruku v určité nepřirozené křečovité poloze. 
Toto jsme schopni s pomocí botulotoxinu a re-
habilitace uvolnit, a často tím i zlepšit hybnost 
celé končetiny. Pacient nám pak často hlásí 
zlepšení rychlosti a stability chůze, zlepšení 
úchopu ruky a podobně i po mnoha letech 
od vzniku choroby, z toho máme vždy obrov-
skou radost. 

Jako laik se malinko ztrácím, malinko víc…
chápu, že je to složité. Zkusím zjednodušit: De-
vadesát procent centrálního nervového systému 
má jednoznačně inhibiční, tedy tlumivou funkci, 

vydělají více bodů. Jako členka výboru rehabi-
litační společnosti se snažím i s ostatními kole-
gy v systému financování zdravotní péče 
o změnu, vedeme jednání se zdravotními pojiš-
ťovnami i s Ministerstvem zdravotnictví a po-
dařilo se nám dostat do systému nějaké nové 
kódy pro rehabilitační péči, a tím zvýšit její 
úhradu. Někdy je to pro nás velmi těžké, ne-
jsme ekonomové, a často se po nás chce i eko-
nomická rozvaha. A bohužel mám od začátku 
své praxe stále pocit, že v  českém systému 
plateb je lidská práce nejméně ohodnocená. 
Léky jsou drahé, přístroje jsou drahé, člověk je 
až za nimi. Přitom potřebujete vysokou odbor-
nost a velkou zkušenost, abyste pacientovi 
vybrali, co je pro něho nejvhodnější. Je pro nás 
trochu frustrující, že řemeslník je leckdy pla-
cen za práci lépe než lékař. Ale abych nebyla 
negativistická, na rovinu přiznávám, že celkově 
se situace ve zdravotnictví v tomto ohledu stá-
le zlepšuje.

Nakolik rehabilitace plní preventivní funkci?
Vnímám rehabilitaci z pohledu své profese pře-
vážně jako léčebnou. V širším slova smyslu má 
však také složku sociální, pedagogickou a pra-
covní. A preventivní funkci rehabilitace také 
má. existují dokonce spekulativní studie, které 
například u roztroušené sklerózy hovoří o tom, 
že správným a dostatečným pohybovým reži-
mem lze i předejít jejímu vzniku. To by byla 
skutečně primární prevence. Ale jsou to oprav-
du jen teorie, které se nemusí ukázat jako prav-
divé, a na jejich případné potvrzení si musíme 
minimálně několik let počkat. Nicméně je téměř 
jisté, že zdravým životním stylem lze zamezit 
vzniku mnoha dalších problémů, jako jsou ate-
roskleróza, diabetes mellitus ii. typu a podob-
ně. Pak máme takzvanou sekundární prevenci, 
ta už je nezpochybnitelná u řady neurologic-
kých a pohybových onemocnění, protože pohyb 
jednoznačně zlepšuje imunitní parametry, má 
protizánětlivé účinky, aktivuje protizánětlivé 
cytokiny, podporuje nervový růstový faktor 
a ten zase napomáhá neuroplasticitě a lepší 
kvalitě mozkové tkáně. Vhodným cvičením tedy 
napomáháme regeneraci. Pohyb a správně ve-
dená fyzioterapie zmírňují také svalové dysba-
lance, zlepšují trupovou stabilitu, a tím snižují 
výskyt například výhřezů meziobratlových plo-
tének a jiných degenerativních změn páteře. 
A konečně máme terciární prevenci, kdy se 
u nemocného pacienta snažíme zabránit vzniku 
komplikací určitého onemocnění, například 
zabraňujeme polohováním a protahováním 
vzniku kontraktur svalů. Takže z pohledu pre-
vence se léčebná rehabilitace pohybuje v oblas-
ti sekundární a terciární prevence, ta primární 
je v současnosti především pro zařízení typu 
wellness. 
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sestupné dráhy z mozku mají za úkol zklidnit 
náš svalový aparát, protože jinak bychom byli… 
jak to říct… zkrátka „rozlítaní“, měli bychom 
nadměrné a trhavé pohyby. Pacienti s poruchou 
centrálního nervového systému mají právě po-
ruchu této inhibiční funkce, a tedy vyšší svalové 
napětí, než je žádoucí. To jim brání v účelném 
pohybu. My nedokážeme botulotoxinem zlepšit 
centrální postižení mozku, ale jsme schopni za-
blokovat jeho patologický vliv na periferii, tedy 
dokážeme vyřadit sval částečně z funkce a napě-
tí uvolnit.

Při jakých problémech vznikají takové 
poruchy?
Těch je celá řada, roztroušená skleróza, cévní 
mozkové příhody, dětská mozková obrna, kra-
niocerebrální poranění, míšní léze…

Nesměřuje váš obor, vzhledem k té komplex-
nosti, k celostní medicíně?
co je vlastně celostní medicína? My se na paci-
enta opravdu díváme komplexně, tedy celostně, 
takže ji v podstatě provádíme. Sledujeme i vol-
nočasové aktivity, psychický stav, detailně probí-
ráme sociální anamnézu, tedy rodinné i pracov-
ní poměry, někdy i stravu… ale stále zůstáváme 
nohama v klasické moderní medicíně. Myslím, 
že se často zaměňuje celostní medicína za alter-
nativní formy léčby. A já nejsem úplná fanynka 
alternativy. Nevymlouvám to nikomu, i placebo 
víme, že funguje. Hlavně u nezávažných onemoc-
nění. Problém alternativní medicíny je, že nemá 
studiemi podloženou úspěšnost, a pokud ano, 
pak tyto studie často nejsou provedeny kvalitně, 
a výsledky jsou tím pádem zpravidla zkreslené. 
My v rámci klasické medicíny důkazy o účinnos-
ti různých postupů již máme. A bohužel přidám 
ještě jeden, velmi osobní detail. Když jsem byla 
před pár lety na stáži v Šanghaji, chtěla jsem 
v tamní obrovské nemocnici vidět jejich cent-
rum tradiční čínské medicíny a oni byli velmi 
překvapeni. Popravdě moc nechápali, na co se 
ptám. Ukázali mi akupunkturu ve dvou místnos-
tech a to bylo vše, co měli, za ostatním mě posla-
li do muzea čínské medicíny. Byli velmi pyšní 
na to, že pracují na principech naší západní me-
dicíny. Já vím, že se to někomu nebude líbit, ale 
taková je realita, kterou jsem zažila a s kterou 
mám osobní zkušenosti. 

Medicína díky chirurgickým, kardiovaskulárním, 
protetickým, invazivně-radiologickým a jiným zákrokům 
a postupům dokáže doslova zázraky, zachraňuje 
a prodlužuje životy, zabraňuje těžkým postižením 
a zachovává funkčnost pacientů. Je proto potřeba 
orientovat se na kvalitu života našich pacientů, nejen 
na jejich přežití. Tento úkol vyžaduje komplexní přístup 
a zdůrazňuje právě úlohu rehabilitace.

Velmi přínosným trendem 
v rehabilitaci je nácvik chůze 
na dynamických chodnících 
s virtuální realitou
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dělohy, a tím větší šanci uhnízdění se oplozeného 
vajíčka, a také psychickému vyladění ženy. 
Tam, kde můžeme částečně pomoci, jsou skupi-
ny pacientů s poruchou pohybu, zde ale opět 
platí, že také záleží na tíži strukturálního nále-
zu pacienta, to je neoddiskutovatelné. Snažíme 
se intenzivní rehabilitací podporovat neuro-
plasticitu, tedy částečnou obnovu nervové tká-
ně, a tak pacientovi pomáháme v boji s vyrov-
náním se s následky poranění. A opravdu se 
často pohyb zlepší. Je totiž prokázáno, že mo-
zek si umí vytvářet vlastně nová nervová spoje-
ní, nové dráhy, nové okruhy a jimi se částečně 
mohou nahradit původní poškozená spojení. 
Neříkám, že pacient odchází zcela zdráv, to 
opravdu neumíme, ale snažíme se jeho stav 
zlepšit. Nicméně každý pacient je individuální, 
kromě tíže poškození také záleží i na věku. 
V mládí je regenerace daleko větší než ve stáří 
a mladý pacient má také daleko více funkčních 
kapacit. Z výše uvedeného vidíte, že problém je 
daleko hlubší, než se laicky může zdát. 

Pracujete s panem profesorem Kolářem, kte-
rý je ikonou české fyzioterapie. Vy v rámci 
jedné kliniky reprezentujete ale vlastně od-
lišný obor, nedostáváte se do sporů?
Medicínsky určitě ne. Pokud máme jiné názory, 
snažíme se hledat konsenzus. A zatím jsme se 
vždy dohodli. Odborné spory opravdu nemáme, 
spíš si pomáháme. Máme naštěstí podobný způ-
sob myšlení. 

On má i své soukromé centrum, jeho cesta 
vás neláká?
Neláká. Měla jsem tu možnost opakovaně jít 
do soukromých center, ale já jsem člověk do ne-
mocnice. Nechci být celý život v ambulanci, mám 
ráda kolegy v nemocnici, ráda řeším těžké přípa-
dy, miluji spolupráci více oborů dohromady. A to 
mě přivádí spíše do nemocnice…

Mám ráda těžké případy zní trochu 
morbidně…
Nechci, aby to takto vyznělo. chci tím říct, že by 
mě nebavilo, kdyby mi do ambulance chodili 
„zdraví“ manažeři například s tím, že je „bolí lo-
ket z hraní golfu“. Nechci, aby to vyznělo namyšle-
ně, ale moje zaměření jde prostě jiným směrem. 

Máte čas na vědu a výzkum?
Snažím se, ale z pozice primářky řeším tolik 
problémů, že čas pro vědu nacházím velmi těž-
ko. Jsem v prvé řadě zdravotník, ne akademický 
pracovník, a jsem odpovědná za zdravotnický 
provoz a zdraví našich pacientů. Ale chtěla bych 
dokončit PhD, a tím také zúročit výsledky i svojí 
práce. Snad to vyjde.

Zmínila jste stres jako jednu z příčin vzniku 
poruch nebo jeden z faktorů, které poruchy 
prohlubují. Vidíte ze své rehabilitační ordi-
nace, že by to dnes byla příčina častější?
My jsme si v současném světě zvykli na stopro-
centní komfort a maximální zážitky všeho dru-
hu,  hlavně si přejeme „klid a pohodu“, a tím 
jsme se stali dle mého příliš orientováni každý 
sám na sebe. Jde nám často více o vlastní pocity 
štěstí, než o to myslet týmově a společnost ně-
kam posouvat. Na jednu stranu myslet na sebe 
je samozřejmě důležité, ale pokud se soustředí-
me jen na svůj maximální komfort, a to za kaž-
dou cenu, tak nejsme adaptovaní na stresovou 
zátěž. Nejsme schopni se vyrovnat ani s relativ-
ně banální bolestí, například při artróze. Jenže 
stres je také pozitivní a přirozenou součástí ži-
vota, není-li extrémní a dlouhodobý. Stres před 
zkouškou podporuje například jednoznačně 
lepší tvorbu paměťových stop, tedy lépe ukládá-
me informace. Na jistou míru stresu bychom si 
měli zvykat postupně už od dětství, proto ne-
souhlasím s trendy hyperprotekčnosti, které 
dnes některé maminky často praktikují u svých 
dětí. Jistá míra frustrace nás učí odolnosti. Život 
nejsou reklamy v televizi. Život je vlastně stres 
již od porodu a trénovat odolnost je nutné. Pro-
blémem je, že my jsme si od stresu odvykli, 
a když přijde, neumíme jej zpracovat 
a kompenzovat. 

Jak kompenzovat stres?
Sportem, pohybem, čtením knih, relaxací. Bohu-
žel, naše společnost je velmi neodolná a teď 
jsme vystaveni pandemické epidemii. Neseme to 
špatně a odráží se to i na zdravotních problé-
mech, které se dekompenzují či se nové objevují. 
Stále si říkám, co by na to řekly naše babičky, 
které vychovávaly naše maminky a tatínky 
za války. Nikdo nás nedeportuje, nikdo nám ne-
hrozí vězením, nikdo nerozbombardovává naše 
města, nikdo naše děti neposílá bojovat. Někteří 
z nás však protestují proti všemu, proti rouš-
kám, opatřením, vakcínám… To opravdu nechá-
pu. Pro naše babičky to musel být obrovský 
stres, podle mě daleko větší, než jaký zažíváme 
my. A zvládaly to. My to úplně nezvládáme. 

Změnila pandemie něco ve vaší práci?
Jaro loňského roku bylo složité, protože jsme 
o koronaviru nic moc nevěděli, nebyli jsme 

Možná jsem to špatně formuloval. Nejde mi 
o alternativu jako takovou, spíš o fakt, že 
západní medicína často neřeší příčinu, ale 
symptomy a následky. Vy jste mluvila o tom, 
když to odlehčím, že jste trochu Columbo, 
hledáte pachatele…
To musím rozporovat, i západní medicína hledá 
a řeší příčinu. Myslím, že toto tvrzení je spíše 
již klišé. A v  medicíně se snažíme čím dál více 
o multioborový přístup, nejsem v tom určitě 
ojedinělá. Problémem je, že spoustu chorob 
nedokážeme vyléčit, takže samozřejmě musíme 
„jen“ léčit symptomy a následky chorob. V to-
mhle je i rehabilitace stejná – někdy se snažíme 
najít příčinu, někdy příčinu sice známe, ale neo-
vlivníme ji, takže bohužel nezbývá, než řešit jen 
následky. Medicína díky chirurgickým, kardio-
vaskulárním, protetickým, neurologickým a ji-
ným zákrokům a postupům dokáže doslova 
zázraky, zachraňuje a prodlužuje životy, snaží 
se zabránit těžkým deficitům… Současným 
trendem v mnoha různých světových studiích 

úspěšnosti určitých doporučených postupů je 
i jejich šetrnost, tedy orientace na kvalitu života 
u pacientů, což vyžaduje komplexní přístup 
a zdůrazňuje právě úlohu rehabilitace.

Když už jste zmínila placebo, zná medicína 
princip, na kterém funguje, nebo je to ono 
křesťanské Věř a víra tvá tě uzdraví…
Zná a je to právě ta víra. Je naprosto spolehlivě 
prokázáno, že důvěra v léčebné postupy a meto-
dy, víra ve výsledek, a i víra v ošetřujícího lékaře 
pomáhá organismu, aby si nastavil nebo vyladil 
imunologické parametry, a tím se jeho stav 
zlepší.

Kde vlastně můžete pomoci? Jsou známé pří-
pady, kdy rehabilitace dokáže léčit neplod-
nost, kdy vrací pohyb lidem nepohyblivým…
U speciálního fyzioterapeutického programu, 
pomáhajícím i pacientkám s léčbou neplodnosti, 
jsem dokonce v počátku na naší klinice i byla, a to 
v rámci programu léčby poruch pánevního dna. 
Žena s nefunkčními vaječníky či neprůchodnými 
vejcovody ovšem přirozenou cestou, jen díky 
rehabilitaci, otěhotnět nemůže. Ale rehabilitace 
může pomoci například ve zlepšení prokrvení 

Pohyb zlepšuje imunitní parametry, má protizánětlivé 
účinky, podporuje produkci protizánětlivých cytokinů, 
nervového růstového faktoru, který zase napomáhá 
neuroplasticitě a lepší kvalitě mozkové tkáně, čímž 
zmírňuje průběh některých neurologických chorob.
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připraveni, prioritou bylo tenkrát vůbec za-
jistit bariérové ochranné prostředky a pro-
voz a také překonat i svůj strach, jelikož jsme 
chodili do rizikového prostředí, nemohli 
jsme se izolovat doma. Byla to pro všechny 
opravdu velká nejistota. Mám přátele lékaře 
v itálii a v Londýně, a když jsem měla zprávy 
od nich, nebylo to vůbec optimistické. My 
jsme jaro naštěstí díky lockdownu, který 
jsme možná nechápali, ale byl oprávněný 
a správný, zvládli velmi dobře. O to větší byl 
náraz na podzim. Na jaře jsme hledali vhod-
né rehabilitační postupy pro covidové a post-
covidové pacienty, já sama jsem překládala 
různá doporučení do češtiny, byla to úplně 
jiná práce, než na kterou jsem byla do té 
doby zvyklá. Personál odcházel často do ka-
rantén či byli sami nemocní, stále jsem mu-
sela něco přeorganizovávat. Pokud mi večer 
zazvonil telefon, hned mi probíhalo hlavou, 
jaký problém je zase v práci. Nyní se nám 
alespoň na rehabilitaci pracuje mnohem 
klidněji, máme již zavedené postupy izolač-
ních režimů, věnujeme se kromě pacientů 
s prodělaným covidem i všem ostatním po-
třebným diagnózám, a to je dobře. 

Rehabilitace funguje také u pacientů s one-
mocněním covid-19?
Jistě, respirační rehabilitace je běžná cvičební 
metoda, s pacienty na ventilátorech musíte cvi-
čit, někdy dokonce, i když nejsou při vědomí. 
A pacienti při vědomí pak musejí mít i trénink 
kondice, někteří také nacvičují sed a chůzi, často 
i s ventilátorem. Je snaha je co nejrychleji zase 
vracet do života. 

Dnes omezení v chodu vaší kliniky již 
nejsou?
V podstatě ne, jen máme zavřenou část vodoléč-
by. Více než polovina personálu je již promoře-
na, část z nás je již očkovaná, naučili jsme se 
v jiném režimu pracovat. A velmi pomohl i fakt, 
že v karanténě můžete pracovat s patřičnými 
pomůckami. Karanténou myslím ale samozřej-
mě, že nejste covid pozitivní, jen jste byl v kon-
taktu. Na jaře i kontakty odcházely do domácích 
karantén, což bylo provozně velmi náročné. Sa-
mozřejmě v případě covid pozitivity pracovat 
nesmíte, to jen na vysvětlenou. Takže dnes fun-
gujeme naplno, i pacienti se přestali bát a začali 
docházet, máme plný program.

Byl tedy ten jarní lockdown nutný? 
Jsem toho názoru, že byl. Museli jsme se připra-
vit a i my zdravotníci se adaptovat na stres, 
o tom jsem vlastně obecně již mluvila. Bylo to 
nesmírně důležité také proto, abychom nezahlti-
li nemocnice, jako se to stalo v itálii a jinde.

Situace je nyní mnohem horší…
Je, ale míra znalostí lékařů je nesrovnatelně vyš-
ší, vybavení ochrannými pomůckami také, přiby-
lo i lůžek pro pacienty. Víte, to si laik asi ani neu-
vědomuje, ale infekce to byla úplně nová a nové 
byly i všechny možné komplikace. Dnes už 
všichni vědí, co přesně a nejlépe dělat, poznatky 
medicíny se vyvíjejí po celém světě. Denně 
na světě vyjdou desítky článků o této problema-
tice. Dnes je zdravotnický systém připraven a dá 
se pracovat v lepším režimu než na jaře. 

Možná v nemocnicích, jinak jsme normálu 
velmi vzdáleni.
To je spor, který vedu sama v sobě. Jako lékařka 
současný nouzový stav naprosto chápu, když 
přijdu domů, mám pocity úplně jiné. Mám doma 
dvě děti, jeden studuje medicínu, druhý maturu-
je. Zatímco první se do školy dvakrát týdně do-
stane, druhý trpí doma sociální izolací, těžko si 
vybírá vysokou školu, nejsou žádné dny otevře-
ných dveří na školách, nikdo s nikým moc ne-
mluví. To vždy začnu přemýšlet, jestli nejsou 
opatření moc přísná a zda v dobré víře boje s co-
videm nepostihujeme to nejdůležitější – své 
vlastní děti a jejich budoucnost, a tím i budouc-
nost naši vlastní. A za co se velmi zlobím na stát, 
je to, že jako první zavřel školy. Nechal z počátku 
otevřené na podzim hospody, nechal fotbal, ale 

školy zavřel hned. To mi opravdu hrozně vadí… 
Vím, že ekonomika je důležitá, ale ta rezignace 
na vzdělávání je pro mě nepochopitelná. Můj 
bratr ekonom to vidí ještě jinak…

Jak?
Je docentem ekonomie, odešel pracovat pro 
eurostat do Lucemburku. To bylo v únoru loň-
ského roku. V březnu začala epidemie v evropě, 
a on již skoro rok sedí v Lucemburku v pronaja-
tém bytě na home office, do kanceláře může 
chodit jen z 20 procent. Má dvě děti, které ještě 
na jaře měly chodit do mateřské školky, které se 
však uzavřely. Jeho manželka gynekoložka v éře 
pandemie nesehnala v cizí zemi žádnou práci. 
Takže tím je velmi traumatizován a na opatření 
se dívá negativně. Nyní děti chodí do první třídy, 
v Lucembursku celý podzim zůstaly školy ote-
vřené a chodily do školy s rouškou. co je zajíma-
vé, nikdo proti rouškám neprotestoval. Bratr se 
na lockdowny dívá silně negativně, jako ekonom 
se obává, že určité segmenty ekonomie budou 
zdevastované a jejich obnova bude trvat léta. 
Tvrdí, že je špatné, že z politických důvodů se 
drží umělá zaměstnanost a problém se jen od-
daluje, což nepůjde donekonečna. Státy eU se 
zadlužují nad únosnou mez. Jeho názor je, že 
společenská obnova bude, až na výjimky, rela-
tivně rychlá, ale zdevastovaná společnost se 
bude ekonomicky vzpamatovávat mnohem déle, 
možná desítky let. Můj pohled zdravotníka je 
částečně jiný, nicméně s některými postřehy, 
jako je například uměle udržovaná zaměstna-
nost, musím souhlasit. Nezbývá, než doufat, že 
ti, kteří o nás rozhodují, vědí, co dělají. Alespoň 
si v to přeji věřit…  

Nově se do ambulancí 
rehabilitačních lékařů dostává 

i sonografické vyšetření 
pohybového systému 
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   Martin Minha      Ondřej Pýcha a archiv České pošty

Stovky nově otevřených Balíkoven nebo čerstvě uzavřená 
smlouva s čínským internetovým tržištěm Ali Express. I tak 
Česká pošta koncem loňského roku reagovala na pandemii 
koronaviru a s ní spojenou extrémně zvýšenou poptávku 
zákazníků o doručování balíků. Generální ředitel Roman 
Knap dělá ze státního podniku moderní obchodní 
a logistickou organizaci, která velmi pružně reaguje 
na trendy dnešní doby.

LIdé nám 
věří

Jak Česká pošta vnímá přibývající konkuren-
ci na trhu? V poslední době se objevila napří-
klad značka WeDo…
Otázka je, kdo je dnes čistý konkurent a kdo 
čistý obchodní partner. Loňské vánoce a celý 
covidový rok nám ukázaly, že celý přepravní 
a doručovací trh jede na maximum. v momentu, 
kdy by vypadl jeden hráč z důvodu naplnění 
svých kapacit kvůli extrémnímu výskytu nemo-
ci covid-19 mezi zaměstnanci apod., tak by se 
celé odvětví začalo bortit jako domeček z karet. 
Takže ano, jednotlivé firmy jsou navzájem kon-
kurenty, ale neznamená to, že při absenci jedné 
společnosti si její zákazníky ti zbylí rozdělí a je-
dou dál. nejedou, protože už to nezvládnou. 
nestihnou doručovat svým dosavadním ani 
novým klientům. Férově říkáme, že před vánoci 
jsme jako Česká pošta byli na hraně svých mož-
ností. A doufali jsme, že nikdo z dalších firem, 
které na trhu působí, nezkolabuje. Protože my 
bychom nebyli schopni převzít jejich klienty. 
A obdobná nálada panovala i u ostatních firem. 
Ať Pošta funguje, jinak budou v problémech 

všichni. Takže konkurenci sledujeme, ale neo-
báváme se jí. Spíše s ní chceme spolupracovat. 
ve slabších měsících, kterých sice bylo vloni 
málo, ale přesto se hlavně v létě vyskytly, mů-
žou tyto firmy sdílet své kapacity, svoji techno-
logii, svá výdejní místa. Šetří se náklady a kon-
covému zákazníkovi je jedno, kdo mu balíček 
přiveze nebo zda si ho vyzvedne v boxech s ná-
pisem Česká pošta nebo jiná firma. Tady vidím 
velkou příležitost ke spolupráci. Pokud budeme 
všichni bránit svůj píseček a nikdy si nepůjčíme 
lopatičku nebo bábovičku, velký hrad nikdy 
nepostaví ani jeden.

Jak Českou poštu byznysově, ale i interně 
ovlivnily první dvě vlny pandemie 
koronaviru?
Hezky říkáte první dvě. další nepochybně při-
jdou. možná už tady máme třetí v pořadí. Ale to 
je spíše otázka na epidemiology a statistiky. Byz-
nysově nás pandemie ovlivnily jak ve výnosech, 
tak v nákladech. v dubnu jsme přepravili o mi-
lion balíků víc než za stejný měsíc v roce 2019. 
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meziročně jsme evidovali balíkový nárůst 11 mi-
lionů kusů zásilek. Tržby se nám zvýšily 
o 22 procent. To jsou hezká čísla, pokud bychom 
neměli podobné položky se záporným znamén-
kem. Abyste udrželi provoz v chodu, musíte pro 
zaměstnance zajistit ochranné pomůcky, dezin-
fekci poboček, dáváte finanční motivace. Úřady 
mají omezený provoz, posílá se méně dopisů. 
To vše se promítá do celkového covidového 
účtu. Extra náklady, které jsme měli během roku 
2020, a se kterými jsme předem nepočítali, jsme 
vyčíslili na 750 milionů korun. Interně jsme 
urychlili některé změny, které by dříve či později 
přišly. Zavedli jsme na středně velkých poboč-
kách změnu otevírací doby, přešli na jedno-
směnný provoz a díky tomu jsme na podzim 
snížili počet uzavřených pošt kvůli výskytu ne-
moci covid-19. Během jarní krize, kdy tyto změ-
ny ještě neplatily, jsme jeden den měli 140 uza-
vřených pošt. na podzim to bylo jen 24 pošt. 
To jsou věci, které nám pomohly udržet servis 
pro zákazníky na standardní úrovni.

Musíme co nejvíce 
zúžit časová okna, 
ve kterých předáme 
adresátům jejich zásilky. 
Musíme je na doručení 
upozornit v reálném 
čase a samozřejmě pak 
avizovaný čas doručení 
dodržet. Proto máme rok
2021 v logistice pracovně 
nazvaný „rok balíku 
adresátovi“.

Jak reagujete na technologický vývoj, zejmé-
na digitalizaci? 
Jsou to buď jednotlivé, viditelné změny, nebo 
systémové, které pomáhají především Poště 
a jejím pracovníkům po procesní stránce. mezi 
ty první patří Pohlednice Online. Průměrně si 
lidé posílají přes deset tisíc unikátních pohled-
nic denně. neberu ji jen jako skvělou věc České 
pošty, ale také jako určitý symbol, jak propojuje-
me starší a mladší generace. Senioři preferují 
klasické papírové pohlednice, mladí jsou mistři 
v práci s mobilem. Když mezi tyto dva světy po-
ložíte naši aplikaci, tak fotka, kterou pořídíte 
mobilem, dojde jako klasická, stará dobrá papí-
rová pohlednice. Z těch připravovaných je to 
nová avizace doručení balíků. musíme co nejvíce 
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Chystáte v blízké budoucnosti nějaké 
novinky?
Chystáme zmíněné balíkomaty. Jedna věc je 
chrlit jednu novinku za druhou, jako jsou 
vlastní letadlo, expanze do Indie a další po-
dobné líbivé proklamace. Pak jsou tady pro 
někoho možná přízemní starosti, jako je do-
ručit vánoční dárky včas. my jsme ten druhý 
případ, kdy se snažíme zdokonalovat to, 
co už děláme a o co mají naši klienti zájem. 
Znova opakuji, nejsme dokonalí, ale orientu-
jeme se na zákaznické potřeby a přání. naši 
klienti se tak na nás mohou spolehnout, že 
jim jejich zásilku neodmítneme převzít. na-
víc naše pobočky jsou často jedinou jistotou, 
na kterou se mohou třeba v malých obcích 
spolehnout a která jim nabídne komplexní 
portfolio služeb.

Inspirujete se v zahraničí? 
Inspirace zahraničními poštovními správami je 
předpokladem pro další rozvoj České pošty. 
Představa, že nám vystačí dívat se po našem čes-
kém rybníčku, není sudá. Čili je lichá. ve Švýcar-
sku nám naši kolegové předvedli fungování 
vlastní pobočky a partnerské pošty. Česká pošta 
pokračuje v rozšiřování sítě pošt Partner. Tento 
model je v zahraničí naprosto běžný, nedošlo 
k omezování dostupnosti poboček, služby byly 
zachovány na standardní úrovni. není z čeho mít 
obavy. dalším prvkem, který si lze brát za pří-
klad, jsou právě balíkomaty. Opět běžná praxe 
k vydávání balíků. naopak čerpat zkušenosti 
České pošty mohli u nás zástupci slovenské nebo 
maďarské pošty. na tradičních pravidelných se-
tkáních s ostatními zástupci světových pošt pro-
bíhá oboustranná výměna zkušeností. Spolu 
s kolegy tak řešíme často velmi podobné záleži-
tosti, kterými se zabývají pošťáci napříč Evro-
pou. Poslední takové hromadné setkání se usku-
tečnilo právě na České poště v Praze. 

V médiích se objevují zprávy o vyšší efektivi-
tě služeb. Ta je ale údajně spojena s propouš-
těním 1 500 lidí. Co je na tom pravdy?
Efektivita není pouze propouštění. To by pak 
nebyla efektivita v tom slova smyslu, jak ji chá-
peme. K masivnímu propouštění nedochází. 
Ruší se pracovní místa, která byla neobsazená, 
část lidí odchází do důchodu, lidé dobrovolně 
mění zaměstnání, propuštěni jsou zaměstnanci 
např. z listovního doručování, naopak nabíráme 
balíkové doručovatele apod. další změnou 
k vyšší efektivitě prochází logistika. Problémem 
bylo nastavení jejích procesů. nové vedení logis-
tiky České pošty začalo tento problém intenziv-
ně řešit. důkazem, že jdeme správnou cestou, 
jsou zvládnuté vánoce. Pro představu, v roce 
2019 byla špičkou předvánočního provozu úro-
veň 500 tisíc balíků v jeden moment v přepravě. 
v roce 2020 to bylo 1 128 000 balíků. Přesto 
k žádným závažným problémům nedošlo 
a všechny zásilky byly doručeny včas. nárůst byl 
způsobený tím, že vedle vánočních dárků lidé 
přes e-shopy objednávali i zboží běžné potřeby, 
které by za standardních okolností koupili v ka-
menných obchodech. dnes bohužel nežijeme 
ve standardní době, proto jsme museli zvlád-
nout vánoce na druhou, nebo chcete-li covidové 
vánoce. Změny v logistice budou i nadále pokra-
čovat, abychom dosáhli ještě větší kvality při 
doručování zásilek.

Jaké jsou vaše dlouhodobé vize?
Letošní rok bude opět ziskový, počítáme s tím, 
že rok 2021 skončí s kladnou nulou. To byl mo-
ment, který jsme si jako jeden z několika stano-
vili v restrukturalizační strategii. Té se držíme, 
covidu navzdory, a jdeme podle plánu. Pokud se 
bavíme o roli České pošty na trhu, blížíme se 
k tomu, abychom byli schopni sdílet své přeprav-
ní kapacity, abychom sdíleli své výdejní kapacity. 
Abychom nebyli podnik uzavřený do sebe, ale 
abychom ještě více formovali trendy na trhu 
a vycházeli vstříc požadavkům zákazníků.  

BALíKOvnA
RyCHLá PřEPRAvA náKuPu Z InTERnETu

    2 000 nových externích výdejen (celkem už 2 400 Balíkoven po celé České republice)

    K rychlému růstu sítě pomohla spolupráce se společností Sazka

    V roce 2020 více než 3 miliony doručených balíků, o 200 % více než v roce 2019 

    Při nákupu na e-shopech je Balíkovna novou možností výdejního místa dostupnou všude

    Celá nová síť nabízí možnost platby kartou prostřednictvím služby dobírka on-line  
(i tam, kde se karta neakceptuje)

    Balíkovna je dlouhodobě nejrychleji odbavující výdejní místo – na pobočce trávíte čas 
v řádu jednotek minut (lednový průměr je 111 s)

POHLEdnICE OnLInE 
OdKudKOLIv – KAmKOLIv! 

    Zákazníkům k dispozici od června 2015

    Od té doby služba pokořila metu 3 milionů 
odeslaných pohlednic

    Vyzkoušelo ji více než 390 tisíc zákazníků

    Možnost odeslání pohlednice prostřednictvím 
mobilní či webové aplikace

    Cena služby začíná na 29 korunách

zúžit časová okna, ve kterých předáme adresá-
tům jejich zásilky. musíme je na doručení upo-
zornit v reálném čase a samozřejmě pak avizo-
vaný čas doručení dodržet. Proto máme rok 
2021 v logistice pracovně nazvaný „rok balíku 
adresátovi“. další novinkou jsou balíkomaty, 
které nás posunou opět o krok dál.

Co děláte pro to, abyste se v očích některých 
občanů stali stejně oblíbenou službou jako 
některé konkurenční soukromé?
Tak mi řekněte, která přepravní společnost je 
oblíbená a podle čeho to hodnotíte. možná 
jsou sexy malé firmy, které hodně investují 
do marketingu, ale jen do první reálné zákaz-
nické zkušenosti s nimi. neříkám, že jsme do-
konalí, ale čtyřicet procent balíků, které jsou 
v České republice poslány, jde přes Českou 
poštu. Pro občany a pro stát poskytujeme služ-
by, u kterých nám lidé věří. Také jsem zaregist-
roval, hlavně v uplynulém roce, celou řadu 
poděkování pošťákům a mnoho slov podpory 
od našich klientů. nic proti taxikářům, ale 
od koho chcete dostat důchod? Od pošťáka, 
nebo od taxikáře? Jsme důvěryhodná, respek-
tovaná firma a lidé nám věří.

Jaký je z řad veřejnosti zájem o vaše služby 
Balíkovna a Pohlednice online?
Balíkovna je nejrychleji rostoucí výdejní sítí 
v České republice. Během letošního předvánoč-
ního provozu doručila skoro 1,2 milionu zásilek. 
To je více než za celý rok 2019. na poštách, kte-
ré disponují vyvolávacím systémem, nemuseli 
zákazníci před letošními vánocemi čekat déle 
než dvě minuty. nadále se bude rozšiřovat jak 
síť externích výdejních míst, tak Balíkoven 
na poštách, a to na předpokládaných tři tisíce 
Balíkoven. Pohlednice Online je už tradičním 
komunikačním kanálem a denně přes aplikaci 
projde přes deset tisíc pohlednic.

 BE SOLID
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Poprvé na sebe upozornila v roce 2007, kdy jako první 
Češka vystoupala na nejvyšší horu světa Mount 
Everest. „Je to návykové. Kdybych chtěla vypnout hlavu, 
tak zítra skočím do letadla a jedu na další expedici,“ říká 
horolezkyně Klára Kolouchová v závěru dokumentu K2 
vlastní cestou popisujícím její předloňský výstup 
na obávanou horu. Profesí vrcholová manažerka a matka 
dvou dětí v rozhovoru pro magazín Be The Best popisuje 
svou specifickou lásku k horám, ale i životní cestu, která 
k adrenalinovému koníčku vedla. 

Hory si Mě
nacházEJí 
saMy

   Martin Minha       archiv Kláry Kolouchové,  Dan Vojtěch pro nikon cz

Kláro, vraťme se nejprve do roku 2019, kdy jste 
si do své lezecké kariéry připsala další úspěch 
a jako první žena z České republiky jste vystou-
pala na magickou horu K2. Co se dělo po vašem 
příletu do Prahy? 
Od návratu z Pákistánu do první vlny pandemie to 
byl jeden velký kolotoč. Usilovně jsme pracovali 
na premiéře filmu. Dva týdny před ní se ale všechno 
zavřelo. Dokument K2 vlastní cestou šel nakonec 
do kin koncem července. Pro mě se tím uzavřela 
jedna životní kapitola. zdolat druhou nejvyšší horu 
světa jsem se snažila od roku 2016. Vyšlo to až 
na třetí pokus. najednou bylo po příběhu a já si ne-
chtěla připustit, že to skončilo. nechtěla jsem se vrá-
tit. Byl to velmi zvláštní pocit, to se mi po expedici 
stalo poprvé. Jindy bych počítala minuty a těšila se, 
až budu zpátky doma, já ale měla protichůdné poci-
ty. asi je to ale přirozené. Jedna krásná etapa skonči-
la, aby mohl vzniknout prostor pro něco nového.

Dokument jsem viděl a kromě jiného mě 
v něm zaujala věta, kterou říkáte na samot-
ném vrcholu K2: „Tak a teď už dám pokoj!“ 
Předpokládám, že už to neplatí?
Téhle věty upřímně trochu lituji (usmívá se). 
hodně jsem si těmi slovy naběhla. Když mi tuhle 
scénu režisérka Jana Počtová ve střižně ukázala, 
nevěřila jsem jí to. Byla jsem si jistá, že by ze mě 
podobná slova nikdy nevylétla. Trochu to svá-
dím na euforii, díky které je člověk na vrcholu 
v jakési mlze a mentálním nepřítomnu. Pravdou 
ale je, že jsem to v roce 2020 splnila. Byla jsem 
hodná a vzorná a čas trávila převážně s rodinou. 

Takže konec lezecké kariéry nehrozí?
Popřela bych tím sama sebe. hory jsou srdcová 
záležitost, kterou si ráda dávkuji. Patří k tomu 
i pochybnosti – zejména po příletu na expedici. 
Často si říkám, proč jsem sem vlastně letěla, 
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V 
ystudovala obchodní manage-

ment na Anglo-American University. 
V Praze a Londýně pracovala na ma-
nažerské pozici v oblasti PR a HR. 
V roce 2005 vystoupala na jihoameric-
kou Aconcaguu (6959 m n. m.), o rok 
později na himálajskou Cho Oyu 
(8201 m n. m.). V roce 2007 jako první 
rodilá Češka zdolala Mount Everest 
(8848 m n. m.). V roce 2019 nejprve 
stanula na vrcholu Kančendžengy 
(8586 m n. m.) a 25. července pak 
na svůj třetí pokus zdolala i obávanou 
horu K2 (8611 m n. m.). V roce 2020 
byl do kin uveden její film K2 vlastní 
cestou, nyní k dispozici online. Je vda-
ná, má dceru Emmu a syna Cyrila.

Klára Kolouchová

když se tu tak trápím. To ale trvá jen chvíli, záhy 
se oklepu a jdu do toho znova. 

Zaujala mě i role Šerpů, kteří horolezcům 
v Himálajích pomáhají s výstupy. Mám prav-
du, že pro vás osobně mají daleko větší roli 
než jen to, že vám nosí batoh?
stoprocentně. Pro mě to jsou především parťáci, 
na které se můžu spolehnout. Oni jsou často 
v pozadí nás lezců, přitom především oni by si 
zasloužili pozornost za to, jak nám ostatním po-
máhají plnit si své sny. Když jsem lezla na svou 
první osmitisícovku, shodou náhod jsem hned 
narazila na mistra svého oboru – Tashiho Ten-
zinga. Je to člověk s velmi nabitým „lezeckým 
životopisem“, díky kterému jsem poznala pro 
mne novou komunitu Šerpů. Od té doby je mým 
mentorem a i když už sám neleze, vždy mi umí 
dobře poradit a doporučit skvělého Šerpu. 

Také díky nim jste zdolala ty nejvyšší hory 
světa. Nebudou se vám teď hůře hledat další 
lezecké cíle? 
Upřímně – opak je pravdou. hory si vybírám 
intuitivně a vlastně ke mně přicházejí samy. 
i když jsem měla krkonošské kopečky nachoze-
né odmala, nejsem z horolezecké rodiny. zlom 
přišel při mém výstupu na aconcaguu – nejvyšší 
horu Jižní ameriky. Bylo mi šestadvacet a z Lon-
dýna, ve kterém jsem tehdy pracovala, jsem 
vyrazila za svým prvním větším horolezeckým 
zážitkem. stála jsem nahoře a cosi kouzelného 
se přihodilo. Kombinace silných vjemů, které 
od té doby nemůžu a ani nechci pustit. Od té 
doby vím, že se po každém návratu z expedice 
budu chtít zase vrátit.

Říkáte, že si k vám hory chodí samy, ale 
i přes dva neúspěšné pokusy na K2 jste si 
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pedicích není prostor udělat chybu. Tu totiž v ex-
trémním prostředí uděláte opravdu jen jednou. 

Jak se na podobné expedice shání finanční 
prostředky?
Bezesporu jde o nejméně příjemnou část celého 
procesu. Patří to ale k tomu. Mám štěstí na úzký 
okruh za mne „osvícených“ partnerů, kterým patří 
velký dík za odvahu mne dlouhodobě podporovat 
na mé cestě na nejvyšší vrcholky. Tito partneři 
dokáží s mými vysokohorskými sny souznít a na-
jít paralely se světem vlastního byznysu. 

Krátce před K2 jste vylezla ještě jednu osmi-
tisícovku. Bylo to záměrné testování vašich 
sil a aktuální vůle? 
Kančendženga byla skvělý trénink a úžasně mi 
prospělo, že jsem bez vnějšího tlaku médií 
zvládla tak náročnou horu. Primární cíl byla 
aklimatizace, nikoliv vrchol – ten jsem brala jako 
krásný bonus navíc. Užila jsem si to o to víc, že 
jsem měla v týmu po dlouhé době ženu – skvě-
lou parťačku z Mexika. Mohly jsme si tak expedi-
ci zpříjemnit ženskými drobnostmi, které v tom 
spíše mužském světě lezení chybí. 

Kláro, jsou horolezci a horolezkyně, kteří si 
na nejvyšší vrcholy světa troufají bez kyslíku. 
Jaký je váš názor?
Je to osobní volba každého. Pro mě to v případě 
K2 byla jasná volba od samého začátku. Používa-

la jsem tam kyslík od hranice přibližně 
7 500 metrů. Prioritou je pro mě moje vlastní 
bezpečnost a odpovědnost vůči rodině. Už tak 
pokouším štěstí strašně moc. Jako ženská se 
navíc hůř prokrvuji, což se s kyslíkem velmi 
zlepší. V této věci mám zkrátka jasno. 

Jak po takové náročné expedici probíhá akli-
matizace na „normální život“?
Doma je pak návrat do reality velmi rychlý a jen 
se vždy utvrdím v tom, že hory jsou jen jedna 
z mnoha radostí v životě, které už v mém přípa-
dě dostaly hodně prostoru. ale teď už to budou 
dva roky v tom současném „normálnu“ a mu-
sím přiznat, že se mi stýská…

Předpokládám, že bez perfektní fyzické 
kondice je nesmyslné podobné expe-
dice podstupovat. Jak taková příprava 
pár týdnů před odletem vypadá?
Čím víc se odlet blíží, tím je intenzivnější. 
Dvoufázové tréninky se vždy snažím maxi-
málně přiblížit plánovaným podmínkám. 
Příprava v tělocvičně je sice fajn, ale já pak 
musím podat výkon v extrémních teplotách 
a výškách. Připomenu třeba sedm let starý záži-
tek z aljašky. Tenkrát jsem žila v Londýně a nauči-
la jsem se, že není špatného počasí. Když jsem se 
připravovala na Mount McKinley (dnes Denali – 
pozn. red.), trénovala jsem co nejvíce venku 
i v zimě. s trenérem jsme vzali hrabla, odházeli 

troufla na třetí. Připadal by v úvahu čtvrtý 
pokus v případě, že by se to nepovedlo? 
Troufnu si říci, že ne. Když jsem před touhle 
úspěšnou expedicí opouštěla domov, pronesla 
jsem: „Do třetice všeho dobrého!“ Brala jsem to 
tak, že když to nevyjde, dám si od K2 pauzu. 
Jsem ráda, že už to nemusíme řešit.

S jak velkým respektem je nutné k podobně 
náročným expedicím přistupovat?
Já si vlastně chodím zabojovat s horou, na kte-
rou se snažím vylézt. V podstatě to je kdo 
s koho. ale když si hora zamane, snadno nám 
ukáže, jak jsme vůči ní „malí“ a nedá nám šanci. 
Ve vysokých horách je to vždy balance mezi res-
pektem, přiměřeným strachem a schopností jít 
kousek za tu pomyslnou hranu. a při tom mít 
nastavenou záklopku a včas vyhodnotit, kdy je 
potřeba se poklonit a říct: „Tak někdy příště!“ 

Za svou kariéru jste zažila při výšlapech 
na nejvyšší vrcholy světa úmrtí vašich blíz-
kých kamarádů – horolezců. Přesto vás ani 
takové momenty od dalších expedic neodra-
dily. Co to s vámi dělá?
To jsou vztyčené ukazováčky. ale i ty k horám 
patří. hory dávají a někdy bohužel také berou. Tak 
je to i v životě. Přijmutí reality – v tomto případě 
tedy smrti na horách, je součástí cesty a je potřeba 
se s tím vyrovnat, ještě než na expedici vyrazím. 
Každá nehoda mi vždy připomene fakt, že na ex-
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rýsuje další krásná „osmička“. Již dlouho nosím 
v hlavě myšlenku čistě ženské expedice. Pokud 
by se nám s holkami podařilo sladit diáře, byla 
by to pecka. 

Ačkoliv tedy vzhledem k nejisté době nemáte 
konkrétní cíl, trénujete pořád stejně?
Připravuji, respektive udržuji se průběžně… Je 
to pro mě samozřejmé, pravidelný pohyb patří 
do mého dne stejně jako mytí zubů. a také je to 
nezbytné pro udržení klidu a pohody u nás 
doma, abych se nezbláznila a mohla se vracet 
domů jako usměvavá milující maminka a man-
želka (smích). 

Všichni vás znají jako lezkyni, ovšem vy jste 
hodně dlouho hrála tenis… a musíme zdůraz-
nit, že poměrně úspěšně. Jak se z tenistky 
stala horolezkyně?
Pravdou je, že jsem jako malá toužila vyhrát 
Wimbledon. Při studiu na gymplu ale přišla 
puberta a tenis šel – jak to tak občas bývá – 
stranou. začala jsem více cestovat, poznávat 
svět a jeho možnosti. Postupně jsem ztratila 
tenisové ambice. stal se z toho čistý koní-
ček. s partou kamarádů z vysoké školy jsem 
navíc začala vyrážet na výšlapy po horách. 
Jak podobné výlety přibývaly, začínali jsme 
si přidávat a studovat techniku. Pořádně mě 
to ale chytlo až v nějakých dvaadvaceti 
letech. 

Zkuste mi jako člověku, který se obecně kvůli 
strachu z výšek raději drží při zemi, popsat 
vnitřní motivaci pro výstup na světové vrcho-
ly, kterou v sobě máte už řadu let?
hory jsou pro mne svoboda, absolutní. Prostor, 
kde čerpám energii, kde se trápím, pokouším 
sama sebe. Kde se mohu realizovat, jak uznám 
za vhodné. Ten, kdo podobný výstup nezažil 
a na žádném vrcholu nikdy nestál, nemá právo 
se k čemukoliv vyjadřovat a cokoliv na toto téma 
komentovat. Je to velmi těžko vysvětlitelné. 
a vůbec bych si netroufla kritizovat ani ty, kteří 
platí spousty peněz za vedené expedice, aby si 
splnili svůj sen a mohli říct: „Stál jsem na vrcholu 
nejvyšší hory světa.“ Mně to přijde nádherné. ať 
si každý najde svou vlastní cestu!

Evidentně jste žena mnoha tváří. Co vás 
i v současné nelehké době nejvíc naplňuje? 
Další plány. Život je úžasně barevný a já jsem 
ráda, že se mám pořád na co těšit. Třeba novou 
knihu, kterou s mým nakladatelem již chystá-
me. no a pak také jedno ze zásadních rozhod-
nutí, které jsem před více než třinácti lety udě-
lala – založit rodinu, což je mimochodem mezi 
aktivními horolezkyněmi velmi vzácné. To je 
zaručený recept na dobíjení osobních baterek 
(usmívá se)!  

sníh na pražských letenských schodech a se zátěžo-
vou vestou jsem pak běhala nahoru a dolů. On tam 
stál ve dvou péřovkách, se stopkami v ruce a ter-
moskou s čajem na mě pokřikoval, ať přidám. Fy-
zička se mi v kombinaci s vůlí a odhodláním vypla-
tila i při zatím poslední zmiňované expedici na K2. 
ačkoliv bylo pod vrcholem velké množství sněhu 
a já i celý tým fixačních Šerpů jsme se do něj bořili 
po pás, po několikadenním odpočinku v základním 
táboře jsme si nakonec svůj sen splnili. 

Druhá vlna pandemie pro vás byla plná vý-
zev a sebepřekonávání. S koronavirem jste 
i s vašimi nejbližšími bojovala na vlastní 
kůži. Jak jste se po uzdravení dostávala zpát-
ky do formy?
Velmi pomalu. Ještě několik týdnů po nemoci 
jsem byla extrémně unavená, hodně jsem spala. 
Lékař mě varoval, ať to neuspěchám a dám tělu 
čas. To pro mě bylo asi nejtěžší, neumím moc 
čekat, už vůbec ne odpočívat. Pomalu jsem ale 
znovu najela do zaběhnutého režimu, střídala 
jsem kolo, běh a domácí posilovnu. Tiše jsem ale 
záviděla kamarádům, kteří zrovna lezli ve vzácně 
prázdných himálajích. chvíli jsme s manželem 
zvažovali, že bychom na pár týdnů odjeli na něja-
kou menší výpravu, ale za dané situace by to 
nebylo fér. Domácí výuka dvou školáků, z toho 
jednoho prvňáka… to je výzva sama o sobě. Loň-
ský rok tak byl pro mě myslím zaslouženě odpo-
činkový. nazvala bych ho klidem před bouří. 

Hory dávají a někdy bo-  
hužel také berou. Tak je to 

i v životě. Přijmutí rea-
lity – v tomto případě 
tedy smrti na horách, 

je součástí cesty 
a je potřeba se 

s tím vyrovnat, ještě 
než na expedici vyrazím.

Znamená to, že navzdory stále nejisté situaci 
ve světě plánujete další adrenalinové 
zážitky? 
Myslím, že je již více než na čase, abychom se 
vrátili zpět do života. aby se svět a život dal zas 
do pohybu. Jinak. Bude zapotřebí spousta změn, 
ale jsem nevyléčitelný optimista a věřím, že 
máme šanci na lepší svět. a co se týče mých snů, 
tak se jich rozhodně vzdávat nehodlám, a hory 
mezi ně stále patří. Možná už teď pro jaro se 
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62   Každý projeKt mi vezme Kus 

duše 
Petr Novague | novague design

66   Nepotřebuji lézt Na mouNt 
everest 
Beata Haškovcová | Beadesign 
Interiéry

72   Nápad ze zahrady 
František Zemjánek | TipTop Art + 
Travel agency & Martin Šanda | 
Bohemian Symphony Orchestra 
Prague

74   daKar je jaKo droga 
Martin Pabiška | Big Shock Racing 
team

Luxus v černé
Černá glazura s prosklenými pultovými 

vikýři umocňuje luxusní vzhled moderního 
domu – Tondach Figaro 11 glazura 

Amadeus černá.

www.wienerberger.cz

  archiv Wienerberger



   Petr Karban      archiv Petra Novagua

Laicky chápu design podobně jako architekturu – 
na začátku je funkce, respektive funkčnost a k ní 
designér hledá vyjádření v hmotě, ve tvaru. Jenže… 
Co vlastně je a není důležité? Jaká je cesta od myšlenky 
ke konečnému tvaru? Kde končí nápad a začíná 
řemeslo? A jak rozeznat kvalitní design? Otázky jako 
stvořené pro dnes jistě nejznámějšího českého 
designéra Petra Novagua, který má ve své sbírce 
prestižní světové ceny.  

KAždý PrOJeKt 
mi vezme Kus duše

Petře, na svém webu říkáte, že produkt je 
design a design je produkt. Ne pro všechny 
produkty to ale platí. Jak se tedy vlastně  
rodí design?
těžce. Je to poměrně zdlouhavý proces plný 
kompromisů a možná by se dalo říct i střetů. Je 
potřeba si představit dvě hlavní role, objedna-
tel a designér, kdy oba potřebují postupovat 
ve shodě ke stejnému cíli, ale při procesu sa-
motném mají oba rozdílné vnímání jednotli-
vých kroků a trochu jiné obavy z případného 
neúspěchu. Každý design je velké riziko, nejde 
pouze o vzhled, ale o vznik přidané hodnoty 
výrobku nebo služby a designérský proces 
klade velké nároky na obou stranách. Pro de-
signéra vytváří stresovou situaci, zda dokáže 
vytvořit dostatečně obhajitelnou inovaci a sro-
zumitelně ji odprezentovat vzhledem či for-
mou výrobku. A pro objednatele taková inova-
ce vždy představuje velmi složitou a často 
i nákladnou cestu k implementaci do sériové-
ho procesu. ta je vždy velmi náročná na čas 
a tedy i na trpělivost, na umění počkat si 
na výsledky.

Odlišuje design špičkové produkty od prů-
měrných? Může být rozdílem mezi brandem 
a lovebrandem?
Krátce bych odpověděl, že design odlišuje. to 
bych viděl jako jeho hlavní význam, ale samozřej-
mě ne jediný. design prezentuje navenek, jaký je 
výrobek uvnitř, co je jeho podstatou. můžeme 
význam toho slova redukovat na pouhý vzhled, 
u některých výrobků také stačí vytvořit atraktivní 
tvar, který je pak v čase nahrazován novým, ale 
většinou jde o mnohem více. s tvarem přichází 
zlepšení funkce nebo ergonomie. v současné době 
jde také vzhled ruku v ruce s technologiemi a eko-
logickými souvislostmi. toto všechno musí design 
srozumitelně sdělit, že se událo a výrobek je lepší. 

Mají české firmy zájem o špičkový design?
schopnost českých firem cokoliv vyrábět je vel-
mi malá, srovnáme-li se se západními zeměmi. 
myslím schopnost vyrábět něco svého, svůj pro-
dukt, ne něco podle externího zadání. Není 
snadné jakýkoliv výrobek finalizovat a schop-
nost prodat ho více než jednomu zákazníkovi, 
se za posledních třicet let značně vytratila.
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KAždý PrOJeKt 
mi vezme Kus duše

2  Design unikátního 
dveřního systému 
Sapeli Muteo 

3  Design malosériového 
sportovního 
auta R200, které 
je reminiscencí 
na slavnou škodovku 
200 RS

2

3

1  Design mobilního telefonu Verzo – první 
a na dlouhou dobu také poslední pokus 
české firmy prorazit v nejnáročnějším 
segmentu, výrobě chytrých telefonů. Pro 
Petra tehdy velká čest, že si pro design 
vybrali právě jeho

Design není umění, ale přidaná hodnota, 
říkáte. Za řemeslo jej asi považovat nelze 
– co je tedy design?
všechno, co je navrženo pro sériovou výro-
bu. složitost té profese je právě v hledání 
obecnější estetiky, formy, která osloví více 
lidí, vytyčenou cílovou skupinu, ne pouhého 
jednotlivce. ta práce je velmi dobrodružná 
a občas se stane, že cílovou skupinu výrobek 
zcela mine, to pak není moc veselé.
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R 
ád dělá pro české značky, baví ho 

užitečné věci a nechce dělat drahé 
věci. Možná nejznámější, určitě mezi-
národně nejoceňovanější český desig-
nér současnosti. Produktovému desig-
nu se upsal již v době studií na pražské 
UMPRUM, v roce 2008 založil designo-
vé studio Novague. Věnuje se produk-
tům napříč segmenty, od drobných 
předmětů denní potřeby přes nábytek 
až po elektroniku či automobily. Pro-
dukty, které navrhl, generovaly příjmy 
převyšující částku 100 milionů eur. 
V jeho sbírce více než 40 mezinárod-
ních designérských ocenění zaujímá 
čelné místo 11 cen Red Dot Award 
a 10 ocenění German Design Award. 

Petr Novague

Říkáte, že cílem designéra je splnit zadání 
a přiznám se, že tomu úplně nevěřím… 
Nemá designér i nějaké osobní ambice,  
které zadání formulovat obvykle nemůže? 
Asi jsem posedlý uměřeností, proto mě baví 
obyčejné výrobky. Nemám rád módnost, příliš 
rychlé zastarávání mi přijde jako hlavní znak 
ne-ekologie. design totiž není móda, snahou 
každého výrobku je vydržet na trhu co nejdé-
le. Ano, nakonec je většina věcí nahrazena 
svými modernějšími nástupci. Neděje se tak 
náhodně, ale pod tlakem technologického 
vývoje. to označujeme jako morální 
zastarávání.

Jaký význam pro vás mají ocenění, Red Dot 
kupříkladu…
Práce v designu má jedno základní úskalí, 
všechny designy jsou za nějaký čas nahrazeny 
novými a jediné měřítko kvality je nějaký ex-
terní odborný pohled. už jsem viděl mnoho 
návrhů, třeba i mých profesorů, které se 
po dvaceti a více letech zdají až komické, nikdo 
z nás se totiž už nedovede znovu vžít do tech-
nologických omezení a požadavků dané doby. 
Jediné, co vlastně zůstane s nezměněnou hod-
notou, jsou právě ta mezinárodní ocenění, fakt, 
že nějaký výrobek obstál v mezinárodní kon-
kurenci a v toku času se právě počet těchto 
ocenění ukazuje jako klíčový.

Jste podepsán pod desítkami, možná stov-
kami návrhů – je mezi nimi něco, co by bylo 
vaše srdeční a proč?
srdeční záležitostí se stane každý projekt, vez-
me to člověku kus duše, ale snažím se o profe-
sionální přístup a emoce nechávám co nejvíce 

Design touží po originalitě, ale zlí jazyko-
vé říkají, že všechno už tu bylo. Jak vnímá-
te originalitu? A jak se bránit manýrismu? 
Ano, asi tu už všechno bylo, ale pojmenoval 
bych to spíše jako vnímání určitých archety-
pálních znaků. Navíc všechno, co už tu bylo, 
lze nově interpretovat nebo použít jako odra-
zový můstek pro další inovace. Otočit to 
ve výhodu. Ale jsou tu věci, které jsou zcela 
nové. Asi nelze v historii najít chytrý telefon 
s dotykovou vrstvou skla, to je jasný příklad 
něčeho zcela nového, co ale nakonec vytvoří 
platformu, jak prezentovat něco velmi staré-
ho, třeba knihu.

4  Design nerezového 
květináče Kasper 
Wave, určeného 
pro exteriérové 
použití

Asi jsem posedlý 
uměřeností, proto mě 
baví obyčejné výrobky. 
Nemám rád módnost, 
příliš rychlé zastarávání 
mi přijde jako hlavní 
znak ne-ekologie. 
Design totiž není móda, 
snahou každého výrobku 
je vydržet na trhu 
co nejdéle.
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Design prezentuje navenek, jaký je výrobek uvnitř, co je jeho podstatou. Můžeme 
význam toho slova redukovat na pouhý vzhled, u některých výrobků také stačí vytvořit 
atraktivní tvar, který je pak v čase nahrazován novým, ale většinou jde o mnohem více. 

S tvarem přichází zlepšení funkce nebo ergonomie. V současné době jde také vzhled 
ruku v ruce s technologiemi a ekologickými souvislostmi. Toto všechno musí design 

srozumitelně sdělit, že se událo a výrobek je lepší.

zmínil, že by mě třeba velmi bavilo dělat design 
našeho státu, upravit vlajku, uniformy, design 
různých metálů… ale to je opravdu na spíše aka-
demickou debatu, nejsme moc progresivní ná-
rod, což se mimo jiné krásně ukázalo na diskuzi 
kolem úpravy státní hymny. Neříkám, že se mi 
úprava nějak líbila, ale to, že někdo otevře dis-
kuzi, je myslím velmi inspirativní a odvážné. 
Bez pokroku se nikam neposuneme.

Před chvílí jste zmínil morální zastarávání. 
Děláte někdy design věcí, které už jste jed-
nou navrhl. Něco jako verze 2.0… Jaký to je 
pocit, předělávat sám sebe?
Ano, například automobil r200 jsem sám 
po sobě hned několikrát opravoval, v prototypo-
vé fázi se měnila maska. design je disciplína, 
která je neúprosná, když je prostor a prostředky 
něco zlepšit, musí se to udělat, ego jde stranou.  

5

6

pod pokličkou. Asi největší radost jsem měl, 
když jsem získal právě první red dot za de-
sign židle.

Máte nesplněný designérský sen?
Je mnoho projektů, které bych rád dělal, ně-
které jsou reálné více, jiné méně. A pak jsou 
takové, které jsou spíše v rovině teoretického 
zamyšlení. Nedávno jsem pro časopis Forbes 

5  Celohliníková židle 
Edge, se kterou Petr 
získal svůj první Red Dot

6  Design unikátního 
kování pro Sapeli Muteo
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Beata Haškovcová design původně nevystudovala, její dráha měla směřovat jinam. 
Interiérový design si ji ale svým způsobem našel sám. Přitahoval ji od počátku, začala 
tvořit, znovu studovat a vypracovala se jako architekt a projektový manažer v českém 
řetězci kuchyňského studia Oresi, kde začala navrhovat, stavět nové a revitalizovat 
staré showroomy po celé České republice. Nemalé zkušenosti získala i ve švédské 
nadnárodní společnosti Kinnarps.

NEPOTŘEBUJI 
LÉZT 

Jenže sériové návrhy a realizace ji moc ne-
uspokojovaly, stejně tak jako rozdělené 
pozice obchodník – architekt – projektový  

       manažer – výroba, kde byla vždy jen jed-
ním článkem. Měla potřebu projekty řídit 
od prvopočátku až do konce, aby nedocházelo 
k výrobním a technologickým chybám, špatné 
koordinaci a vynechání podstatných detailů 
a souvislostí. Její touha ji stále silněji vedla 
k zakázkové výrobě a dnes má kolem sebe 
řadu renomovaných řemeslníků, kteří pro ni 
již řadu let pracují. Svou pílí, houževnatostí, 
kreativitou, důsledností a touhou dělat věci, 
které jí dávají smysl, se vypracovala mezi 
uznávané a žádané odborníky. Beata nakonec 
založila Beadesign Interiéry, firmu butikového 
typu, která jí umožňuje jít vlastní cestou – pl-
nit nejen své sny, ale i sny svých klientů. „Jde 
nyní sice o mnohem složitější cestu, ale dává mi 
smysl a sílu,“ říká Beata, která se designu a re-
alizacím v nejrůznějších podobách věnuje více 
než dvacet let.

S individuálním přístupem
„Zakládáme si na individuálním přístupu ke kaž-
dému klientovi. Nasloucháme a společně s klien-
ty hledáme cestu k vytouženému komfortu. 
Na základě našich dlouholetých a praktických 
zkušeností ve výrobě vdechujeme do luxusních 

realistických vizualizací život a snoubíme tak 
design s praktičností, což je naší přidanou hod-
notou. Ve vizualizacích nenabízíme vize, ale vy-
sněnou realitu. A protože dáváme srdce a emoce 
do každého projektu, pracujeme s ním tak, jako 
bychom ho dělali pro sebe. S ohledem na přání 
investora tak necháváme plynout nové, krásné 
životní příběhy. Ve všech fázích realizace se 
klien ti mohou spolehnout na náš autorský 
a technický dozor, což jim umožní věnovat pro-
jektu jen tolik času, kolik si přejí.“
Beata se věnuje komerčním interiérům i pro nad-
národní společnosti, které bohužel nemůže jme-
novat a pochlubit se tak celým portfoliem své 
práce. Přesto má ve své galerii realizací co ukázat. 
Několik let se specializuje mimo jiné na gastro 
provozy, jako jsou restaurace, kavárny, firemní 
kantýny, kde je vysoký požadavek nejen na tech-
nický detail a vysokou znalost specifických mate-
riálů i technologií, ale také na funkční design.
Za zmínku asi stojí i komerční design kancelá-
ří a veřejných odpočinkových prostor. Beata 
ráda vzpomíná na kompletní revitalizaci býva-
lé administrativní budovy společnosti Sie-
mens z roku 1974, dnes Business park Průmy-
slová 7, kterou společně s novým majitelem 
Anvi Property kompletně zrekonstruovali. 
Celkový redesign všech veřejných prostor čtyř 
pater rozsáhlé budovy, vstupního lobby,  
sociálních zázemí, kantýny a dalších prostor 

NA MOUNT 
EVEREST   Petr Simon      archiv Beaty Haškovcové
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Obývací pokoj patří k největšímu 
a nejprestižnějšímu místu domu 
nebo bytu, proto se nebojme dát 
lustru jeho prioritu. Navrhli jsme 
ho do koncepce prvorepublikového 
vinohradského bytu jako dominantu 
nad jídelním stolem. Jde o italskou 
značku Gervasoni, jejíž historie sahá 
až do roku 1882. Profesionalita, 
zaujetí pro kvalitu, odhodlání 
a hluboký respekt k tvořivé práci 
jsou hlavními znaky společnosti 
již po tři generace. Jídelní stůl by 
měl být srdcem každého domu či 
bytu, kde se scházíme, každé ráno 
začínáme své cesty, i kam se na jejich 
konci rádi vracíme. A zároveň 
kuchyň s obytným prostorem by 
měly být místem, kde by nás mělo 
těšit s radostí vařit a kouzlit dobroty 
nejen sobě, ale i svým blízkým, a tím 
vším vytvářet pohodovou atmosféru.
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O 
bchodník, architekt i projektový 

manažer v jednom, to vše jsou role, 
které dnes zvládá. Na začátku všeho 
potřebuje získat co nejvíce informací, 
naslouchat a naslouchat. Její firma je 
butiková, nedělá deset velkých projek-
tů najednou, raději jeden velký a něko-
lik menších k tomu.  „Pro svou práci po-
třebuji osobní přístup, ne ten klasický 
byznysový, nesekám jeden interiér za dru-
hým.“ Základem její práce je poznání 
všech detailů a představ klienta, přání 
i emocí. S týmem kreativních kolegů 
pracuje s 3D návrhy, které jsou klien-
tům k nahlédnutí pro lepší představi-
vost detailů . Návrh po jeho schválení 
také realizují, včetně všech záruk, čímž 
se výrazně odlišují od ostatních. „Nepři-
jímám dnes zakázku, kde klient chce jen 
návrh a realizaci si vyřeší sám. Výsledek 
v detailech většinou dopadne jinak, než 
jaký byl záměr, a to mi trhá srdce. Opač-
nému postupu se nebráním, vzhledem 
k tomu, že mám architektonické cítění 
a rozumím detailům i záměrům architek-
tů, dokáži s nimi komunikovat a vcítit se 
do toho, co a proč navrhuji a s jistotou 
o to větší pak mohu zrealizovat jejich 
představy i v detailech,“ přibližuje Beata 
svůj způsob práce. 

Beata 
Haškovcová

Koupelna v tomto duchu slouží i jako relaxační a odpočinkové místo, které podtrhuje volně 
stojící vana s okázalými bateriemi Gessi a velkoformátové obklady z šedého onyxu v kombinaci 

s keramikou v designu tmavě kovového povrchu. Velmi důležitou součástí koupelen jsou 
umyvadlové baterie, které se díky svému špičkovému designu, barevnému provedení i volbě 

materiálů stávají šperkem ve vaší koupelně. Design baterií podtrhují ručně foukaná světla 
od českých mistrů v podobě velkých kapek se zlatou objímkou. Romantickou náladu dodává 

nadčasový a minimalisticky vsazený skleněný paraván s potiskem jemných přírodních motivů. 
Působí luxusním a reprezentativním dojmem. 
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Kvalitní spánek je životně 
důležitý pro naše emoční 

i fyzické zdraví, proto snad 
každý z nás ocení po náročném 
dni útulné místo ke kvalitnímu 

odpočinku, romantice, 
vášni, harmonii či vnitřní 

meditaci. Příjemné zlaté tóny 
s křišťálovými světly, neobvyklé 
tapety tón v tónu s lůžkovinami 

podtrhují ladnou souhru 
teplých a uklidňujících tónů.

se podařilo po roce intenzivního úsilí dotáh-
nout do společného cíle, jímž byla kompletní 
modernizace, zatraktivnění objektu a hlavně 
plná obsazenost budovy novými nájemníky, 
celkem  7 150 m2 kanceláří, skladů 
a restaurace.
„Každý nový interiér je pro nás výzvou a velice 
rádi pracujeme jak na komerčních, tak na rezi-
denčních projektech a propojujeme navzájem 
letité znalosti a zkušenosti v oboru. Náš záběr je 
velmi široký, přitom zároveň rozmanitý, a to nás 
baví. Mnoho klientů se na nás obrací právě 
i v soukromé sféře, protože oceňují náš indivi
duální přístup a naši touhu zúročit léty nabrané 
zkušenosti a inspirace z evropských veletrhů, 
které kreativně ovlivňují naši tvorbu a výsled-

kem jsou osobité, velkoryse pojaté a zajímavé 
interiéry s duší klienta,“ vyznává se Beata 
Haškovcová.

Modern glamour styl
Jeden z posledních residenčních projektů studia 
Beadesign Interiéry, který tady představujeme, 
je v modern glamour stylu. „V tomto krásném 
inte riéru je kladen velký důraz na eleganci, exklu-
zivitu, inteligentní materiály a neobvyklé solitéry 
jak od českých mistrů, tak od různých italských 
designérů. Jedním z našich oblíbených materiálů, 
který zde používáme na interiérových nábytko-
vých prvcích, je hluboce matný materiál Fenix, 
vyráběný nanotechnologií a chránící povrchy před 

Děkuji všem klientům, kteří nám s důvěrou otevírají dveře svých 
domovů a srdcí. Velké díky patří i mé kolegyni Darie Svobodě, 
se kterou se mi krásně tvoří. Sdílíme svá nadšení, nasazení pro 
práci, kreativního ducha i nový směr a je nedílnou součástí tohoto 
posledního projektu v modern glamour stylu.
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poškrábáním a otisky prstů. Eleganci tohoto čer-
ného materiálu doplňujeme moderní keramikou 
s kamenným dekorem a zlatými akcenty. Tmavé 
tóny nebo náročnější luxusní vzory, které dodávají 
prostoru švih, osobitost a celkovou tvář, si můžeme 
dovolit téměř v každém větším interiéru. Vždy je 
ale důležité zacházet s nimi velmi opatrně, aby-
chom zachovali v prostoru celkovou vyváženost, 
eleganci a příjemnou náladu. Stejně tak lampy 
a lustry nejsou jen funkční věcí, ale také designo-
vým doplňkem a měli bychom jim věnovat stejnou 
pozornost, jako všemu ostatnímu zařízení,“ pood-
haluje Beata několik zásad. 
Když se zeptám, jak vypadá její byt, jen se ro-
zesměje. „Ten vypadá tak, že když jedu na dovo-
lenou, tak mám problém, aby se mi tam líbilo. 
Nasadila jsem si vysokou laťku a když si chci 
odpočinout, tak se chci cítit na dovolené kom-
fortněji než doma, od toho přece dovolené jsou. 
A někdy se přistihuji, že v hlavě stále řeším de-

taily a chyby, kterých se při realizaci hotelu 
dopustili. Přiznávám, je to už profesní úchylka. 
To je tedy jen v případech odpočinkových dovo-
lených, pokud nelezu zrovna po horách, nejez-
dím na kole, nepotápím se v hlubinách moře, 
neproháním plachetnici nebo necestuji někde 
v divočině. Jsem žena dvou tváří, která má ráda 
jak maximální komfort s velkým smyslem pro 
eleganci, detail a čistotu, tak aktivní a pestrý 
život někdy i v drsnějších podmínkách,“ říká 
žena, která sama o sobě tvrdí, že nemá velké 
sny. „Chci dělat krásné interiéry pro lidi, kteří 
mají smysl pro design, estetično a záleží jim 
na tom, v čem žijí. Přeji si při práci cítit souzně-
ní a potkávat se s lidmi, kteří to ocení. Možná to 
není vysoký sen, ale pro mne ano, já nepotřebuji 
lézt na Mount Everest. Stačí mi, když vše bude 
krásně a klidně plynout a budu lidem kolem 
sebe dělat radost tím, co tvořím,“ loučí se  
Beata Haškovcová.  

K 
omplexní řešení rezidenčních a ko-

merčních interiérů. Neotřelý a promyš-
lený design interiérů pod značkou 
Beadesign Interiéry zahrnuje kom-
plexní služby od půdorysného rozvr-
žení, navrhování stavebně dispozič-
ních úprav až po technickou realizaci 
a vytvoření dokonalého prostoru 
s důrazem na detail. Dlouholeté prak-
tické zkušenosti s návrhy i realizacemi 
pomáhají snoubit design s praktič-
ností i emocemi. Výsledkem jsou oso-
bité, velkoryse pojaté interiéry, které 
snesou ta nejpřísnější kritéria. Atypic-
ké segmenty jsou pro tým Beaty Haš-
kovcové výzvou a realizace potěše-
ním, proto se zabývá projekty kom-
plexně od počátečního setkání s vámi 
až po předání celého interiéru. 

Více na www.beadesign.cz nebo 
na instagramu @beadesign_interiery.

Beadesign Interiéry

Vstupní hala není pouze přechodem z exteriéru do interiéru. Vstupní hala je i naší vizitkou. 
První dojem při vstupu prozrazuje něco málo i o nás, o tom, jací jsme, proto věnujme 
zvýšenou pozornost prostoru, který otevírá naše srdce, náš domov. Nezapomeňme 
na velkorysou šatnu. Již dávno neplatí, že šatna patří hlavně ženám, mysleme i na muže.
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   Valerie Saara       Aleš Funke, archiv BSOP a archiv PrivezemeNakup.cz

Šestnáct let koncertoval houslista a dirigent Martin Šanda se svým orchestrem 
po celém světě. Stejnou dobu jeho kamarád František Zemjánek, někdejší šéf pražské 
mordparty a dnes vynikající produkční i producent, organizoval turistické cesty 
i doprovodné programy pro nejrůznější partnery a jejich akce. A přišel den, kdy bylo 
všechno jinak.

NápAd Ze ZAhrAdy

Poslední aktivity obou kamarádů skončily 
de facto vloni v létě koncertem v Obec-
ním domě. Tehdy to vypadalo, že svět 

po pandemii chytá druhý dech, ale opak byl 
pravdou, zvláště v českých podmínkách. podni-
kání Martina i Františka, které bylo a je z logiky 
věci značně propojené, sčítá ztráty ve statisících, 
spíše milionech. Ale zkusili se s pandemií porvat 
po svém – prací. A ještě k tomu přizvali všechny 
kolegy z umělecké branže, kteří projevili zájem. 
Možná si expandující platformy Košík a rohlík 
všimly, že jim vyrostla velmi nečekaná 
konkurence. 

Zpívající kurýři
„Nebylo vůbec cílem konkurovat dávno rozjetým 
firmám, ten nápad vznikl náhodně na zahradě 
vloni v říjnu, kde jsem seděl s Martinem a přemýš-
leli jsme, co dál. Oba jsme úderem března 2020 
přišli o práci. Já se svou uměleckou agenturou 
TIPTOP ART+TRAVEL AGENCY, kdy jsem realizo-
val doprovodné programy pro zahraniční partne-
ry a kongresy, semináře i jiné programy pro hote-
ly typu Four Seasons, Hilton, Intercontinental 
a podobně. Martin jako dirigent a majitel společ-
nosti Bohemian Symphony Orchestra Prague byl 
na tom obdobně, s ním i jeho až 120 hudebníků 
a zpěváků. Dělali jsme akce společně a při někte-
rých akcích jsme využívali zpívající číšníky, re-
spektive zpěváky převlečené za číšníky. A tak mne 
napadlo využít všech těchto umělců, kteří najed-
nou byli bez práce, jako zpívající nebo hrající 
kurýry,“ vzpomíná František. 
Od nápadu nebylo daleko k realizaci. František 
s Martinem založili během dvou měsíců společ-
nost ZS Czechia Trading. K tomu pomohli přáte-
lé muzikanti, kteří v rekordně krátké době při-
pravili funkční e-shop a nápad se stal 
skutečností, takže od ledna nabízejí, se svými 

kolegy umělci, dovoz nákupu až do domu. „Takže 
jako bonbonek, na případné přání klienta, jim 
kurýr může na místě zahrát nebo zazpívat. To je 
naše nadstavba a nikdo to nenabízí,“ vysvětluje 
František a dodává, že ohlasy jsou vesměs pozi-
tivní. Vždyť kdo vám dnes zazpívá zdarma před 
domem? 

dnes umělcům, zítra jiným
Služba přivezeme nákup, respektive platforma 
www.privezemenakup.cz nabízí perfektní služ-
by, velký sortiment zboží od čerstvého pečiva 
přes zeleninu a maso až po drogerii či stravu pro 
zvířecí miláčky. Klasický supermarket, dalo by 
se říct. Ale vzhledem ke známým tvářím kurýrů 
si potrpí na perfektní služby. Zavážejí maximál-
ně do 24 hodin, ale snaží se vyhovět zákazní-

kům, pokud to jen trochu lze, i obratem. Momen-
tálně rozvážejí prostřednictvím kurýrů po celé 
praze a v části Středočeského kraje, prostřednic-
tvím služeb Balíkovna a Zásilkovna ale zboží – 
s výjimkou čerstvého a chlazeného – zasílají 
po celé České republice. 
Samozřejmě doufají, že se na koncertní pódia 
a ke své milované práci brzy budou moci vrátit. 
„Ale určitě nechceme vše ukončit, jen přejdeme 
do jiného módu. Ale ta podstata zůstane stejná. 
Vždy se najde umělec s trochou volného času. 
A my oba s Martinem se nadále chceme věnovat 
téhle firmě i umělecké a produkční činnosti. Dnes 
je to tak, že když si nakoupíte u nás, podpoříte 
umělce, kteří patří mezi ty nejvíce postižené sku-
piny. A za rok třeba podpoříte někoho jiného. Po-
řád tu bude někdo, kdo potřebuje pomoci,“ říká 
František závěrem.  

Martin Šanda František Zemjánek
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Hráli už po celém světě, 
doprovázeli ve speciálních 
projektech řadu světových 
hvězd, mezi nimiž byli 
třeba Alice Cooper, Bonnie 
Tyler, Rick Parfitt, Ian 
Gillan, Dan McCafferty, 
Mick Box, Vanessa Mae, 
Sarah Brightmann, The 
Tenors nebo José Carreras. 
A přišla pandemie, která 
tomu učinila přítrž.

Ti, kteří byli zvyklí hodiny 
denně cvičit a další hodiny 

koncertovat, najednou 
mohli jen sedět a čekat. 

Jestli by se nadějí a cestou 
zdál online, není to 

v případě soukromého 
symfonického orchestru 

ani snadné, ani levné. A tak 
vznikl nápad a hudebníci 
i zpěváci jsou dnes na čas 

kurýry. A při tom vám 
mohou i zazpívat.
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DAKAR 
JE 

NEBEZPEČNÁ 
DROGA

74

 BE YOURSELF



   Martin Minha      Michal Baly Vítovec

Závod Rallye Dakar je mezi odborníky celosvětově 
považován za nejtěžší motoristickou soutěž světa. Přesto 
každý rok láká desítky nových jedinců, kteří by rádi posunuli 
své lidské hranice. Manažer Martin Pabiška má za sebou 
13. ročník Dakaru ve své kariéře, a ačkoliv je třináctka pro 
většinu nešťastné číslo, letos zažil zatím největší úspěch. Jako 
šéf týmu pilota Martina Macíka se radoval ze třech etapových 
vítězství a z celkového čtvrtého místa. Po svém návratu 
ze Saúdské Arábie popisoval své bezprostřední dojmy 
i samotné zákulisí prestižního závodu. 

Předpokládám, že jste se jako manažer týmu 
Big Shock Racing vrátil z letošního Dakaru 
s úsměvem na tváři. Čemu připisujete úspěch 
části české výpravy, kterou jste měl 
na starost?
Především tomu, že se navzdory úspěchům 
držíme nohama na zemi. Přidaná hodnota je 
bezesporu v dlouhodobé stabilitě. Jsme parta 
lidí, která je na sebe zvyklá. Nemusíme se učit 
novým spolupracím. Na místě na to stejně není 
čas. Všechno je to o sehrání. Pokud znáte často 
používaný výraz sportovních komentátorů „na-
slepo dává někam přihrávku, protože ví, že tam 
ten spoluhráč je,“ tak to jsme my. Můžeme se 
jeden na druhého stoprocentně spolehnout. 
Je to něco jako vojna, kde, když se řekne, co se 
bude dělat, tak se to musí splnit. Ve vztahu k ča-
sové náročnosti a tlaku, který na místě cítíme 
každý den, není prostor pro chyby. Se vzdále-
nostmi, které musíme každý den překonávat, 
jsou spojené velké výdeje energie. Vždy se ve-
čer domluvíme, co budeme dělat druhý den. 
Každý dostane přesné úkoly, které může měnit 
jen jeden člověk. V tom dynamickém prostředí 
se následující den rozjedeme a přesně si plníme 
to svoje. Děláme práci pro posádku – pro 
úspěch celého týmu. Jsme podpůrný tým slože-
ný především z mechaniků, fotografů 
a novinářů.

Za zmiňovaným úspěchem tedy stojí přesně 
kolik lidí?
Letos jsme byli v devatenácti. Jde o to, kolik po-
sádek podporujeme, kolik jich fyzicky jede 
s námi. V předešlých rocích jsme měli v týmu 
jeden až dva závodní kamiony, tři motorkáře, 
dva čtyřkolkáře, a v začátcích i jednu buginu. 
Za těch třináct let, co se Dakaru účastním, mi 
rukama prošla většina českých týmů. Rád sleduji 
týmy, které přes nás v minulosti takzvaně pro-
tekly a pak si zvolily svou vlastní cestu. Některé 
po třech letech skončily, jiné pokračují dodnes. 
Dakar opravdu není pro každého. 

Zpátky k vašemu týmu. Jak probíhá taková 
aklimatizace nového člena? Co ho všechno 
čeká?
Je rozdíl, pokud přijde nový mechanik nebo napří-
klad posila do týmu novinářů. V prvním případě 
to určitě není tak, že ho poprvé vidíme na letišti 
a až na místě s námi začne fungovat. Mechanik 
přijde v průběhu roku do dílny a ve velmi krát-
kém čase se musí naučit hodně speciálních aktivit, 
oprav a znalostí nejen závodního auta. Vezeme 
s sebou i doprovodná auta a musíme si umět po-
radit se vším, co se během závodu stane. Každý 
rok řešíme nějaké technické závady – dodatečné, 
které nejsou spojeny se závodním autem, ale prá-
vě s doprovodným. To samozřejmě odčerpává síly, 
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jí do etap, často do hor a hledají ta nejlepší místa 
pro své fotky. Je to pro ně velmi náročné – psychic-
ky i fyzicky. V případě nějaké nouze musí být i tam, 
kde jim řekneme. Každý rok si projdeme přibližně 
čtyři dny krizového řízení a musím s hrdostí při-
znat, že se nám dlouhodobě daří do týmu nabírat 
vždy perfektní lidi. Sami si uvědomují, jak můžou 
roztáhnout hranice lidských možností. Vědí, co 
můžou sami dokázat a co pro to udělat. Už jenom 
orientovat se v oblasti o rozměrech 500 krát 600 
kilometrů, prostor jedné dakarské etapy. Některé 
etapy měří až 800 kilometrů a kromě hor, pouští 
a jedné spojovací silnice tam není nic. Klobouk 
dolů před adaptabilitou nových členů. Pro ně je to 
často start do úplně nového světa. Limity jsou 
omezené, ale pokud někdo přijde a nabídne přida-
nou hodnotu do našeho týmu, z vlastních zkuše-
ností vím, že se to může podařit. 

Předpokládám, že je o takové místo zájem. 
Podle čeho takové jedince vybíráte?
Většinou to je na doporučení. Zpravidla nebereme 
nikoho z ulice. Z pohledu novinářů a fotografů se 

ale člověk na to musí být připraven. Nový mecha-
nik musí být opravdu velmi odolný. To, že je zvyk-
lý dělat v auto nebo moto servisu, určitě nestačí. 
Musí být schopný adaptace na psychicky náročné 
prostředí, kde během tří týdnů nebude pořádně 
spát a bude pracovat většinou venku za všech 
povětrnostních podmínek. Na Dakaru se opravdu 
neřeší, jestli je zima, déšť nebo sníh. Kritické chví-
le musí umět zvládnout. Těžko se dají natrénovat. 
Například pro jihoamerickou epizodu byla hodně 
náročná adaptace na změny v cestování ve vyso-
kých nadmořských výškách. Ta brala i zbytek sil. 
Ve výškách kolem 5 000 metrů jsme často museli 
být i několik hodin. V bolivijském La Pazu, kde 
je průměrná nadmořská výška něco kolem 
4 000 metrů nad mořem, jsme měli „den volna“. 
Naprosto nás to likvidovalo. Je to místo, kde si 
rozhodně neodpočinete. Mechanici si tu musí 
opravdu sáhnout na dno sil. Pokaždé se nám stá-
vá, že druhou část soutěže mechanici nespí. Občas 
usnete v autě, ale většinou je to kontraproduktiv-
ní. Rozhodně nejste odpočinutí. A takhle to je den, 
co den… třeba několik nekonečných dnů za sebou. 

Máte už za ta léta recept na to, jak takové 
vypětí zvládnout?
Především ve vás proudí adrenalin, díky které-
mu se vaše tělo nastaví na velmi specifický re-
žim. Samozřejmě je také zapotřebí mít v sobě 
charakteristickou osobnost a kondici. Není čas 
na zbytečné brečení a fňukání. Na druhou stranu 
tu psychiku podporuje stabilní tým. My se 
ve většině opravdu dobře známe a dokážeme 
jeden druhého udržovat v pozitivní rovině. Neu-
stále si připomínáme, že to má smysl. Samozřej-
mě jsme hlavní podporou pro naši posádku. 
Když po všech etapách přijede do bivaku, nemů-
že tam na ně čekat parta zničených mechaniků, 
kteří jsou naštvaní, že tam musí být. Tohle 

všechno na Dakaru hraje velkou roli. Dlouhodo-
bě říkám, že detaily rozhodují soutěž. Pokud 
správně neukurtuji náhradní díl na střeše do-
provodného auta a vykašlu se na potřebnou 
preciznost všech úkonů, tak mě to prostě někde 
dožene. Povolí se to, upadne, budeme muset 
zastavit, zdržíme se a začnou se nabalovat další 
a další věci, které ve výsledku překazí úspěch. 
Všichni musí dělat práci do posledního detailu 
správně. Bez komentářů, bez diskuzí. Ačkoliv 
jsme otevřeni jakémukoliv názoru, nakonec 
musí stejně padnout rozhodnutí, které musí 
všichni respektovat. Obzvlášť mechanikům 
opravdu není co závidět. Jejich práce vypadá 
strašně dobrodružně. Hodně lidí jim závidí to, že 
cestují. Ve výsledku je ale takový „výlet“ o dřině 
a odříkání. Hodně mě pochopí sportovci nebo ti, 
kteří vrcholově sportují a sami si dávají náročné 
cíle. Na Dakaru jsou naprosto běžné situace, kdy 
se vám nechce vstávat, nemáte energii a v hlavě 
vám naskakují tisíce výmluv. Nakonec ale jdete 
a překonáte se. Abyste byl v takovém týmu pou-
žitelný, musíte být tímto způsobem zocelený. 

Předpokládám, že o moc lehčí to nemají ani 
zmínění novináři. Jaká je jejich práce 
na místě?
S námi nemůžou jezdit lidé, kteří jsou zvyklí sedět 
v redakci a psát články. Osobně naše novináře na-
zývám sportovně-válečnými zpravodajci. Jde o lidi, 
kteří jsou na tom v podstatě stejně jako ti mecha-
nici. Musí si tvrdě odpracovat práci focení, upravo-
vání, nahrávání videí a následně editování všeho 
možného. Neustále jsou ve velkém časovém tlaku. 
S jejich materiály počítají Česká televize, partneři 
i naše PR oddělení. Tím, že jsem si sám tímhle 
vším osobně prošel – v minulosti jsem připravoval 
zprávy a reportáže, tak si už dnes nedokážu tuhle 
práci představit. Každý den jsou v autech a vyráže-

ve světě motorismu pohybují známá jména. Lidé, 
kteří to umí a jsou v tomto směru přizpůsobiví. 
My máme světovou špičku kluků, kteří umějí dělat 
fotografie. Michal Baly Vítovec, Martin Zemánek 
nebo Martin Cígler – to jsou lidi, kteří jsou 
ve svém oboru naprosté špičky a my jsme rádi, že 
jsou zrovna s námi. Na trhu závodníků ostatních 
týmů je o ně zájem – pro zahraniční stáje, které 
třeba nemají prostředky na extra novináře a foto-
grafy, dělají naši kluci i fotky pro řadu zahranič-
ních týmů. Když už na tom místě stojí, vyfotí kami-
on, motorky nebo buginy ostatních týmů. Ti kluci 
každým rokem profesně neuvěřitelně rostou. Díky 
technice, která jde stále dopředu, jsou schopni vše 
rychle v pouštích zpracovat a hned odeslat. 

1  První kilometry 
letošního ročníku. 
V pozadí „Karla“ 
(kamionu Big Shock 
Racing) je Scania 
jezdce Maurika van den 
Heuvela 

2  Spolupráce 
s týmem pořadatele 
zodpovědného za 
organizaci, uspořádání 
a bezpečný provoz 
v rámci každého bivaku
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Vy osobně nejste na místě moc vidět, přitom 
jste popisován jako šéf a manažer týmu Mar-
tina Macíka. Jaké jsou vaše pracovní úkony 
při závodě? 
Manažeři jsme v našem týmu dva – Martin Ma-
cík senior a já. Máme to rozdělené tak, že Martin 
se stará o konstrukci, logistiku a organizaci ser-
visu na místě samotném. V Sedlčanech vede 
dílnu, mechaniky, stará se o závodní auto jako 
takové. Díky jeho osobnosti má za sebou silné 
partnery. Já mám na starost všechno okolo spor-
tovních záležitostí. Jaká jsou pravidla, jaké jsou 
regule pro účast, co musíme splňovat pro to, 
abychom tam mohli jet. Jak vyřešit přihlášku, 
jak vyřešit dopravu na místo, jak se pohybovat 

na místě. Neustále komunikuji s pořadatelem 
i veškerými servisními organizacemi. Zajišťuji 
denní komunikaci a sháním informace o tom, 
co se bude dít zítra nebo pozítří. Starám se také 
o to, jakým způsobem vypadá trať z pohledu 
navigace a z pohledu navigačních záludností pro 
naši posádku na druhý den. Zkrátka do týmu 
přináším nejnovější info pro náš tým, se kterým 
pak večer sedím a konkrétně s navigátorem pro-
bírám záludnosti následující trasy. 

Můžete být konkrétní?
V závislosti na délce etapy plánujeme logistiku 
se spotřebou pohonných hmot, nebo rozvržení 
asistenčních vozidel tak, aby byly v případě po-
třeby k dispozici. Dnes už se běžně stává, že jsou 
během jednoho závodního dne poskytnuta urči-
tá místa, ve kterých se můžou v průběhu rych-
lostních zkoušek poskytovat legální asistence. 
To zajišťuji já. Zároveň mám na starost i sekci 
novinářů – pravidelně komunikuji i s médii po-
řadatele. V rámci posledních tří let pořadatel 
poskytuje podrobná navigační data pro takzva-
né „fotopointy“ našich novinářů. Na základě 
těchto navigačních informací si vždy přenesu 
data do počítače a objeví se mi trasy, kudy se ti 
naši konkrétní novináři mohou na svá místa 
dostat. Přesně vidím, kde se nacházejí, jak jsou 
zajímavá a v rámci toho si můžu namapovat, 
kudy povede závodní trať. Každý den musí člo-
věk naplánovat risk management od A až po Z. 
Musíme počítat i s fatálními konci – tedy se zá-
vadami, kvůli kterým úplně skončíme. Musíme 
předvídat, co bychom dělali, pokud by se stala 
nehoda. Když jsme měli v minulosti fatální ne-

hody typu zadřený motor, nikdo se o nás nepo-
staral. Musíte si sami pro své auto dojet – ať už 
jste v poušti nebo v horách. Vytáhnout, vypros-
tit, přivézt. Než se člověk dostal v minulosti 
na místo, často to trvalo klidně 24 hodin.  

Kolik takových asistenčních vozů máte 
k dispozici? 
Je to bez limitů. Letos jsme měli tři doprovodné 
asistenční kamiony a dvě novinářská auta jako 
rychlé spojky pro případ, že by se něco stalo. 
Důležité je ale samotné rozdání úkolů a organiza-
ce jako taková. Stejně jako v krizovém řízení jaké-
koliv firmy se potřebujete rozhodovat na základě 
faktů, dat a přesných informací. V kolik startuje 
do rychlostní zkoušky naše auto? Jak daleko je 
přejezd? V jak náročném terénu se bude soutě-
žit? Co nás čeká v celkové porci kilometrů? Za jak 
dlouho můžu být s asistenčním kamionem v biva-
ku? Společně s týmem dvou mechaniků mám 
na starost postavit bivak, připravit ho na příjezd 
a do určité hodiny být zpět pro případ, že by-
chom například potřebovali podat žádost 
na sportovní komisaře nebo ředitelství závodu. 

V jakém případě se tohle děje?
Pokud bychom skončili například v denní etapě 
jedenáctí a horší a den předem byli v „TOP 10“, 
uděluje se takzvaný žolík. Můžete zažádat o to, 
aby vás postavili na lepší startovací pozici, repo-
sition. Vše se ale musí stihnout do sedmi do ve-
čera. V podstatě reagovat z mé strany jako zá-
stupce týmu směrem ke sportovním komisařům 
i k organizaci závodu jako takovému. Děje se to 
ale i naopak. Častokrát volají komisaři mě k růz-

Dakar nesmí být jen 
o rychlých pasážích, kde 
budou všichni jezdit jak 
šílenci. Z toho pramení 
fatální nehody. Zároveň 

je ale snaha udržet 
tradici, tedy aby byl 

Dakar stále ten největší 
a nejtěžší závod na světě. 

Je těžké vybalancovat 
punc nebezpečnosti, 
který odjakživa láká, 

s omezením tragických 
momentů.
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Chápu to správně, že je to pro vás za těch 
třináct let zatím nejúspěšnější ročník? 
Já jsem si říkal, že jsem nezažil za ta léta tři vy-
hrané etapy, což je podle mě z pohledu sportov-
ní úspěšnosti víc než celkový úspěch v podobě 
„stání na bedně“. Když vyhrajete etapu, dívají se 
na vás všichni. Nese se to s vámi celým závodem 
a média i závodníci se neustále ptají: zopakují 
to, nebo to psychicky neunesou? Upřímně, když 
jsme vyhráli tu první etapu, říkal jsem si, že by 
tomu letos slušel hattrick. I přesto jsme se ale 
drželi nohama na zemi, protože ten zlom mezi 
euforií a úplným koncem je vždy strašně blízko. 
Jakákoliv chybička může stát nad předčasným 
závěrem v závodě. Nakonec to byl ale pro mě 
opravdu zatím nejúspěšnější Dakar.

klad posádku, zareagovali bychom. Pokud by to 
ale zasáhlo větší část týmu, byl by to průšvih. 
Na opatření s tím spojená jsme se připravili zod-
povědně tak, jak jsme jen mohli. Šlo samozřejmě 
také hodně o to, jak jsme se chovali před tím, než 
jsme odletěli. Od poloviny prosince jsme striktně 
omezili interakci s okolím. Tým, který pracoval 
v dílnách, byl opravdu jen v dílnách. Když auta 
odjela, omezili jsme veškeré kontakty s rodina-
mi. Přišli jsme o vánoční oslavy a podobné věci. 
Řada lidí obětovala čas s rodinami, s dětmi. Jsem 
si ale jistý, že přesně tyto aspekty stojí za úspě-
chem, který pro náš tým letošní Dakar přinesl. 
Není to jen o závodě samotném, ale o poctivé, 
svědomité přípravě před ním. To, co jsme tomu 
obětovali, jsme nakonec zúročili.

ným vysvětlením, které mám na starost. Cokoliv 
tým potřebuje, jde za mnou. Tento rok jsme to 
měli o to složitější, že jsme museli být nablízku 
holandskému týmu, který měl na našem podvoz-
ku postavené závodní auto. Pravidelně jsme se 
organizovali tak, abychom byli v bivaku vedle 
sebe pro případ závady. Druhé kompletní auto, 
které jsem postavil, měl český závodník Jarda 
Valtr. I s ním jsme tedy potřebovali sdílet zdroje. 
Od rána do noci je té práce opravdu spousty. 

Hned po příletu ze Saúdské Arábie jste údaj-
ně začali připravovat další ročník. Je pro vás 
aktivita v týmu celoroční prací? 
Nejvíc práce bezprostředně po přistání v Praze 
má tradičně Martin Macík starší. V hlavě má 
veškeré technické informace, zlepšení a novinky, 
které potřebuje zrealizovat na přestavbě auta. 
Posbírané know-how musí dát opravdu rychle 
s konstruktéry dohromady a všechno s nimi 
připravit. Čekáme také na auta, která shodou 
okolností tento týden připlují. V dílně je rozebe-
reme a začneme realizovat plánované úpravy. 
Co  se týče celého roku, momentálně čekáme 
na to, co nám umožní dnešní doba. Nikdo neví, 
zda se plánované závody uskuteční. Máme v plá-
nu vyrazit na Baju do Španělska nebo do Polska. 
Nevíme, jestli budeme moct v Maroku vyzkoušet 
písky a duny v teplotních podmínkách, které 
potřebujeme. Ve hvězdách je i výprava do jižní 
části Tuniska – do našeho tradičního kempu, 
ze kterého jezdíme testovat auta do pouště.

Mimochodem, jsou vámi zmíněné závody 
pouhou příležitostí pro testování na Dakar 
nebo i na ně jedete s cílem vyhrát?
Pořád je to sportovní klání – soutěž. Když se 
na startovní čáře objeví konkurence, chcete vy-
hrát. Chcete být nejlepší a mít pocit, že jste pro 
závod udělal maximum. Důležitý aspekt je ale 
samozřejmě i to testování. Na sto procent zkou-
šíme novinky, u kterých potřebujeme zjistit, 
jestli jdeme správnou cestou, nebo ne. Myslíme 
ale i na sportovní úspěch. Není to jen o tom, že 
se jdeme svézt. I partneři očekávají, že ta jejich 
značka bude vidět. Že posádka bude ideálně 
na stupních vítězů. Je potřeba skloubit stránku 
sportovní i stránku přípravy techniky. 

Ovlivnila nějakým způsobem pandemie ko-
ronaviru letošní Dakar v Saúdské Arábii?
Ono to zůstalo celé tak trochu za oponou závodu. 
Všechny týmy si musely projít martyriem PCR 
testů jak před odletem, tak po příletu. Projít si 
stresem, zda to vyjde, nebo ne. Báli jsme se, aby 
někdo nebyl na místě po příletu pozitivní. V Sa-
údské Arábii bychom už s risk managementem 
těžko něco dokázali. Pravda je, že jsme počítali 
s nejhorším. Na část týmu jsme měli připravený 
backup. Pokud by to zasáhlo klíčové lidi, napří-

3  Pozitivní nálada nad 
negativními testy! 
Týmové rozdělení 
v Jeddahu po radostné 
zprávě, kdy všichni 
členové týmu úspěšně 
prošli druhým PCR testem  

4  Každý večer briefing 
vedení závodu, na kterém 
není radno chybět

5  Každodenní strategické 
rozdělení úkolů v rámci 
týmu mechaniků
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Někteří čeští závodníci na motorkách si letos 
stěžovali na pomalejší stroje. Poukazovali 
na to, že jejich konkurenti měli zkrátka lepší 
vybavení. Je dnes Dakar podle vás spíše 
o týmu nebo o strojích?
Je to o týmu, ve kterém musí být naplněny 
všechny aspekty. Závodník musí být fyzicky při-
praven, musí mít připravenou techniku a musí 
být připraven také po stránce závodní. To zna-
mená – když si za to někdo sedne dvakrát za rok, 
tak nemůže očekávat, že vyhraje.

A to se děje? Že si někdo troufne vypravit 
na nejtěžší motoristickou soutěž bez 
přípravy?
Ono nejde o to, že by byli nepřipravení. Ten Da-
kar byl svou původní myšlenkou hlavně pro 
amatéry. Hodně lidí lákalo dobrodružství, mož-
nost sáhnout si na dno svých sil, nalezení hranic. 
Hodně často tam jezdívali kluci, kteří na to šetři-
li celý rok. Jediné, na čem mohli pracovat, byla 

fyzická kondice. Trénovali hlavně to, aby vůbec 
udrželi motorku nebo aby vydrželi v rozpále-
ném autě. To je ale všechno. Nemohli jezdit mis-
trovství Evropy, Světový pohár nebo jiné závody. 
Dnes je řada závodníků, kteří možnost jezdit 
seriály nemají vůbec a v podstatě hrají takovou 
vabank kartu. Světová špička na tom ale sedí 
pořád a já si říkám: je to hezké. Vím, že mám 
pod sebou koně navíc, ale zároveň si uvědomuji, 
že jde o mistrovství světa v navigaci. Pokud v to-
mhle směru zachybuji, jsou mi mé koně k niče-
mu. Stejně tak je to s technickými věcmi u auta. 
Pokud mám časté závady, je mi výkon jezdce 
k ničemu. V tom vidím určitou gymnastiku. 
Zvládnout navigaci, řídítka, případně volant… 
a mít v pořádku techniku. 

V prosinci 2019 jsem si povídal s Liborem 
Podmolem, který v důsledku vážného zraně-
ní nemohl odjet na plánovaný Dakar. Měl 
jsem pocit, že ho to mrzelo víc než cokoliv 
jiného. Čím podle vás ten Dakar tak láká 
i profíky z jiných oborů? 
Já jsem to pozoroval na svém bratrovi, který byl 
mimochodem letos na Dakaru již počtrnácté. 
Vyrostl v enduru, ve kterém neustále stoupal 
vzhůru. Když měl za sebou mistrovství Evropy 
i mistrovství světa, říkali jsme si: co dál? Po Du-
bai Dessert Challenge se už otevírala jen ta nej-
těžší dakarská soutěž. U ostatních kluků byla 
podle mě geneze velmi podobná. Oni dokázali 
v rámci svých sportovních aktivit (enduro, moto-
kros, trial) všechny sportovní vrcholy a v přípa-
dě, že měli ještě dostatek fyzických sil, chtěli 
posun jinam. U většiny případů to u těchto spor-
tovců kvituji. Obdivuji tu jejich energii se do ta-
kových podniků pustit. Není to totiž vůbec jedno-
duché. Za ta léta máme také zkušenosti u lidí, 

kteří extra sportovci rozhodně nebyli, ale potře-
bovali si za každou cenu odškrtnout Dakar, šplh 
na Mount Everest a tak podobně. U kluků, jejichž 
výkony jsou ve svých kategoriích na motorce 
a v terénu léta stabilní, vím, že pokud člověk jez-
dí, doroste do potřeby Dakar absolvovat. Chce, 
aby mu ta soutěž řekla: tady jsou tvé limity!  

… a to je tedy zřejmě i případ Libora 
Podmola. 
Já si ho moc dobře pamatuji. On byl s námi něko-
lik let zpátky na Dakaru jako mechanik. Byl se 
podívat mimo závod, aby viděl, o čem ta soutěž 
zhruba je. Mimochodem, tento přístup velmi 
doporučuji. Jednou to jít omrknout a až pak se 
rozhodnout, zda se do toho pustím s motorkou. 

U řady sportovců, konkrétně motorkářů, se uká-
zalo, že to pro ně není cesta. I o Libora jsem měl 
letos strach, protože vidím, že všichni nováčci, 
kteří si to jedou vyzkoušet, zpravidla riskují svůj 
život. Je třeba mít na paměti, že Dakar je o zdra-
ví. Jde o velmi nebezpečnou záležitost. Za ta léta 
mám zkušenost i s tím, že jsme kluky domů sice 
dovezli, ale měli komplikovaná nepříjemná zra-
nění. Mám rád výzvy u sportovců, ale vím, co 
obnáší, když se něco nepovede.

Vy jste o bezpečnosti Dakaru mluvil v České 
televizi v roce 2015. Posunulo se to za těch 
šest let v tomhle směru?
Moderní technika i ochranná opatření v rámci 
stavby aut v kombinaci s opatřeními, která zajiš-
ťuje pořadatel, se snaží čím dál více zamezit fa-
tálním věcem spojeným s nebezpečím smrti, 
která na těch závodech nepochybně číhá. Na jed-
nu stranu je hodně komplikované přinést stopro-
centní bezpečnost do takto tradičního závodu. 
Ovšem vidím, že časem, kdy se do aut začala do-
stávat zařízení, která chrání posádku před zlo-
mením vazu, to jde. Za zmínku stojí letošní no-
vinka v podobě airbagových vest pro motorkáře, 
se kterými se někdo sžil, jiný ne. Osobně to vní-
mám jako skvělou věc pro ochranu motorkářů 
– těch nejvíc zranitelných závodníků na trati. 
Příspěvky k bezpečnosti jsou však hodně na va-
hách. Omezení rychlosti – bude to stále ten stej-
ný závod? Limity v technických parametrech 
a požadavcích – dostali jsme se opravdu tam, 
kam jsme chtěli? Tato doba přináší pro některé 
závodníky spoustu otazníků. Auta každopádně 
strašně zrychlila. Pořadatel má dnes problém 
uspokojit závodníka v tom, aby daná etapa byla 
zajímavá, to znamená rychlá i technická. Nesmí 
být jen o rychlých pasážích, kde budou všichni 
jezdit jak šílenci. Z toho pramení fatální nehody. 
Zároveň je ale snaha udržet tradici, tedy aby byl 
Dakar stále ten největší a nejtěžší závod na světě. 
Je těžké vybalancovat punc nebezpečnosti, který 
odjakživa láká, s omezením tragických momentů. 
I letos bohužel na Dakaru přišel o život francouz-
ský motorkář Pierre Cherpin. My často říkáme, 
že kluci – závodníci musí zahazovat mozky, když 
jedou do rychlostní zkoušky. Musí mít posunuté 
prahy bezpečí úplně někde jinde. Jako nezávod-
ník si to osobně nedokážu představit.  

I přes ta všechna rizika z vás cítím, že se Da-
karu asi jen tak nevzdáte… nebo se pletu?
Každý rok si říkáme už nikdy více. Dennodenně 
tam zažíváte strašné nervy. Nevíte, jestli pilot 
dojede, nebo ne. Ale když to dopadne, vy přijede-
te zpátky, uklidníte se a vše se vám rozleží v hlavě, 
tak už v podstatě vyhlížíte další ročník. Zároveň 
nemůžu trhat partu Martinů, neboť máme na Da-
karu v našem týmu nepochybně nejvyšší koncen-
traci členů se jménem Martin! (usmívá se)  
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otisk mé rodiny 
Soňa Jonášová | Institut cirkulární 
ekonomiky

86   Zimní plaVání mě Zachránilo 
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Filip Jícha | Proznak
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Přitažlivost klamu
Moderní plochá taška s  horizontálními 

liniemi na střeše v matné úpravě opticky 
snižuje výšku hřebene – Tondach  

Figaro 11 Engoba černá.
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Institut Cirkulární Ekonomiky (INCIEN) oslavil 
v loňském roce pět let svého působení. Nevládní 
nezisková organizace, která se zaměřuje na inovativní 
environmentální management, za tu dobu realizovala 
desítky projektů, a i díky ní zájem o téma cirkulární 
ekonomiky v České republice neustále stoupá. 
Se zakladatelkou INCIEN Soňou Jonášovou jsme si 
povídali nejen o cestě její srdcové organizace, ale také 
o určité pracovní deformaci, která ji doprovází třeba 
i na dovolené na Bali.

VE VŠEM, CO DĚLÁM,  
JE SILNÝ OTISK MÉ RODINY

Pojďme se vrátit do roku 2016, kdy jste se 
rozhodla INCIEN v České republice založit. 
Kde se ve vás vzala samotná myšlenka?
Bylo to čistě ze mě. Vždy, když nad tím pře-
mýšlím, tak si uvědomím, že je to pro mě svým 
způsobem charakteristické. Cítím, že v tom, co 
dělám, je obrovský otisk mé rodiny a toho, jak 
to u nás funguje. Jde o hodnoty, které se pře-
dávají z generace na generaci a které vnímám 
už v práci mých babiček a dědečků, kteří jsou 
pro mě inspirací, i když měli velmi těžký život. 
Oba mí pradědečci měli velký střet s komunis-
ty – jeden skončil ve vězení, druhý v blázinci. 
Ve dvanácti, respektive patnácti letech jejich 
synové, moji dědečci, přebrali hospodaření 
po svých otcích. Oba osudy jsou charakteris-
tické tvrdou prací, kterou předávají i na své 
děti. V naší rodině se opravdu relativně tvrdě 
pracuje. Můžu hrdě říct, že mezi námi nena-
jdete flákače. Můj tatínek je velmi orientovaný 
na své cíle a vždy nám říká: „Pokud se vám 
něco nelíbí, tak to změňte. Zvedněte zadek 
a běžte pro to něco udělat. Dotahujte věci!“ 
My jsme v tomhle vyrůstali. Apeloval na nás, 
ať pečujeme o to, co máme, protože to jednou 
zdědíme.

Co měl tatínek konkrétně na mysli?
U nás to byla půda nebo více než dvousetletý 
statek, ve kterém bydlíme. Byť jsme ze země-
dělské rodiny, nebyli jsme žádnou bohatou ro-
dinou. Měli jsme a máme jen pár hektárků, ale 
doteď obdivuji, jak můj dědeček v posledních 
letech brání náš pozemek před zástavbou i před 
vysokými částkami za výkup. I teď, kdy se ko-
lem vesnic zabírá zemědělská půda a staví se 
tam satelitní městečka, urputně drží naše po-
zemky a říká: „Na tom se nesmí nic stavět. Půda 
je to jediné, co máme! Když přijde krize, tak se 
přece nemůžeme zbavit polí.“ A mně to připadne 
vlastně úplně normální. Základním impulzem 
pro mě bylo období, kdy jsem šla studovat ze-
mědělství…, a to, aniž bych v patnácti cítila, že 
mám v sobě odkaz svých zemědělských dědů. 
Když tenkrát nastala krize ve stavebnictví 
a všichni studenti tohoto oboru byli frustrovaní 
z neznámé budoucnosti, byla jsem velmi prag-
matická. Nevěděla jsem, jakým směrem jít. Nej-
dřív jsem přemýšlela nad gymnáziem, ale kvůli 
razítku odbornosti jsem nakonec šla na ekono-
mické lyceum. Bratr studuje lesnictví a dnes se 
stará o naše lesy, které podléhají obrovské ků-
rovcové krizi, a prakticky jen těžíme a zachra-

   Martin Minha      archiv Soni Jonášové

ňujeme, co se dá. Cítím, že to má s péčí o to, co 
postupně dědíme od předků a půjčujeme si 
od svých dětí, stejně. 

Pořád tam nevidím spojitost s určitým envi-
ronmentalismem, kterému se věnujete dnes…
Po lyceu jsem si říkala něco ve smyslu, že „jíst bu-
deme vždycky“. Proto to zemědělství. Ukázalo se, 
že nabízí obrovský přehled všech možných seg-
mentů. Když jsem pak odjela do Holandska a vidě-
la, že se to zemědělství dá dělat jinak než v České 
republice, začalo to ve mně hlodat. Už v době 
mých studií u nás fungovaly hodně konvenční 
systémy a najednou jsem slyšela mluvit Holanďa-
ny o tom, že v roce 2050 budeme uspokojovat 
globální potřebu díky organickému zemědělství 
a malým decentralizovaným systémům, ve kte-
rých budeme zase dávat práci lidem v komuni-
tách. Řekla jsem si: „Ano, takhle to dává hlavu 
a patu!“ Na vesnicích mají lidé nejblíž k půdě, ví 
nejlíp, jak se o ni starat, a takhle by to mělo fungo-
vat. K samotné cirkulární ekonomice jsem se tak 
dostala díky škole, kamarádům a kontaktům. Je-
den známý mi tenkrát řekl: „Tohle je koncept, který 
souzní s tvou myšlenkou soběstačného zemědělství.“ 
Bylo to v Holandsku v roce 2014. Tam jsem nad 
tím vůbec poprvé začala přemýšlet. Na to naváza-
la účast na konferenci Green Week 2014 v Bruse-
lu, která byla celá o cirkulární ekonomice a tam 
jsem měla jasno. Věděla jsem, že to je to téma, 
které musím dostat do České republiky. 

Osobně mám pocit, že je od té doby INCIEN 
každým rokem stále více vidět, na druhou 
stranu ho hodně ovlivnila pandemie korona-
viru. Váš tým expertů jste museli zúžit více 
než o polovinu. Jak vás aktuální celospole-
čenská situace zasáhla? 
Když jsme se ohlíželi za uplynulými pěti lety, 
zjistili jsme, že z deseti věcí, na kterých jsme 
pracovali, byla pořádně vidět jedna. To je ab-
surdní. Hodně lidí mi říká, kolik toho děláme, 
a já vždy odpovídám, že většinu jsme ani neko-
munikovali. Šlo hlavně o projekty s firmami, 
které jsme nechtěli pouštět ven, dokud neuvidí-
me konkrétní výsledky. Vloni jsme si řekli, že to 
začneme dělat přesně naopak – uděláme jednu 
věc, která bude vidět desetkrát! Stále musíme 
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změny, které stojí na výzkumné a ideační čin-
nosti a moderaci celospolečenské diskuze o cir-
kulární ekonomice. 

Takže vám pandemie paradoxně umožnila 
nad některými aktivitami udělat tlustou 
čáru?
Ano. Uvědomili jsme si, že jsme v týmu všichni 
hodně hloubaví, hodně se věnujeme podstatě 
tématu, ale nemáme například prodejní tým, 
který by neustále komunikoval se zákazníky. 
Jednoduše řečeno, nechtěli jsme se už zdržovat 
komunikací s jednotlivými firmami, protože nás 
to zdržovalo od diskuze s celými odvětvími 
a cyklili jsme se v malichernostech a detailech. 
Prvních pět let Institutu bylo opravdu o třech 
věcech. Zaprvé o osvětě tématu cirkulární eko-
nomiky, zadruhé o realizaci konkrétních pilot-
ních projektů ukazujících, jak funguje cirkulární 
ekonomika v praxi a zatřetí o propojování klíčo-
vých aktérů mezi sebou. Spolupráce je pro naše 
téma totiž absolutně základní.

Na co se tedy bude INCIEN soustředit v násle-
dujících letech?
Na dalších pět let máme hodně práce s přepra-
cováním naší vize. Souvisí to například i s velkou 
změnou identity, pro kterou jsme se rozhodli 
v minulém roce. Šlo mimochodem o velmi dobrý 
ozdravný proces. Společně jsme se propracovali 
k novému logu a zjistili jsme třeba to, že jsme se 
v podstatě necítili tak, jak jsme se prezentovali 
navenek. Překopali jsme veškerý vizuál – místo 
původní zelené dominuje fialová a tyrkysová 
barva, která naznačuje, kam institut směřuje. 
Tyrkysová znázorňuje svobodu v podnikání, ne-
hierarchické struktury, nebo velkou míru zodpo-
vědnosti na jednotlivých členech týmu. Fialová 
je zase barva královská – barva důležitosti 
a prestiže. Rozhodli jsme se třeba, že se přesta-
neme věnovat odpadům v takové míře, v jaké 
jsme se jim věnovali doposud. Nechceme dávat 
energii již vzniklým problémům, ale pracovat 
na prevenci jejich vzniku. Máme i nový slogan 
„We close the loop“, který definuje, že všemi čin-
nostmi pomáháme uzavírat kruh a propojujeme. 
Máme ambice skutečně přispět ke změně fungo-
vání českého hospodářství a konkrétními pro-
jekty inspirovat celý svět. 

pracovat na osvětě, ale zároveň chceme ze všech 
našich aktivit vytěžit maximum. Tím se teď řídí-
me. Institut jako takový – byť je od roku 2015 
zapsaným ústavem, tedy neziskovou organizací, 
se vždy živil vlastní konzultační činností. Máme 
za sebou projekty pro města i obce. Šlo o analý-
zy odpadů, strategie, moderace, pořádali jsme 
konference, semináře, webináře. Dělali jsme 
toho spoustu, ale všechno byla hospodářská 
činnost, která by neziskovým organizacím měla 
pomáhat najít zdroje pro činnost hlavní – to pro 
nás vždy byla osvěta tématu cirkulární ekonomi-
ky. Tak jsme nemuseli být závislí na grantech, 
což nám dalo obrovskou svobodu. 

Připomínáte mi takový malý startup…
Přesně tak. Zjišťujeme, že si hodně lidí myslelo, 
že jsme od začátku založeni na darech. Nikdy 
jsme však neměli přímé dárce, kteří by nám dá-
vali finance na rozvoj tématu. To, co jsme vydě-
lali, jsme vždy opět investovali do osvěty. Když 
v minulém roce přišel covid-19, tak zejména 
velké firmy, se kterými jsme realizovali velké 
projekty, začaly různě prodlužovat své projekty. 
Pro nás jako organizaci, která je závislá na prů-
běžném cash flow, to bylo fatální. Když se termí-
ny po měsících prodlužovaly, v říjnu jsme věděli, 

že neutáhneme patnáctičlenný tým. Náklady 
stoupaly do vysokých statisíců.

Přehodnotili jste v důsledku pandemie své 
aktivity a cíle organizace? 
Do té doby jsme samozřejmě do různých firem 
pravidelně docházeli. Kvůli analýzám odpadů 
standardně sbíráme reprezentativní vzorky 
a pohybujeme se v terénu, což v době covidové 
pochopitelně nejde. Moc nás to zasáhlo. Na dru-
hou stranu nám to dalo příležitost vše rekapitu-
lovat – co a jakým způsobem jsme dělali a jak 
bychom měli pokračovat dál. Už v roce 2019 
jsme se rozhodli, že bychom rádi založili part-
nerskou organizaci, která by nám v něčem uleh-
čila. První ideou bylo ukončení organizování 
velkých eventů, které nás strašně vytěžovaly. 
Lidsky, časově i kapacitně. Tyto produkční čin-
nosti jsme chtěli přesunout co nejrychleji, aby-
chom opět získali prostor pro hlubokou činnost 
a tvorbu obsahu a ulehčili si od produkce. Dále 
jsme chtěli přesunout dotazy na pomoc s PR 
aktivitami pro projekty, které jsou cirkulární, ale 
na kterých jsme nespolupracovali. A tak vznikla 
CIRA Advisory, která si dnes přebrala veškerou 
spolupráci s firmami od analýz po komunikaci. 
My se tak můžeme soustředit na systémové 

1  Nohama na zemi,  
hlavou v oblacích 
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na místa, která žijí turismem, si moc dobře 
uvědomují, že pokud dojde k finální fázi devas-
tace jejich prostředí, skončí jim výrazná část 
byznysu. Bali je ryze turistické – ročně tam 
přijede snad sedm milionů lidí. I proto eviduje 
vysokou míru znečištění. Jedna věc je stále 
nedokonalý odpadový systém, ale druhá věc je 
fakt, že v moři je i vyplavený odpad odjinud. 
Pravda je, že i při plánování dovolené jsme 
vždy uvažovali v kontextu naší práce, která je 
pro mě i partnera položená na principech udr-
žitelnosti. Zajímaly mě i Maledivy z toho důvo-
du, že mi ten ostrov připadá hodně umělý a za-
jímá mě, jak funguje jeho metabolismus práce 
se zdroji a to, jak se potýkají s obrovskou de-
gradací přírodních ekosystémů, jako jsou korá-
lové útesy. Hodně přátel i lidí z podnikání mi 
ale doporučovalo Bali kvůli ojedinělé energii, 
kterou ostrov má. Když jsme tam před lety byli 
poprvé, strávili jsme na místě pětatřicet dní 
a museli jim dát za pravdu. Navíc jsme byli 
překvapeni, jak je ostrov prosáknutý projekty 
cirkulární ekonomiky.

Co vás tam zaujalo?
Kromě různých účastí na úklidech pláží jsme byli 
už před cestou napojeni na různé lokální hráče. 
Díky neziskovým organizacím, jako je například 
slovenská Enjoy Life, se nám začaly propojovat 
světy. Byli jsme dobře nakontaktováni už dopře-
du. Už tenkrát jsme se potkali s místními země-
dělci, kteří se snažili o principy organického ze-
mědělství. Ukazovali nám, jak tam vše funguje. 
Zatímco u nás je například agroturistika trendy 
deset patnáct let a rozvoji pomohly i dotace, 
na Bali je v rané fázi. Na druhou stranu tam pa-
nují obrovské problémy s tlakem a nadvládou 
mezinárodních organizací, jako je například fir-
ma Monsanto dodávající osiva a chemické látky 
do zemědělství. Zažili jsme jízdu v nádherných 
čistých horách, kde vidíte neustálé reklamy 
na chemikálie. Spatřujete zemědělce, kteří ošet-
řují plodiny chemikáliemi horem spodem bez 
ochranných pomůcek…, a to je hodně smutný 
pohled. Bohužel je na těchto místech stále nízká 
míra informovanosti o negativních aspektech 
těchto konvenčních cest zemědělství. Je to škoda, 
protože oni by všechno sami zvládli tou hezkou 
čistou cestou.

Otevřela vám i zmíněná změna identity cestu 
k fundraisingu? 
Jednoznačně. Uvědomili jsme si, že musíme 
opustit ambici a snahu si na vše vydělat vlastní 
prací. Nově máme kolegu, který se věnuje vytvá-
ření strategických partnerství, a navazujeme 
nové formy spolupráce s organizacemi, se který-
mi jsme byli v minulosti v kontaktu a spolupra-
covali na konkrétních tématech. Zjišťujeme, že 
v nás mnozí vnímají obrovskou naději pro změ-
nu a je krásné vidět, jak jsou firmy ochotné nám 
pomáhat. Ale není to jen o financích, bartrujeme 
služby i spolupráci a velmi nás to osvěžuje. 

Chápu to správně, že osvěta o cirkulární eko-
nomice už není třeba? Přece jen se z ní ales-
poň ve velkých podnicích stává jakýsi trend…
Máte pravdu v tom, že už se osvěta jako taková 
děje sama. Objevují se i kritické zprávy typu, že 
je to idealismus, který nefunguje. A to je vlastně 
dobře. Jakmile se totiž o něčem diskutuje – a je 
jedno, jestli v dobrém nebo ve zlém, tak už je to 
tématem zasazeným do společenské diskuze. 
Původní záměr osvěty tedy přeměňujeme na in-
tenzivní vzdělávání. Chceme se orientovat 
na naši INCIEN Akademii, která nabízí profesio-
nální kurzy a vzdělávání pro klíčové aktéry, kte-
rým je třeba zvyšovat kvalifikaci. Jedno z důleži-
tých témat cirkulární ekonomiky dneška je 
zvyšování kompetencí klíčových pracovníků – 

například vládních úředníků nebo veřejných 
zadavatelů. Pákový efekt se pak totiž nejvíc ob-
jevuje ve veřejných i soukromých zakázkách. To, 
jak investujeme peníze, jak nakupujeme, čemu 
dáváme peněženkou nebo způsobem čerpání 
rozpočtu hlas. Objevuje se denně při nákupech 
i v domácnosti – jestli jsou věci lokální, opravi-
telné…, to všechno se dá multiplikovat na stát. 
Za hlavní téma jsme proto v letošním roce zvolili 
veřejné i soukromé zadávání. Aktivní ale chce-
me být i v dalších pilířích. Stále spolupracujeme 
na dílčích projektech, které v praxi ukazují, co 
dané téma znamená. Realizujeme i dílčí konzul-
tační hodiny nebo moderujeme diskuze. Zjišťu-
jeme, že v České republice je spousta platforem, 
které se rozvinuly a pomáhají tématu nabírat 
na síle. Náš institut mezi ně vstupuje ve chvíli, 
kdy se nemohou dohodnout nebo kdy nedoká-
žou vytvořit konsenzus. Konzultace pro firmy 
poskytujeme stále, ale jen velmi omezeně a přes 
již zmíněnou sesterskou společnost CIRA 
Advisory.

Na přelomu roku jste byla na dovolené 
na Bali. Když se člověk podíval na vaše so
ciální sítě, mohl mít pocit, že jste tam kromě 
odpočinku letěla hledat i principy cirkulární 
ekonomiky. Kde je pravda?
V první řadě je nutné zmínit, že i v zemích tře-
tího světa se na těchto věcech pracuje. Zejmé-
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Takže vám to nedalo a z dovolené se stala 
„mise“? 
Zajímaly nás souvislosti. Když už má člověk 
nasazené „cirkulární brýle“, tak nemůže říct: 
„Teď jsem na dovolené, nebudu se dívat na to, jak 
to funguje.“ Ptala jsem se tedy stejně jak v Čes-
ku: „Proč to nefunguje? Kam to jde? Kde se třídí? 
Co se s tím dělá?“ Naráželi jsme tam na spoustu 
zajímavých lidí. Potkávali jsme místní koordiná-
tory ekologických aktivit. Je tam skvěle vybudo-
vaná síť Čechů, kteří dělají super projekty. 
Joshua District, který mimo jiné drží myšlenku, 
že se místní lodní kontejnery dají kdykoliv de-
konstruovat a na jejich místech se může opět 
pěstovat rýže. Mají svou komunitu, která pod-
poruje environmentální, ale i sociální aktivity, 
a která pracuje s různě diskriminovanými sku-
pinami. Ve vzduchu cítíte neuvěřitelnou atmo-
sféru, která propojuje umění, environmentální 
stránku a výborné jídlo – jsou to úžasné české 
projekty, na které je člověk při návštěvě pyšný. 
Skvělou práci odvádí i Petr Hindrich, který zalo-
žil organizaci Green Books, která již několik let 
vzdělává děti o ekologických tématech. 

Je tedy možné, že by se i samotný INCIEN za-
pojil do pomoci ostrovů, jako je Bali?
Fungování ostrovů skvěle souvisí i s naší prací 
v mnoha ohledech. Jedná se o ucelený systém 
s vlastním, v nejlepším případě co nejfunkčněj-
ším ekosystémem. I v Česku často proto používá-
me výraz „stavíme ostrovní systémy“ – pro mě to 
znamená, že by opravdu i samotný ostrov měl 
mít systém, který by fungoval soběstačně. Potře-
buje nejen dávat, ale i dostávat zpátky. Trochu 
plánujeme, ale zatím si necháváme myšlenky 
usadit, jak by bylo dobré takovým ostrovům po-
máhat koncepčně. Přemýšlíme, jak propojovat 
aktéry, ale zároveň respektovat kulturu, nábožen-
ství a místní zvyklosti. Nemůžeme někam přijít 
a kolonizovat – byť jen myšlenkově. Bali je pro 
mě ohromný zdroj síly a inspirace. Zároveň zrca-
dlo naší kultury – často máme tendence kázat, 
jak by mělo být ve společnosti „uklizeno“, ale už 
se nám moc nechce zametat před svým vlastním 
prahem. Často slyším stížnosti od lidí, kteří Bali 
pravidelně navštěvují kvůli dovolené. Povzdechu-
jí si, že to tam místní nezvládají, jaký tam mají 
nepořádek. Oni ale jen uspokojují naše potřeby. 

Vědí, že chceme mít všechno hygienicky čisté, 
luxusní a ideálně v plastu. I proto tuším, že se 
musíme vracet zpět a pomáhat jim v problémech, 
kterých jsme často, byť nevědomky, součástí. 

Myslíte si, že se budeme v budoucnu více 
starat nejen o území, ve kterém denně žije-
me, ale právě třeba i o naše dovolenkové 
destinace?
Víc a víc mluvíme o tom, že je to naše zodpověd-
nost. Svět je tak propojený, že se musíme starat 
o celou planetu a začít můžeme i finálními desti-
nacemi našich dovolených, tedy míst, kam pravi-
delně a rádi jezdíme nabírat síly. Když tam přije-
deme a ucítíme, že to prostředí je zdevastované, 
budeme sami proti sobě, pokud nic neuděláme. 
Doma se sice cítím na Vysočině, ale když přijedu 
na Bali, a vidím tam environmentální problémy, 
pálí mě úplně stejně jako ty české. Nemůžu pře-
ce říct, že to není můj problém. Základním pro-
blémem jsou dnes syntetické materiály, které 
tam často dovážíme my sami, ale nepomáháme 
jim budovat infrastrukturu, v rámci které by si 

Na Bali jsme zažili jízdu v nádherných čistých horách, kde ale vidíte 
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s nimi poradili jinak než pálením před domy. Oni 
to umí totiž i úplně bez něj. Fascinující jsou 
opuštěné vesničky Indonésie, kde v podstatě 
nenajdete plast. Oni ho nepotřebují. Většinu 
potravin balí do banánových listů. Tím, že se 
stravují převážně zeleninou, rýží a rybami, ne-
produkují moc odpadu. Také kvůli turismu po-
třebujeme místním lidem systematicky vysvět-
lovat, jak s odpady nakládat. Dříve se vše hodilo 
za hlavu a spoléhalo se na to, že se odpad rozloží 
v přírodě. Dnes už to tak není. Hodně edukač-
ních programů je tedy zatím postaveno na tom, 
co je organické a neorganické. Jak případně sta-
vět tak, aby nevznikaly obrovské megalomanské 
projekty, které jsou náročné na infrastrukturu, 
energii, vodu. V tomto směru je spousta práce 
nejen v odpadu, ale i v samotném rozvoji ostro-
vů tak, abychom předešli jejich zahlcení. A záro-
veň to jsou stejná témata jak pro Bali, tak pro 
Česko. I tady řešíme, co s odpadem, jak nezne-
čišťovat vodu a vzduch, jak nezabírat půdu a jak 
rozvíjet projekty směrem k lepšímu. V tom se 
můžeme inspirovat navzájem.  
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ZIMNÍ PLAVÁNÍ

   Martin Minha      archiv Filipa Jíchy

MĚ ZACHRÁNILO 
PŘED BLÁZINCEM

Zimní plavci z Kladna – 
Filip Jícha se synem
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Jak už dnes víme, neodradilo vás to. Začal 
jste plavání ve studené vodě kompenzovat 
i s jinými sporty kvůli lepší fyzické 
připravenosti?
Pravidelně vozím svého syna Filipa na tenisové 
tréninky u nás na Kladně. Hned po zmíněném 
prosincovém závodě jsem si s sebou začal brát 
běžecké boty. Nejprve jsem v čase synova tré-
ninku začal chodit, později jsem zrychloval. Na-
konec jsem si vybudoval týdenní rytmus, ve kte-
rém jsem vždy dvakrát týdně plaval a třikrát 
týdně běhal. Byl to pro mě způsob, jak si vyčistit 
hlavu a postupně jsem si nevědomky měnil ži-
votní styl. Pro spoustu lidí je to čistě jen sport, 
mne to ale zachránilo před blázincem. Plavání 
ve studené vodě je pro mě jediný způsob, u kte-
rého opravdu vypnu. 

Hodil jste díky tomu tenkrát zmiňované pra-
covní problémy za hlavu?
Mě to právě nakoplo! Řekl jsem si, že se firmy 
za žádnou cenu nevzdám. Paradoxně mě napa-
daly další podnikatelské možnosti a rozjel jsem 
další firmu. Tenhle způsob mentálního odpočin-
ku mi doslova nalil krev do žil. Jak říká mentální 
kouč Jan Mühlfeit: „Lehnout na gauč si umí každý, 
ale mentálně odpočívat zvládá málokdo.“ Jako 
táta svých dětí se bojím, že nás to jednou všech-
ny doběhne. Lidi neumí pořádně relaxovat, 
ve školách se to neučí a je jen málo kurzů, které 
tomu doopravdy věnují pozornost. Každý si musí 
uvědomit, že mentální odpočinek musí být sou-
částí našich životů. Je jedno, jestli vám vyhovuje 
skok z padáku, běh nebo plavání. Tu cestu si ale 
musíte najít. Osobně jsem ji také hledal dlouho. 
Koupil jsem si letadlo, cestoval jsem, ale nic mě 
duševně neuklidnilo tak jako ledová voda.

Co se děje ve vaší hlavě, když se i dnes – 
po sedmi letech aktivního zimního plavání 
blížíte k vodě?
Vždycky cítím mravenčení v žaludku. Stále mám 
k té vodě obrovský respekt. Je to zvláštní, proto-
že jsem byl dříve spíše kolektivní sportovec 
a teď žiji individuální aktivitou. Závody pro mě 
ale nikdy nebyly prioritou. Na ty jsem začal jez-
dit až se synem, protože jsem zjistil, že to v sobě 
má. Když ho jednou přihlásili na plavecké závo-
dy v rámci mistrovství republiky do Podolí, 
ve své kategorii skončil ve způsobu prsa druhý. 
Ten moment ho nadchnul natolik, že jsme začali 
objíždět soutěže. Říkal jsem si, že když plave on, 
budu do té vody lézt také. Stal se z toho prima 
koníček pro tátu se synem, což mě hrozně napl-
ňuje. Motivovat patnáctileté puberťáky není 
jednoduché, ale tady to zatím není potřeba.

Filipe, často v rozhovorech říkáte, že vám 
studená voda zachránila duševní zdraví. Mů-
žete být konkrétní?
Před sedmi lety jsem byl v rámci svých pracov-
ních aktivit dennodenně od rána do večera 
ve stresu. Do toho jsem opravdu hodně kouřil 
a přejídal se. V rámci své firmy jsem se dostal 
do fáze, kdy jsem měl svého oblíbeného zaměst-
nance – kluka, kterého jsem všechno naučil. Byl 
s námi ve firmě od začátku, a protože byl snaživý, 
udělal jsem z něj šéfa provozu. Jednoho dne jsem 
seděl ve firmě, kde z ničeho nic přestaly zvonit 
telefony. On dal výpověď a mně rychle došlo, co se 
děje. „Šéf provozu“ zřejmě nabyl dojmu, že nebu-
de pracovat pro někoho jiného, když si vše dokáže 
zprivatizovat. V tomto těžkém období jsem se šel 
jednoho dne projít za účelem pročištění hlavy 
a náhodou potkal kamaráda, kterého jsem neviděl 
patnáct let. Mířil do Libušína, a protože mě zají-
malo, jak se má, přidal jsem se k němu. Když jsme 
míjeli místní jezírko, začal se můj kamarád z niče-
ho nic svlékat. Byl jsem v šoku. Věděl jsem, že 
dříve závodně plaval, ale že by lezl do ledové vody 
i v zimních měsících… to jsem netušil. Ta myšlen-
ka mi utkvěla v hlavě, a tak jsem se ho zanedlouho 
zeptal, jestli bych nemohl chodit s ním.

Jak takové začátky „od nuly“ vypadaly?
Třikrát týdně jsme chodili do vody. Vždy na kon-
ci týdne jsem si říkal, že už to vzdám, ale ten 
vztah k vodě se čím dál víc prohluboval. Shodou 
okolností to bylo v době, kdy po celém internetu 
kolovala takzvaná Kbelíková výzva (Ice Bucket 
Challenge), ve které se lidi polévali ledovou vo-
dou, aby následně podpořili výzkum o amyotro-

fické laterální skleróze. Ačkoliv šlo o správnou 
věc s hezkou myšlenkou, naštvalo nás, že Češi 
přispívají americké asociaci místo toho, aby 
podpořili jednu z českých neziskovek. Spojili 
jsme se s dalšími kamarády a ryze českou výzvu 
natočili na YouTube. To mě ještě více nakoplo 
a z Libušínského jezírka jsem najednou plaval 
ve Vltavě Memoriál Alfreda Nikodéma!

Jak vaše cesta k prvnímu závodu trvala 
dlouho?
Přesně čtyři měsíce. Začal jsem v září a závod 
byl dva dny po Vánocích. Takhle to mimochodem 
doporučujeme všem začátečníkům. Ideální je 
opravdu na konci léta začít do vody pravidelně 
chodit. Ona pomalinku chladne, a to je ta nejlep-
ší cesta k tomu všechno správně natrénovat. 

Co závod samotný? Proběhla pro vás premié-
ra bez komplikací? 
Zcela sebevědomě a nekriticky jsem si zvolil 
prostřední trať. Jde o 350 metrů ve Vltavě se 
startem na pražském Žofíně. Hned u první bójky, 
což je nějakých 100 metrů od začátku, jsem byl 
úplně vyřízený. Nemohl jsem a to jsem měl za se-
bou část, kterou jsem plaval po proudu. V hlavě 
jsem začal panikařit. Říkal jsem si, že závod v ži-
votě nemůžu doplavat. Pro mě to byl v tu chvíli 
boj o holý život. Zkušenějšímu kamarádovi, kte-
rý plaval vedle mě, jsem říkal, že už nemůžu. 
Najednou mě minula stařenka v plavecké čepici, 
která si chtěla povídat. Možná to byl moment, 
který mě vyhecoval. Závod jsem nakonec s vypě-
tím všech sil dokončil, ale večer jsem všem při-
znal, že jsem takhle vyřízený nikdy nebyl. 

Rodilý Kladeňák Filip Jícha si v životě vyzkoušel mnoho 
rolí. Jako náctiletý toužil stát se fotbalistou. V důsledku 
četných zranění a následných studií nakonec přijal 
kamarádovu nabídku na práci portýra v jednom z hotelů 
pražského centra. „Díky tomu jsem se naučil jednat 
s lidmi z celého světa,“ říká. Právě komunikační 
dovednosti, shoda náhod a divoká devadesátá léta ho 
dovedla k podnikání v oblasti dopravního značení. 
Dnes však žije jinou aktivitou. Pokud to celospolečenská 
situace dovolí, už v květnu se jako reprezentant České 
republiky ponoří do vln Severního ledového oceánu 
v rámci mezinárodního závodu v zimním plavání.
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1  Mistrovství světa v zimním 
plavání v chladném 
slovinském jezeře Bled

2  Popularita zimního 
plavání podle Filipa Jíchy 
celosvětově stoupá. 
Na fotografii účastnice 
závodu v anglickém 
Manchesteru 

Nebojíte se, že je to jen chvilkový „boom“? 
Jsem přesvědčený o tom, že ne. Ze srdce věřím, 
že se zimní plavání jednou objeví na olympij-
ských hrách. 

Stále přemýšlím nad možnými riziky tako-
vých zimních plaveckých závodů. Jak se regu-
lují například jednotlivé kategorie plavců?
Mezinárodní regule byly ještě do loňského 
roku trochu přísnější než u nás. Až letos jsme 
se přizpůsobili regulím světovým, což mě 
osobně trochu mrzí. Je to škoda pro mladé 
zimní plavce. Smutný je z toho i můj syn, pro-
tože od patnáctého do devatenáctého roku 
nesmí na závodech zimní plavci plavat více 
než 500 metrů. 

To je podle vás málo? 
Jasně! Třeba Královská trať v Číně byla původně 
pouhých sto metrů. My jsme ale tady po vesni-
cích zvyklí plavat kilometr s prstem v nose. Me-
zinárodní asociace musela přistoupit na úpravu 
čínských tratí, protože tam kvůli plavecké stovce 
nikdo nechtěl létat. 

Proč mám pocit, že je pohyb ve studené vodě 
poslední dva, tři roky obrovský trend?
Je důležité to rozdělovat. My jsme zimní plavci. 
Samotné otužování je pouhý předstupeň. Já 
jsem hrozně pyšný na to, co mi často říká můj 
syn: „Tati, ty jsi divnej i mezi těma divnejma!“ 
Reaguje tak na můj každodenní rituál, při kte-
rém se chodím po ránu sprchovat na zahradu 
hadicí. Hromada otužilců tohle vůbec nezvlá-

dá. Často v různých médiích čtu, že by se mělo 
nejprve začínat vlažnou sprchou a až poté se 
pokoušet o vstup do studeného rybníka. Já 
bych to takhle vůbec nestupňoval. Kamarád 
otužilec Ota Zemek z Frýdku-Místku například 
říká: „Běž do toho a plav!“ Pravdou je, že ten 
zážitek z vody je nesdělitelný, nepřenosný. 
Cestu k samotnému procesu otužování si musí 
každý najít sám. Nikomu se nedá poručit, 
může se jen poradit. 

Vás tedy nikdo v začátcích nehecoval? 
Mně akorát říkali, že budu na vodě závislý. 
Tomu jsem se tenkrát s úsměvem na tváři brá-
nil. Faktem ale dnes je, že kamkoliv jako rodina 
jedeme, automaticky si bereme plavky a za kaž-
dého počasí hledáme na mapě louži, do které 
bychom mohli vlézt. My už totiž plaveme všich-
ni včetně manželky, která se studené vodě dlou-
hou dobu bránila. Zajímavé je, že si konkrétní 
vodu pamatujete. V každé se totiž cítíte úplně 
jinak. Já byl strašně šťastný, když jsme začali 
po republice plavat zimní pohár. Navštěvujete 
místa, kam byste v životě za normálních okol-
ností nejel. Napadá mě třeba Náchod, který je 
vždy skvěle připraven. Mají tam krásně vyřeza-
né dráhy, vodu maximálně 2 stupně Celsia 
a hlavně 250 startujících! To je až 
nepředstavitelné. 

Pojďme se z Náchoda přesunout na zmiňova-
né Špicberky – tedy expedici za polárním 
kruhem, která je pořádána mezinárodní or-
ganizací zimního plavání (International Ice 

J 
ednatel společnosti Proznak Klad-

no s. r. o., autor projektu UCA a. s. – odpad-
kových košů z recyklovaného plastu, vlast-
ník licence privátního pilota a zimní plavec. 
S otužováním se postupně dostal do mno-
ha koutů planety. Plaval ve Finsku, Dánsku 
nebo v Lochnesském jezeru ve Skotsku. 
Zkusil si Manchesterskou míli, do vody se 
ponořil i na hranicích Švédska a Norska. 
Pokud pandemie dovolí, letos v květnu ho 
čeká expedice na souostroví Špicberky v Se-
verním ledovém oceánu, kam vyrazí se 
svým synem Filipem. V budoucnu by se rád 
podílel na rozšíření komunity zimních plav-
ců v České republice. 

Filip Jícha

Opravdu se vám nestalo, že by se v den závo-
du začal cukat?
Nestalo. Baví mě pozorovat, jak se jeho vztah 
k vodě postupně utváří. Je ale pravda, že závo-
dy můžou jednou dopadnout skvěle a podruhé 
výsledkově mizerně. U takto mladých lidí je 
pak jednoduché motivaci ztratit. Chvíli jsme 
s tím bojovali poté, co nám oddálili kýžený 
závod v ledovém království na Špicberkách. 
Syn je totiž ve výpravě na nejsevernější místo 
planety také. V důsledku pandemie byl ale ter-
mín odložen o rok. Nepomohlo nám ani to, že 
jsou zavřené bazény. To, co potřebujeme zapla-
vat v ledové vodě, musíme mít mnohonásobně 
natrénováno v teplém bazénu. Když máte 
zmrzlé končetiny, potřebujete mít pohyby zau-
tomatizované. Soustředíte se hlavně na své 
dýchání. Ačkoliv jsou časy těch nejlepších zim-
ních plavců často k neuvěření, jejich plavecká 
technika má k dokonalosti daleko. V té ledové 
vodě jde styl jako takový většinou stranou. 
Řešíte jen sebe a nezajímá vás, že vedle vás 
plavou borci, kteří jsou schopni uplavat v pěti-
stupňové vodě jednu míli pod dvacet minut. 
To mi prostě hlava nebere.

Na mistrovství světa v chladném slovinském 
jezeře Bled jste skončil na úctyhodném os-
mém místě. Jaká je mezinárodní komunita 
zimních plavců?
Já jsem ještě nezažil naštvaného plavce! Líbí se 
mi, jak někteří kolegové spojují svůj oblíbený 
koníček s dobrou věcí. Ital, kterého jsem na zmi-
ňovaném mistrovství světa porazil, nedávno 
plaval v Miláně dvě hodiny ve studené řece 
za doprovodu člunů na podporu místní charity. 
Ta komunita je obrovská a všichni si ze srdce 
fandí. Jedna věc, která mě doteď překvapuje, je 
ten pelmel lidí. Přijdete k vodě a zjistíte, že byste 
v normálním životě neměl možnost takové lidi 
na jednom místě potkat. Jde o pestrý mix profes-
ních i politických názorů, různé věkové skupiny… 
zbožňuji to. Když jsem hrál fotbal nebo dělal jiné 
kolektivní sporty, vždy jsem narazil na někoho, 
kdo mi neseděl. Tady je to jiné. Když na mistrov-
ství světa přijeli Norové, vyskákalo s nimi z leta-
dla i třicet fanoušků s šálami, řehtačkami a zvo-
ny. Zimní plavání jde zkrátka nahoru. 
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Swimming Association). Za jakých podmínek 
byste měl se synem začátkem května 
odletět? 
Všichni účastníci z celého světa musí být první-
ho května na místě. Připravení a zdraví. Kvůli 
povinné desetidenní karanténě musíme odletět 
dříve. Našli jsme si ubytování, které nám potvr-
zení o karanténě vystaví. Překážek je v této době 
hodně, ostatně pořád čekáme na finální rozhod-
nutí. Má s námi letět štáb z Netflixu, který by měl 
celou akci poctivě zaznamenat. V extrémních 
podmínkách pro nás musí během pár dnů posta-
vit zázemí, zajistit zvířecí stráž a několik člunů. 
Není to jednoduché, ale věřím, že to klapne.

Které kategorie závod nabídne? 
Všechny výsledky se budou standardně započí-
távat do listin asociace. Obecně jsou tři úrovně. 
Arktická, cool a ledová. Závod je prestižní hlavně 
proto, že nabízí zmíněnou arktickou kategorii. 
Ta se dá zaplavat opravdu jen za polárním kru-
hem. Když jsme se registrovali, bylo to jak 
na maraton v Londýně. Otevřely se termíny 
a lidé z celého světa se v jeden jediný moment 
snažili přihlásit. Je to o štěstí a my ho měli. Sa-
mozřejmě je za námi celá řada náhradníků, 
opravdu je o to obrovský zájem. Přísné jsou 
i podmínky, které musíte do odletu splnit. Stej-
nou trať musíte zaplavat v roce expedice a po-
tvrzení o splnění poslat na místo závodu. Pod-
stoupili jsme také dost přísné lékařské 
prohlídky. Měli jsme trable se zátěžovými testy 
pro mého syna. Když jsme je potřebovali, nebylo 
mu ještě 15 let. Všichni nás odmítali. Nakonec 

jsme se dostali do Centra pohybové medicíny 
Pavla Koláře. Myslel jsem si, že si syn jen zajezdí 
na rotopedu, bude mu změřen tep a pojedeme 
domů. Místo toho tam více než 90 minut kontro-
lovali srdce, namáčeli mu hlavu do lavoru s le-
dem a zjišťovali, co s jeho tělem tepelný šok udě-
lá. Pan doktor ho zkrátka proklepl se vším 
všudy, za což jsem samozřejmě rád.

Neměly by být podobné prohlídky standar-
dem u sportu, který by například pro kardia-
ky mohl být rizikový?
Ale oni jsou, jen zpravidla ne tak pečlivé. Musí-
me je podstupovat každoročně. Před závodem 
v Manchesteru jsme při jedné takové prohlídce 
dostali informaci, že se o našich aktivitách do-
zvěděla firma, která by nám ráda dala na zkouš-
ku mobilní holtery. Jde o technologii, která sní-
má data při sportu. Týden jsme s tím se synem 
normálně fungovali a byli zvědavi na výsledky. 
Když jsem je dostal, překvapilo mě, že jsem 
ve studené vodě nikdy nepřekročil 150 tepů 
za minutu. Často mám mnohem víc i u nenároč-
ných běžeckých tréninků. 

Čím si to vysvětlujete? Už se umíte uklidnit?
Ve studené vodě se musíte uklidnit. Dýchání je 
opravdu nejdůležitější. To je mimochodem asi 
jediné, v čem se s otužileckým „fenoménem“ 
dnešní doby, Holanďanem Wimem Hofem, shod-
nu. Jinak jsem na jeho principy alergický. Vždy, 
když vidím chudáky, kteří stojí ve vodě jak 
splávky a stopují si čas, nepřestávám se divit. 
V duchu si říkám: „Sportujte, vykonávejte aktivi-

tu!“ Promrznout na místě podle mě k ničemu 
není. Wim Hof jen zaobalil principy legendární-
ho otužilce Vincence Priessnitze do nového pro-
duktu a velmi slušně na tom vydělává. Nedávno 
jsem pobídl kamaráda, který se řídil jeho meto-
dami, aby šel do vody se mnou. Garantoval jsem 
mu, že ve vodě vydrží třikrát déle po mém boku, 
než když se drží zásadami Wima Hofa. Říkal mi, 
že se zkouší otužovat podle časových limitů udá-
vaných v jeho knize. Hodinky jsem mu vzal a dal 
jsem si je na ruku pro kontrolu, kolik tam napo-
prvé se mnou vydrží. Ano, Wim Hof umí svými 
metodami dostat lidi poprvé do studené vody. 
Ale na tom opravdu není nic těžkého. Když se 
správně namotivujete, můžete v těchto stavech 
skákat padákem nebo chodit po uhlíkách. 

Jak dlouho tedy kamarád vydržel ve studené 
vodě po vašem boku?
Osm minut. Bez jakéhokoliv hecování. Klidným 
tónem jsem mu říkal, co má dělat. V jakém 
momentu má začít plavat a jakým způsobem 
má dělat tempa. Občas jsem se ho zeptal, co 
dělá, abych odvedl myšlenky a on se mohl 
zklidnit. Poprvé je to obrovský šok – snažíte se 
povrchně dýchat a jít takzvaně do křeče. Jsou 
to věci, které se snažíte odbourat tím, že po-
sloucháte toho, kdo vás vede. Zkušenější na vás 
mluví pokorně a pomalu. Když vás někdo 
takhle provede začátkem, ztratíte obavu z ne-
známa a dokážete to. Není to žádné kouzlo. Je 
to sport, který mně osobně změnil z podstaty 
život, a díky kterému jsem už sedmým rokem 
opravdu šťastný.  
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V České republice není, mimo akademickou půdu, mnoho firem, které by dokázaly obstát 
v běžném byznysovém prostředí, a přitom naplňovat vizi být v mezinárodní konkurenci 
špičkovou vědecko-výzkumnou společností. Někdejší Ústav jaderného výzkumu v Řeži se 
už dnes sice prezentuje pouze jako ÚJV Řež, svou jadernou historii ale nepopírá, a i dnes 
se věnuje, v mnoha podobách a na nejvyšší úrovni, z velké části jaderné problematice. 
Jsme jedním z nestorů české jaderné energetiky, říká generální ředitel Daniel Jiřička.

I NoVý směr musí DáVat 

ekoNomIcky smysl

Vaše společnost je historicky nositelem pře-
devším českých jaderných kompetencí, ale 
dnes se věnujete i nejaderným technologiím. 
Co všechno dnes vaše činnost obsáhne?
Je pravda, že pod značkou ÚJV Řež se většině 
lidí v první řadě vybaví jaderné technologie 
a výzkum. ostatně, označení „ústav“ nebo „vý-
zkumák“ občas ještě používají i moji déle slou-
žící kolegové. aniž bychom se zříkali své 
opravdu výjimečné historie, která je od roku 
1955 úzce provázaná s největšími národními 
jadernými projekty, dnešní portfolio našich 
činností je už mnohem širší a víc různorodé. 
Naše služby pořád stavíme na projektování 
a inženýringu pro jadernou energetiku, ale 
kromě toho se intenzivně zabýváme například 
ekologizací klasických elektráren a tepláren, 
obnovitelnými zdroji energie nebo problemati-
kou zpracování radioaktivních odpadů. a mimo 
energetiku jsme si vydobyli velmi prestižní 
pozici v nukleární medicíně. Jsme jedním 
z předních českých výrobců radiofarmak pro 
metodu pozitronové emisní tomografie, vlast-
níme největší národní kapacitu cyklotronů 
a léčivé přípravky také vyvíjíme. Veškeré naše 
know-how samozřejmě stojí na zázemí špičko-
vých odborníků a, v evropském kontextu, po-
měrně unikátní technologické infrastruktuře. 
Podstatné je, že jsme se už dávno z čistě vý-
zkumné organizace stali standardní firmou, 
která funguje na komerčních principech, vyka-

Pokud byste nebyl aktivní 
v energetice, jaký jiný obor by vás 
lákal?
Myslím, že jsem si vybral dobře, práce 
v energetice mě zcela naplňuje. 
Kdybych měl ale zvažovat nějaký jiný 
obor, asi by zvítězila medicína.

Je něco, na co se každý den těšíte 
do práce?
Rozhodně na kolegy, jsme dobrý 
tým. Také na nové projekty a hledání 
nových příležitostí v rychle se 
měnícím prostředí. A určitě i na svůj 
ranní černý čaj s medem a citronem.

Máte koníčka, který se nějak 
promítá do vaší práce?
Sport. Řada dovedností, získaných 
třeba na kurtu, se dá docela dobře 
využít i při manažerské práci.  

Jaké vlastnosti si nejvíce vážíte 
u svých kolegů?
Spolehlivosti a otevřenosti.

Bez čeho byste se ve své práci 
neobešel?
Bez kolegů, počítače a mobilu.

Osobní 
dotazník

   Petr karban      archiv ÚJV Řež

zuje dobré ekonomické výsledky a svoje vý-
zkumně-vývojové práce opírá o praktické apli-
kační projekty. 

Kde vidíte budoucnost vaší společnosti? Jád-
ro sice u nás dostalo zelenou, ale v globálním 
kontextu ji tak jednoznačně nemá…
Velmi pozorně sledujeme současné protichůdné 
světové trendy v příklonu, respektive odklonu 
od jádra. Za nás je to jednoznačně nízkoemisní 
zdroj a má své nezastupitelné místo v energetic-
kém mixu, zvlášť v naší republice. Budoucnost 
jaderných provozů je opřena o aspekty jejich 
bezpečnosti a efektivního provozu. to je jeden 
z rozvojových směrů i pro nás – jak v oblasti 
pokročilého materiálového inženýrství, tak 
i v softwarových nástrojích. aktivně se věnujeme 
i vývoji reaktorů nových generací, včetně dnes 
atraktivních malých modulárních. Jako specialis-
té na propracované provozní kontroly také víme, 
že nejsou jen doménou jaderných bloků, ale bu-
dou se čím dál více uplatňovat v dalších odvět-
vích. I tady plánujeme zúročit svoje znalosti 
a zkušenosti. Jedním ze strategických záměrů 
skupiny ÚJV je rozšířit současné kompetence 
pro budoucí energetický mix. Perspektivním 
směrem jsou pro nás už delší dobu vodíkové 
technologie a jejich aplikace v mobilitě a energe-
tice. Potenciál, který pro budoucnost diagnosti-
ky a léčby představují radiofarmaka, asi ani roz-
vádět nemusím, tento směr určitě neopustíme.
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finanční situaci, ani aktuální pandemie naštěstí 
zatím zásadně neovlivnila naše výsledky. usnout 
na vavřínech se ale nechystáme. stěžejní je, aby-
chom si udrželi kvalitní odborníky, dokázali 
adekvátně rozvíjet technologickou infrastruktu-
ru, nepřišli o prestižní certifikace našich labora-
toří a zachovali si mezinárodní kontakty, které 
nám umožňují sdílet nejnovější poznatky a me-
tody napříč odbornou komunitou. Pro budoucí 
stabilitu musíme také pečlivě zvažovat investič-
ní projekty. Před deseti lety jsme měli šťastnou 
ruku v sázce na vodík, ale každá volba nového 
směru vyžaduje nápor na finance, lidské kapaci-
ty a infrastrukturu, který musí dávat smysl, což 
znamená i ekonomickou návratnost. Naše bu-
doucnost, stejně jako současnost, ale stojí 
a padá s kvalitními lidmi a dostatečným záze-
mím technicky vzdělaných odborníků pro pláno-
vanou generační obměnu. Jakkoliv se nám daří 
získávat i mladé stážisty ze zahraničí, bez nové, 
technicky vzdělané generace se určitě 
neobejdeme.

Na který z vašich firemních projektů byste 
vsadil jako investor?
Jako soukromá osoba Daniel Jiřička bych si vsa-
dil na výrobu a využití zeleného vodíku. Pokud 
se mě ptáte jako generálního ředitele a mluvíme 
o větších investičních sumách, tak bych investo-
val do nových jaderných bloků a nukleární me-
dicíny.  

Skupina ÚJV zahrnuje mateřskou 
společnost ÚJV Řež, a. s., a tři dceři
né společnosti. Aktivity jsou zaměře
ny na výzkum a specializované služ
by pro energetiku, průmysl a nu
kleární medicínu. Technologická 
infrastruktura řadí skupinu na ev
ropskou špičku aplikovaného výzku
mu v oblasti energetických techno
logií, kompetence z energetiky Sku
pina ÚJV zhodnocuje i v dalších prů
myslových odvětvích. Skupina ÚJV 
je členem Skupiny ČEZ.

Do SkuPiny ÚJV PATŘí:

ÚJV Řež, a. s.
Mateřská společnost poskytuje 
služby, zaměřené na projektování 
a podporu bezpečného a efektivního 
provozu energetických zdrojů, 
zejména jaderných, komplexní služby 
při nakládání s radioaktivními odpady 
a profiluje se v aplikaci vodíkových 
technologií pro energetiku a dopravu. 
V oblasti nukleární medicíny se 
zabývá vývojem, výrobou, distribucí 
radiofarmak a provozem center pro 
pozitronovou emisní tomografii (PET).

Centrum výzkumu Řež s. r. o.
Výzkumná organizace, zaměřená 
na výzkum a vývoj zejména v oblasti 
jaderné energetiky. Její infrastrukturu 
tvoří, mimo jiné, výzkumné reaktory 
LVR-15 a LR-0, soubor 
experimentálních zařízení a rozsáhlé 
technologické zázemí projektu SUSEN 
(Sustainable Energy).

ŠkoDA PRAHA a. s.
Má dlouholeté zkušenosti s výstavbou 
energetických zařízení a navazuje 
na úspěšnou tradici vývozu českých 
energetických zařízení v roli 
koordinátora českých výrobců. 

Výzkumný a zkušební ústav  
Plzeň s. r. o. 
Zaměřuje se na sektory energetiky, 
výroby dopravních prostředků 
a poskytování unikátních 
průmyslových služeb, které jsou 
podloženy strukturou akreditovaných 
zkušebních laboratoří.

Skupina ÚJVJ 
e absolventem ČVUT Praha, fakulty 

elektrotechnické, obor ekonomika 
řízení. ÚJV Řež, a. s., a potažmo celou 
Skupinu ÚJV řídí od roku 2018. Před-
tím působil od roku 2014 jako jedna-
tel a předseda rady jednatelů ve spo-
lečnosti ČEZ Inženýring, s. r. o. 
Od roku 2005 vedl z pozice generální-
ho ředitele společnosti ŠKODA PRAHA 
Invest s. r. o., a ŠKODA Praha a. s. Pra-
coval také na vedoucích pozicích 
ve společnosti ŠKODA PRAHA a. s. při 
výstavbě Jaderné elektrárny Temelín. 

Ing. Daniel Jiřička,  
předseda představenstva 
a generální ředitel  
ÚJV Řež, a. s. 

Pohybujete se v oblasti, která je zvláště v po-
sledních letech velmi formována environ-
mentální politikou, především evropskou…
ekologické aspekty energetických provozů řeší-
me už řadu let, podíleli jsme se na mnoha pro-
jektech modernizace a ekologizace klasických 
zdrojů, metodikách záchytu co2 a dalších pro-
jektech. Nová zelená evropa pro nás je výzvou 
i příležitostí. angažujeme se v pokročilých ener-
getických technologiích a akumulaci energie, 
například ve využití superkritického co2 v teplá-
renství, bezemisním teplárenství nebo v akumu-
laci energie do vodíku. Na vodíkovou mobilitu 
jsme ostatně vsadili už před více než deseti lety 
a naši vizi nedávno potvrdil i český stát aktuali-
zací Národního akčního plánu čisté mobility. 
Dnes se podílíme na vývoji a realizaci plnicích 
stanic vodíku, v Řeži jsme vloni spustili prototyp 
malé plnicí stanice, testujeme zařízení pro zvý-
šení dojezdu malých užitkových vozidel na bázi 
vodíkových palivových článků. mimoto ale stále 
prosazujeme, že pro zachování ekologické stabi-
lity a rovnováhy v evropě se musí jádro udržet 
a rozvíjet v roli čistého a perspektivního zdroje.

Zmínil jste, že jste dnes standardní firmou, 
nicméně majoritní vlastnický podíl drží po-
lostátní ČEZ. Neznamená to určité limity 
rozvoje?
Nemyslím si, spíš naopak, členství ve skupině 
ČeZ pro nás znamená silné zázemí. Jsme v dobré 
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Příběh bývalého vrcholového 
sportovce a dnes známého 
filantropa Tomáše Slavaty 
nepřestává udivovat. 
Z odvážného kluka, který si 
v osmnácti letech vzal 
z dětského domova do péče dva 
syny své starší sestry, se stal 
neúnavný vzor, kterému dělá 
radost pomáhat. Když ho 
koncem loňského roku ocenila 
Evropská komise trefně 
pojmenovanou cenou „místní 
hrdina“, neubránil se dojetí. 
Jak se aktuálně snaží pomáhat 
dětským domovům v České 
republice a proč si myslí, 
že od nástupu pandemie 
neziskový sektor selhal?

Vím, že vás filantropická činnost zaměstnává 
v podstatě „nonstop“, ale když jsem vám volal, 
říkal jste, že se od čtvrtka do neděle snažíte více 
věnovat rodině. Dnes je pátek odpoledne a vy se 
po rozhovoru chystáte do dětského domova 
ve Znojmě. Jak se vám daří dodržovat váš „nový 
režim“?
Určitě se snažím. Od loňského března jsme se ale 
s naší Hromovou partou (skupina Tomášových přá-
tel, kteří mu s filantropickou aktivitou pomáhají – 
pozn. red.) vůbec nezastavili. Valíme hodně věcí 
stále před sebou – ať už jde o administrativu nebo 
záležitosti týkající se našich osobních životů. Vámi 
zmiňovanou teorii se snažím udržet od prosince, 
ale stále mi to moc nejde. Je to především tím, že 
dětské domovy i jiné subjekty, kterým od začátku 
pandemie pomáháme, na mě mají osobní kontakt. 
Znamená to, že když se u nich situace zhorší a nut-
ně potřebují ochranné obleky, respirátory či cokoliv 
jiného, musíme jim to přivézt hned. Ve chvíli, kdy 
subjekty podají například žádost na kraj, tak čekají 
klidně týden nebo dva… a často se ani nedočkají. 
Pro mě je důležité být co nejvíce flexibilní a dát těm 
lidem slušnou jistotu. Chci, aby věděli, že když se 
na mě obrátí, tak jim nejpozději do dvou dnů pomů-

   Martin Minha      archiv Tomáše Slavaty

POMOC
MÁ BÝT 

PříMÁ
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   Martin Minha      archiv Tomáše Slavaty

žeme. O zmiňované cestě do Znojma jsem ještě 
ráno nevěděl, ale volali mi, že potřebují nutně 
respirátory. Část jejich objektu je v karanténě 
a musí celou situaci řešit hned. Dnes to ale nako-
nec není jediná zastávka. Cestou se stavím 
i v dětském domově v Pardubicích a z auta budu 
komunikovat i s centrem v Holicích.

Zmiňujete okamžitý přístup k respirátorům, 
ochranným oblekům a dalším věcem. Jak je ta 
bleskurychlá pomoc i v tomto směru možná?
Od března zásobujeme na sto padesát dětských 
domovů v České republice, ke kterým se pomoc 
jinou cestou ze začátku vůbec nedostávala. Ze dne 
na den jsme překlopili veškeré finance i čas z rea-
lizace sportovní sezony na tento nový neočekáva-
ný směr. Bylo zřejmé, že se v následujících měsí-
cích žádné závody konat nebudou. Musel jsem 
jednat rychle. Nemohl jsem se dva měsíce probou-
zet z kómatu a říkat si, co se děje. Pomoc musela 
být rychlá a přímá, což jsme nakonec dokázali. 
Funguje to tak, že společně s přáteli, kteří dlouho-
době přispívají, jsme schopni dát dohromady roz-
počet, za který se potřebné věci nakupují. Mám 
i skvělé kamarády – majitele velkých firem, díky 
kterým jsme schopni například i vyrobit potřebné 
věci spojené s pandemií tak, aby splňovaly veške-
ré certifikace. Za ten rok, co se tomu věnujeme 
na „full-time“, se nám ozvalo strašně moc lidí. Rea-
gují na rozhovor nebo na mé příspěvky na sociál-
ních sítích a připojují se k nám. Jsou lidé a firmy, 
které dokážou materiál poskytnout zdarma, ale 
pak jsou věci, které musíme stále kupovat – napří-
klad zmíněné ochranné obleky nebo dezinfekce. 
Máme je sice za výrobní cenu, ale pořád to zname-
ná, že můžu nakoupit jen takové množství, na kte-
ré mám peníze. Musím ale s hrdostí říct, že se 
nám zatím daří tu poptávku uspokojit. Je to o lid-
ské vzájemné podpoře a jsem velmi rád, že se 
na mě obracejí lidé i firmy, které to cítí stejně. Ví, 
že teď není důležitá PR kampaň nebo marketingo-
vé akce. Je potřeba zabrat a možná jednou – jestli 
dojdeme k nějakému zdárnému konci, se pak na-
vzájem poplácat po ramenou a s odstupem času 
říct, kdo jak pomohl. V opačném případě mi to 
přijde hodně nemorální. Chtít po dětech, aby se 
fotily s věcmi, které jsme přivezli? To sem teď 
rozhodně nepatří. Osobně sdílím fotky jen pro mé 
kamarády a přátele, jen s cílem je inspirovat 
a spojit. To je podle mě základ všeho – dát lidi 
dohromady a ukázat, že není potřeba velkých 
firem a marketingových kampaní, aby byla naše 
pomoc flexibilní a rychlá.

Cítíte tedy od začátku pandemie větší solida-
ritu třeba i od firem, se kterými jste před tím 
vůbec nespolupracoval? 
Ano – určitě – funguje to. Jsou to většinou firmy, 
které mají český původ a nechtějí nic nazpátek. 
Z devadesáti devíti procent se na mě obracejí 

1  Světový pohár Xterra, 
Špindlerův Mlýn, 2010 

2  Cena Be Active – Local 
Hero, 2020

firmy, které mají českého zakladatele. Cítím po-
koru, skromnost majitelů, kteří by sami chtěli 
vytvořit něco unikátního. Uvědomují si, že to, co 
vytvořili, nebylo jednoduché a teď chtějí po-
moct. S těmito lidmi sdílíme myšlenky obdobně. 
Vnímají mě jako čistého filantropa. Pak se ale 
potkávám s jednotlivci, kteří dokážou čas i pení-
ze investovat do nějakého očekávání. Jde napří-
klad o nabídky, že než do nějakého dětského 
domova něco přivezeme, tak nám budou muset 
podepsat darovací smlouvu nebo něco nafotit, 
případně nám veřejně děkovat. Takové případy 
od začátku razantně odmítám. Dětským domo-
vům a lidem říkám, že náš jediný cíl je, aby tu 
situaci prostě zvládli.

Můžete na příkladu vaší dnešní cesty do Zno-
jma popsat, jak realizace takové pomoci kon-
krétně probíhá?
Zazvoní mi telefon s prosbou o konkrétní věci. 
Ve sklepě jsem si za ten rok udělal zásobárnu re-
spirátorů, nano roušek a podobných často žáda-
ných pomůcek. Postupně všechno sbírám, dávám 
to dohromady – snažím se mít ve věcech pořádek 
a udržovat nějaký stav. Umím rychle zareagovat 
– vím, že mám dole všechno potřebné včetně tře-
ba ochranných štítů. Pokud něco opravdu hoří, 
mám sdílený seznam mezi přáteli, kteří se na tom 
podílejí. Ve společné kooperaci se snažíme daný 
problém co nejrychleji vyřešit. Každý využívá 
svých vlastních možností a kolikrát ani není zapo-
třebí tučných finančních toků. Já to často opakuji, 
ale nejdůležitější je, aby ta pomoc byla přímá. 
Když nám někdo například nabídne elektroniku 
nebo počítače na distanční výuku, okamžitě je 
přímo propojím s dětskými domovy, o kterých 
vím, že mají takových věcí nedostatek. Ty to pak 
už řeší se samotným dárcem. 

Vy jste taková spojka okamžité pomoci…
Přesně tak. V tuto dobu jde hlavně o propojová-
ní. Asi mi to bude mít hodně lidí z neziskového 
sektoru za zlé, ale já jsem přesvědčený o tom, že 
selhal. Rozhodně nechci házet všechny do jedno-
ho pytle. Jsou tu organizace, které dokázaly své 
finance přeorientovat a řešit podstatné věci. 
Hodně z nich ale spalo, a probudily se na konci 
dubna, kdy už se vědělo, že se bude rozvolňovat. 
Chápu, že jsou často vázány například granty, 
ale pokud se někdo prezentuje tím, že chce za-
chraňovat, měl by být flexibilní a schopný jednat 
okamžitě. Hodně organizací se zaměřuje na své 
statistiky, ovšem často jim chybí osobní zkuše-
nost a angažovanost. Víte, od stolu nic nezachrá-
níme. Na to tu máme celou Poslaneckou sně-
movnu, která si myslí, že je to takhle nejlepší, 
a pak nejsme schopni mít ani kvalitní očkovací 
systém. Méně vyspělé země nás dokážou svou 
flexibilitou předehnat, protože jsou na pozoru, 
zatímco my jsme prostě zpohodlněli.

2

Kolik lidí tvoří jádro vaší „Hromové 
party“?
V tom základu je nás přibližně deset. Nejví-
ce mi samozřejmě pomáhá manželka Pája 
nebo mí kluci, ze kterých jsem udělal provi-
zorně skladníky. Pomáhají mi pravidelně 
vykládat zásilky, které neustále vozím. Z or-
ganizátorů sportovních akcí pro děti se bě-
hem jednoho dne stala spediční firma, která 
dokáže distribuovat. V průběhu pandemie 
bylo v celé aktivitě jakkoliv zainteresováno 
přibližně 90 lidí. V jednom týdnu jsme byli 
schopni objet 147 dětských domovů. Sys-
tém je takový, že z Prahy vyjíždějí spojky 
do daných krajů, kde na ně čekají naši další 
pomocníci, kteří to posunou dál. Vytvořili 
jsme organizaci – fungující systém, do kte-
rého se přidávají další a další přátelé. Pro-
tože pandemie některým lidem zastavila 
práci, měli najednou někteří možnost roz-
vážet. Od září už je to ale klidnější. V sou-
časnosti už řešíme „jen“ desítky dětských 
domovů. Většinu věcí jsem schopný zajistit 
jen s nejbližšími lidmi. Když jedu na Mora-
vu, naplánuji to tak, abych toho objel co 
nejvíce. Trvá mi to třeba dva dny, přespím 
v obytném autě a jedu dál. Sám si beru ty 
nejvzdálenější destinace a přátele posílám 
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tak, aby se stihli v jednom dnu vrátit. Je to sice 
logisticky náročné a mám často pocit, že je to 
chaos, ale nakonec to do sebe krásně zapadne 
a vlastně to funguje. 

Zatím se tu bavíme o aktuální situaci s pan-
demií, ale musíme zmínit, že jste byl stejně 
aktivní i před ní. Nejvíce asi ve spojitosti se 
sérií závodů pro děti s názvem Slavata Triat-
lon Tour. Probíhají navzdory současnému 
zákazu hromadných akcí přípravy na další 
sezonu? 
Když se vloni v květnu rozvolnila opatření, 
najeli jsme do plánovaných závodů v omeze-
ném režimu. Netradičně jsme například nelo-
sovali ceny. Vždy šlo jen o to, aby akce zkrátka 
proběhla. Když se ale v září začalo zase všech-
no zavírat, bylo nám jasné, že je potřeba opět 
přeskočit do režimu pandemie. Na rozdíl 
od vlády jsme byli připraveni. Kontaktovali 
jsme dětské domovy, zeptali se, kdo co potře-
buje a od poloviny září opět plně zásobovali. 
V současnosti už mám termíny pro letošní se-
zonu – snažím se na ni připravit a počítám 
s tím, že bude. Rozešlu žádosti a následně se 
zachovám podle dané situace. S divadelním 
souborem Cirk La Putyka a Daliborem Šípkem 
chceme 15. května uspořádat velké osobní 
poděkování pro dětské domovy. Společně by-
chom rádi vytvořili den, kde ocenění za zvlád-
nutí pandemie získají všechny dětské domovy 
bez rozdílu. Chceme jim vytvořit nezapomenu-
telný zážitek. V ideálním případě přivítáme 
přes tři sta lidí, kteří si užijí divadelní předsta-
vení unikátního souboru, a ještě si odnesou 
výjimečnou cenu, která bude mít uměleckou 
a lidskou váhu. 

Co jako sportovec říkáte tomu, že děti zaží-
vají období, ve kterém – kromě jiného – 
mají velmi omezené možnosti 
ke sportování? 
Je to trochu postavené na hlavu. Je jasné, že jed-
ním z hlavních receptů, jak nemoc covid-19 
zvládnout, je zdravý životní styl, který se mimo 
jiné buduje právě sportem. Mám pocit, že to 
nejhlavnější vláda omezila a v podstatě jen čeká. 
V lyžařské sezoně bylo na horách stejně narva-
né parkoviště. Tisícovky lidí byly v blízkém kon-
taktu a nikomu to nevadilo. Ale cvičení v posi-
lovně, kam chodí zpravidla pár lidí se zmíněným 
zdravým životním stylem, je zakázáno. Přitom je 
dokázáno, že tito lidé mají spíše menší příznaky 
než například ti s nadváhou. U samotných dětí 
vidím největší problém v naprostém omezení 
sociálních kontaktů. Teenageři na to trpí nejvíc. 
Já se snažím děti motivovat – stále se může na-
příklad běhat, což v těchto měsících praktikuje-
me i v rodině. Jde ale o aktivitu, kterou si lidé 
musí vytvářet sami.

Přemýšlíte nad tím, jaké následky bude mít 
pandemie pro lidi, se kterými se pravidelně 
v rámci svých aktivit potkáváte?
Především si myslím, že nás to nejtěžší bohu-
žel ještě čeká. S pandemií i koronavirem jako 
nemocí se vyrovnáme. Bojím se ale, že si eko-
nomické následky poneseme ještě velmi dlou-
ho. Očekávám tvrdý dopad na nezaměstnanost, 
nástup kriminality, a ještě větší zmatek ve vlá-
dě. Bojím se, že ve chvíli, kdy skončí nouzový 
stav, si například lidé, kteří nebyli schopni pla-
tit nájemné, uvědomí své dluhy a nebudou 
schopni vše splácet. Myslím si, že hodně lidem 
hrozí ulice.

Jaké konkrétní skupiny budou podle vás 
potřebovat nejvíce pomoct od lidí, jako 
jste vy?
Určitě samoživitelky a samoživitelé – v tomto 
okruhu pozoruji už dlouho základní kámen 
úrazu. Podle mě je zásadní, aby se těmto lidem 
cíleně a přímo pomáhalo například s nájem-
ným. Je potřeba si uvědomit, že úřady a orgány 
sociálně-právní ochrany dětí (OSPOD) jsou pře-
tížené. Trpí na nedostatek personálu a většinu 
žádostí nejsou schopni pojmout. Z lidí, kteří by 
měli být v terénu, se stávají úředníci. Místo po-
třebné flexibility řeší dennodenně papírování. 
Možným řešením by podle mě byl otevřený 
rozpočet, se kterým by mohly orgány v těchto 
náhlých situacích pracovat. Opět se dostáváme 
k přímé pomoci. Přece když je u některé osoby 
doložitelné, že je dlouhodobě pracovitá a teď 
v důsledku pandemie potřebuje vypomoct s ná-
jemným, proč mu tu pomocnou ruku 
nenabídnout? 

F 
ilantrop a bývalý vrcholový triatlonista, 

který se ke sportu dostal díky nevlastnímu 
otci. Už jako dítě začal závodně běhat. Jed-
na z jeho dvou sester ještě v náctiletém 
věku dvakrát otěhotněla a děti zanechala 
v dětském domově. Tomáš Slavata si je roz-
hodl vzít do své vlastní péče. Po tříletém 
úřadování se mu to jako jednadvacetileté-
mu povedlo. Postupně se díky své píli dostal 
k triatlonu. Vrcholem jeho profesionální 
kariéry triatlonisty byla reprezentace České 
republiky v terénním triatlonu Xterra na Ha-
vaji v roce 2009, kde obsadil 13. místo v ka-
tegorii pod 30 let. Poté se začal naplno vě-
novat dětem z dětských domovů. V roce 
2010 založil atletický oddíl v Řepích, spolu 
s hercem Rostislavem Novákem vytvořil 
projekt La Putyka – Inspirace dětem. Pořádá 
tréninkové sportovní kempy, beseduje 
na základních školách i v dětských domo-
vech a jeho vlajkovou lodí je pak projekt 
Slavata Triatlon Tour. Jde o seriál sportov-
ních závodů po celé České republice jak pro 
děti z dětských domovů, tak i pro ty z běž-
ných rodin. Za svou společenskou odpo-
vědnost byl několikrát oceněn. Mezinárodní 
olympijský výbor mu v roce 2011 udělil 
cenu s názvem Sport a společenská odpo-
vědnost. Český rozhlas ho v roce 2015 zařa-
dil do projektu Hrdinové 20. století. Kromě 
své dcery a synovců má v péči dvě děti 
z dětského domova a jedno ze sociálně 
slabé rodiny. Za pomoc potřebným získal 
koncem roku 2020 evropskou cenu 
#BeActive Local Hero.

Tomáš Slavata
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Když zmiňujete OSPOD, spolupracujete jako 
filantrop s podobnými orgány?  
Ano. Nejvíce na Praze 4. Když jsme už v první 
vlně pandemie věděli, že samoživitelky bu-
dou v komplikacích, platili jsme vytipovaným 
rodinám nájemné. Dostali jsme několik e-
-mailů s prosbou: „Bylo by možné té a té rodi-
ně vypomoct s nájmem?“ Tak jsme ho uhradili. 
Často se v tomto opakuji, ale jestli kdokoliv 
z nás přemýšlí o pomoci, stačí se kolikrát 
podívat jen kolem sebe. Když vím, že mám 
kamarádku, která se sama stará o děti, že dře, 
žije od koruny ke koruně a teď je výjimečně 
v nouzi, tak proč neobětovat svých deset tisíc, 
které mě na mém životním stylu nijak neo-
hrozí? To je přece ono. Pomoc musí být pří-
má. Pokud někdo začne čekat na pomoc déle 
jak měsíc, tak už je to pozdě. Jsme lidé a vždy 
budeme chybovat, ale zkušenost, kterou mám 
já osobně s úřady a orgány typu OSPOD, je 
čistě pozitivní. Opravdu se snaží udělat maxi-

mum, jen mají často svázané ruce danými 
pravidly, omezeními a složitou byrokracií. 
I proto si myslím, že abychom z této doby 
vyšli dobře a zvládli jsme ji, bude záležet 
na nás všech. Bude to hlavně o ekonomické 
solidaritě. 

Bude mít filantropie obecně ve světě v dů-
sledku pandemie ještě větší úlohu než 
doposud?
Když se člověk zamyslí, tak kolem nás – v ze-
mích, jako jsou Německo, Rakousko nebo Fran-
cie – hrají v pomoci jako takové hlavní roli fi-
lantropové. Často je to o individuální podpoře, 
která vzniká v různých spolcích. Ty se často 
rodí na ulici s konkrétním cílem, například 
pomoci stravovat bezdomovce. Funguje to tam 
mnohem přirozeněji než u nás. Tady mi to stá-
le připomíná devadesátá léta, kdy vzniklo 
strašně moc organizací, přes které velké firmy 
točily finance. 

Podle vás tedy v České republice filantropie 
nevzkvétá?
Ale ano, jen se často poukazuje na osobní angažo-
vanost lidí, kteří jsou sami podnikatelé. Ve výsled-
ku je to ale i tak dobře! Ideálním způsobem je, 
když firma drží své finance pod kontrolou a určí 
zaměstnance, který se jim podle aktuální situace 
stará o nějaký fond. V případě naší Hromové par-
ty je to tak, že když mi jeden z přátel řekne, že se 
k nám z určitého důvodu letos nemůže připojit, 
neovlivní nás to. Akce proběhnou stejně. Jen se 
případně uskromníme nebo se peníze pokusíme 
dorovnat náhradním způsobem. Příkladem může 
být nadace Dobrý anděl, která z ničeho nic vtrhla 
na trh neziskového sektoru a ukázala, že se dá 
pomáhat i jiným způsobem. Stojí za tím Petr Sýko-
ra, který stále zajišťuje hlavní chod financí 
a ke kterému se postupně začali přidávat jeho 
další přátelé. Je skvělé vědět, že když jako rodina 
pošleme do Dobrého anděla peníze, víme, že jde 
celá částka tam, kam je opravdu potřeba.

Určitě ale v Česku existují i organizace, které 
se také snaží pomáhat, jen musí své lidi ales-
poň minimálně zaplatit…
Je to těžké. Vím, že lidé musí z něčeho žít. Bohužel 
jsou tu ale i tací, kteří neziskovému sektoru dělají 
špatné PR. Jejich motivací je získat peníze k tomu, 
aby zaplatili sebe a až ze zbytku vypomáhají dál. 
Já jsem v tomhle směru strašně přísný. Pokud chci 
něco změnit, musím začít od sebe, dát do toho 
vlastní prostředky. Mám pocit, že tím, že to tak 
dělám, motivuji k podobné práci i ostatní. 

Dokážu si představit, že vás ta práce často 
hřeje u srdce, na druhou stranu věřím, že to 
musí být občas psychicky hodně náročné. 
Koncem loňského roku jsem viděl předávání 
evropské ceny #BeActive Award, kde jste 
vyhrál v kategorii „místní hrdina“. Co to pro 
vás znamená?
Pro mě to bylo silné v tom, že to ocenění přišlo 
za mou dlouhodobou činnost. Nevyhrál jsem jen 
kvůli mé aktivitě v pandemii. Je to cena za celých 
20 let – když budeme považovat za start období, 
ve kterém jsem si vzal pod sebe první kluky. Od té 
doby se snažím být pro okolí v tomto směru ve-
řejně aktivní. Ocenění si vážím o to víc, když vím, 
že komise všech 95 nominací pečlivě mapovala. 
Lustrovali sociální sítě, chtěli veškeré podklady, 
prostě všechno. Věřím, že nás vybrali i kvůli tomu, 
jak rychle jsme dokázali přepnout z jedné činnos-
ti do další. Doba je těžká. Musíme bojovat a reago-
vat. Ne všichni si to ale uvědomují. Příkladem je 
to, že spousta lidí drží své peníze na účtech a sna-
ží se šetřit. My si s rodinou například neustále 
objednáváme jídlo v podnicích, které potřebují 
pomoct. Snažíme se peníze, které bychom tam 
i v normální době nechali, posílat dál. Kdyby to 
tak dělali všichni lidé, kteří si to můžou dovolit, 

3  Předávání kola 
pro šikovného 
sportovce,  
Velké Přílepy

3

Jsem člověk, který má celý život problémy se spánkem. 
Odjakživa jsem hyperaktivní. V hlavě mi neustále šrotuje, 
jestli mám všechno správně zabalené, jestli jsem něco 
potřebného pro dětské domovy nezapomněl. Je těžké 
s tím vším usínat. Najednou přijde chvíle, kdy vám prostě 
veřejně poděkují a ocení vás. Dojalo mě to.
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fungovalo by to. Gastronomie je jedním ze sekto-
rů, který se nemůže spoléhat na vládu. Ta restau-
racím zkrátka není a nikdy nebude schopna do-
rovnat to, co byli zvyklí vydělávat. Musí to být 
o naší solidaritě a vzájemné pomoci. 

Zpátky k ceně Evropské komise. Motivovala 
vás k ještě větší proaktivitě? 
Nebudu říkat, že nejsme unavení. Je to náročné. 
Trávíme spoustu hodin za volantem, s tím samo-
zřejmě přichází velká míra stresu. Jsem člověk, 
který má celý život problémy se spánkem. Odjak-
živa jsem hyperaktivní. V hlavě mi neustále šro-
tuje, jestli mám všechno správně zabalené, jestli 
jsem něco potřebného pro dětské domovy neza-
pomněl. Je těžké s tím vším usínat a najednou 
přijde chvíle, kdy vám prostě veřejně poděkují 
a ocení vás. Má žena Pája je v tomhle ohledu na-
příklad velmi přísná. Strašně ji štve, když v médi-
ích vidí stále stejné firmy, které dělají věci jen 
za účelem reklamy. Tohle není náš styl a upřímně 
– na obesílání médií ani nemáme čas. Pro mě je 
krásné to, že se na nás lidé obracejí sami, proto-
že vidí výsledky. Furt to vnímám tak, že jsou tady 
lidé, kteří toho dělají mnohem víc. Holky z Čes-
kého olympijského výboru, které mě do soutěže 
nominovaly, ale byly přesvědčené o tom, že to 
tak není. Ta cena patří nám všem v České repub-
lice, kteří makáme a pomáháme ostatním.  

Dokážete si představit, že byste dělal něco 
jiného?
Určitě ne, to vůbec nejde. Je to osud, protože 
můj příběh je už od malého kluka jasně daný. 

Měl jsem na vybranou – buď jsem mohl jít ces-
tou, ve které se postavím tomu, co bylo v naší 
rodině běžné anebo to dokážu otočit a vybojovat 
to. Svoboda v tom, co dělám, je pro mě to nej-
cennější, co jsem mohl od života získat. Nesmír-
ně si toho vážím. Proto mám v sobě pokoru vůči 
všem lidem, kterým jsem nablízku. Nevnímají 
mě jako ikonu, ale jako člověka, na kterého se 
můžou obrátit. To je pro mě strašně důležité. 
Mám jejich důvěru, která je vzácná a která se 
běžně získává velmi dlouho. Nejsem ničím váza-
ný a nikomu se nemusím zodpovídat. Je to svo-
boda, kterou jsem si musel tvrdě vybojovat.  

Umíte vůbec odpočívat?
Moc ne. Ale vím, že bych to bez všech těch přá-
telství nemohl zvládat. Jsem jim vděčný a když 
můžu, snažím se jim to dávat najevo. Možná si 
občas nechci připustit, že jsem právě já ten spo-
lečný jmenovatel. Zodpovědnost občas není jed-
noduchá, ale pocit, že skutečně nechci zklamat, 
mě strašně žene kupředu. Moc dobře si pamatu-
ji, jak jsem se sám zklamal v dospělém světě. 
Proto nechci zklamat ani jednoho z party, kteří 
do toho se mnou vlítli. Když v březnu vypukla 
pandemie, dali jsme s mými kamarády z úspěš-
ných firem dohromady milion korun jen tím, že 
jsme si zavolali. Nemusel jsem zakládat žádnou 
crowdfundingovou sbírku. Dokázali jsme to jen 
mezi kamarády.

Pro čtenáře, kteří vás stále vnímají spíše jako 
sportovce – triatlonistu. Vrcholové ambice 
vás už opustily?
U mě byla výhoda, že jsem byl obdařený talen-
tem od přírody. Když jsem tenkrát dostal šanci 
v Dukle Praha, dokázal jsem kariéru sportovce 
kloubit s výchovou kluků, které jsem si vzal pod 
křídla od sestry. Mou největší motivací vždycky 

bylo, že jsem pro ně chtěl být tím nejlepším vzo-
rem. Nikdy mě to nehnalo tak dravě za sportov-
ním úspěchem. Kdyby tomu tak bylo, tak tady 
podle mě ani nesedíme. Aby měl člověk úspěch 
v atletice, musí být individualistou. Může se dr-
žet pravidel fair-play, ale ten hlad po úspěchu 
musí být velký. Člověka to směruje jiným smě-
rem a nemůže se moc rozdávat. Víte, ze mě nikdy 
nebude úplný byznysman. Jsem člověk, který 
dokázal vytvořit základní zázemí, ale tou největší 
investicí je to, co dokážu vytvořit jako člověk. 

Jakou roli pro vás v životě aktuálně hraje 
sport? 
Je to pro mě uklidnění, psychohygiena. S man-
želkou se snažíme alespoň čtyřicet kilometrů 
týdně naběhat. Nemůže to ale být priorita. Třeba 
dnes už jsem byl oblečený v běžeckém a do toho 
přišel e-mail ze Znojma. Respirátory mi ve skle-
pě chyběly, tak jsem začal rychle řešit nákup. 
Zkrátka se od toho člověk nemůže odtrhnout, 
a když už to náhodou rychle vyřeší, zjistí, že už 
na běh nemá myšlenky. Uvolním se, až když vše 
dotáhnu do konce. Musím splnit vše, co jsem 
lidem slíbil i za cenu toho, že vím, že budu vyrá-
žet nejdříve ve dvě hodiny odpoledne a domů se 
dostanu až po půlnoci. 

Kdyby někoho váš příběh inspiroval, 
prozraďte, jak může každý jedinec  
pomoct?
Ideální je se se mnou zkontaktovat přes fanouš-
kovskou stránku na Facebooku. Snažím se pocti-
vě odpovídat a všech si vážím. Pokud bych zapo-
mněl, tak se předem omlouvám. Nechci, aby se 
mi o zprávy staral někdo jiný. Chápu, že jiné 
sportovní ikony či lidé české scény na to mají 
lidi, ale myslím si, že pokud chci něco změnit, 
musím se o to starat sám.  

4

4  Selfie s dětmi z dětských 
domovů při závodu 
Slavata Triatlon Tour

Teď není důležitá PR kampaň 
nebo marketingová akce. 
Je potřeba zabrat a možná 
jednou – jestli dojdeme 
k nějakému zdárnému konci, 
se pak navzájem poplácat 
po ramenou a s odstupem 
času říct, kdo jak pomohl. 
Chtít po dětech, aby se fotily 
s věcmi, které jsme přivezli? 
To sem teď rozhodně nepatří.

 BE CLEVER
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I odpadkový koš může být hezká věc!

Chcete si ve firmě ozdobit zasedací místnosti udržitelným 
košem v korporátních barvách?

OdpadkOvé kOše z reCyklOvanéhO materiálu

GREEN BIN

•  Naše koše pro firmy a obce 
šetří přírodu i peníze

• výroba na zakázku
• dodání do 14 až 30 dnů. 

www.ucaplastic.com
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KOUPELNY & KUCHYNĚ
Načerpejte inspiraci pro vaši koupelnu či kuchyni  

v našich showroomech.

Výjimečný design, exkluzivita a profesionální služby.  
Navštivte nás a přesvědčte se sami.

PLZEŇ | PRAHA | BRNO | KARLOVY VARY 
BRATISLAVA

ProCeram a.s., Jateční 862/32, 301 00 Plzeň

www.proceram.cz

InzeratBethebest_229x297_v3.indd   1 24.3.2021   14:59:18



SodaStream LOGO_cb.pdf   1   08.03.18   13:02

hdk_pva_leto_bestthebest229x297.indd   1 16.02.21   10:35


	001b_titulka
	002b_cartec
	003b_editorial
	004b_obsah
	005b_larisa
	006-007b_predel_IN
	008-011b_holly
	012-013b_mctriton
	014-015b_arf
	016-018b_generali
	019b_graffitti
	020b_trustav
	021b_trustavINZ
	022-023b_predel_LEADERS
	024-027b_steel
	028-030b_wiener
	031b_uca1
	032-033b_tebrix
	034-037b_remmers
	038-042b_eva le peutrec
	043b_icot
	044-045b_predel_SOLID
	046-051b_kovari
	052-055b_posta
	056-059b_kolouchova
	060-061b_predel_YOURSELF
	062-065b_novague
	066-070b_beadesign
	071b_hplus
	072-073b_zemjanek
	074-079b_dakar
	080-081b_predel_CLEVER
	082-085b_jonasova
	086-089b_jicha
	090-091b_ujv
	092-096b_slavata
	097b_uca2
	098b_rejstrik
	099b_newliving
	100b_hdk

